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يادداشت

حالبيمارگونهبورس
بازار سرمايه اين روزها همانند 
كودكي است كه دچار بيماري 
شده و نياز به مراقبت هاي شديد 
و ويژه دارد؛ اما متاسفانه خبري از 
مراقبت از بازار نيست و هركسي 
با انداختن س��نگي جلوي پاي 
وي باعث زمين خوردن و صدمه 
بيشتر بازار س��رمايه مي شود و 
اين يعني خروج نقدينگي از بورس و كمك به رشد بازارهاي 
ديگر. بازار سرمايه در بخش مراقبت هاي ويژه بستري است 
و تنها در برخي از روزها شرايط اين بيمار خوب مي شود و 
شاهد مثبت شدن بازار هستيم و در روزهاي ديگر حال بازار 
خراب مي شود. بورس اكنون به دارو و درمان نياز دارد تا كمي 
حالش بهتر شود ولي متاسفانه خبري از مراقبت نيست و هر 

روز دخالت و دستكاري از بيرون بيشتر مي شود و به نوعي هر 
كس يك داروي جديد تجويز مي كند تا حال بورس خوب 
شود اما اين دارو به صورت عكس اثر مي كند و به جاي بورس 
حال بازارهاي ديگر را خوب مي كند.  بازار سهام نياز به يك 
مراقبت تخصصي و واقعي دارد تا بتواند دوباره خود را بازسازي 
كند و از زيان هاي پي در پي خارج شود؛ اما متاسفانه حتي 
رييس سازمان بورس نيز متولي اين بازار نمي شود و ترجيح 
مي دهد شرايط همين گونه پيش برود. بورس تهران حال 
بيماري دارد و بايد هرچه زودتر درمان شود، درمان بورس 
راحت نيست بلكه بايد به آن رسيدگي واقعي و طولاني مدت 
ش��ود تا بازار س��هام به حال واقعي خود برگردد و از بخش 
مراقبت هاي ويژه خارج ش��ود و همانند يك بازار نرمال و 
معمولي رفتاري روزمره و عادي داشته باشد.  برخي  عقيده 
دارند كه احتمالا بورس تا پايان سال در بخش مراقبت هاي 

ويژه بستري شود و حالش از امروز نيز بدتر شود. البته اعداد 
و ارقام چنين شرايطي را نشان مي دهد؛ چراكه سهام بازار به 
اندازه كافي ارزنده هستند اما شرايط نه! با توجه به شرايط به 
نظر مي رسد كه اين خبر اهداف قيمتي پايين براي نمادها، 
قيمت ها و شاخص هاي بازار هموارتر و در دسترس تر است 
كه به احتم��ال زياد اين اهداف قيمت��ي پايين طي زمان 
كوتاه مدت آزمايش و بعد از آن بسته به سياست گذاري هاي 
اقتصاد سمت و سو مي گيرد. در نتيجه وقتي سپرده براي افراد 
جذاب تر شود باعث خواهد شد كه بخشي از پول هاي قابل 
توجه به سمت اين سپرده ها جذب شوند و براي بازارهاي 
ديگر مشكل نقدينگي ايجاد شود. اگر اين پول ها به راحتي 
به سمت سود سپرده كشيده شوند و بخواهند سود تضمين 
شده و ريسك كمتري را تحميل شوند در آينده براي خيلي 

از بازار ها و كسب سود آنها موثر است.

رويداد

ولياللهسيف:باتورم40درصديمنطقينيست
كهقيمتدلارثابتبماند

رييس اس��بق بانك مركزي اظهار داش��ت: بخشي از 
تغييراتي كه در قيمت ارز به وجود مي آ يد نشأت گرفته 
از عوامل و متغيرهاي اصلي اقتصاد ازجمله تورم است. 
اساسا نمي توان قيمت ارز را از روند عمومي تورم كه بر 
قيمت همه كالاها و خدمات تاثير دارد، مستثنا كرد و 
درحالي كه با تورم ۴٠درصدي مواجه هستيم، قيمت 
دلار ثابت بماند. اين منطقي و قابل قبول نيست. ولي الله 
سيف در گفت وگو با ايلنا درباره اظهارات اخير مسوولان 
مبني بر عدم رسميت داشتن بازار آزاد ارز گفت: اصولا 
نرخ ارز در بازار تحت تاثي��ر دو گروه از عوامل تعيين 
مي شود؛ يك گروه عوامل بنيادين اقتصادي هستند 
و گروه ديگر عوامل غيراقتصادي و هيجاني كه نشأت 
گرفته از اخبار و اتفاقاتي است كه مي تواند انتظارات را 

تحت تاثير قرار دهد.
وظيفه بانك مرك��زي در مديريت بازار ارز قاعدتا بايد 
خنثي سازي نوسانات ناش��ي از عوامل غيراقتصادي 
باشد كه در كوتاه مدت بازار و محيط اقتصادي را تحت 
تاثير قرار مي دهند. س��يف ادام��ه داد: بانك مركزي 
مسوول مديريت بازار ارز برمبناي نظام شناور مديريت 
ش��ده، اس��ت به اين معنا كه قيمت ارز شناور است و 
متناسب با ش��رايط و متغيرهاي اصلي اقتصاد تغيير 
مي كند. به منظور مديريت بازار معمولا بانك مركزي 
متناسب با متغيرها و شرايط اقتصادي دامنه مجازي 
را براي نوسان نرخ ارز در بازار تعيين مي كند.  تا زماني 
كه قيمت در دامنه مجاز ق��رار دارد نيازي به مداخله 

فيزيكي بانك مركزي نيست.
تنها در ش��رايطي كه نرخ بازار از دامنه مذكور خارج 
شود )بيشتر يا كمتر از حد مجاز( در آن صورت بانك 
مرك��زي با مداخله فيزيكي قيمت را مجددا  به داخل 

كانال موردنظر هدايت مي كند.
وي تاكيد كرد: در شرايط طبيعي به منظور استمرار 
آرامش و ثبات در بازار ارز كه پيش نياز ثبات و آرامش 
اقتصادي خواهد بود، بايد بانك مركزي اختيار داشته 
باشد دامنه مجاز نوس��انات و روند نرخ ارز را متناسب 
با تحولات و متغيره��اي اقتصادي، حول نرخ تعادلي 
تعيين كند. در صورت سلب اين اختيار يا دخالت ساير 
مراجع كه باعث ش��ود بانك مركزي نتواند برمبناي 
تشخيص هاي كارشناسي دامنه مذكور را تعيين كند 
يا موظف به اجراي دستورات مقامات مافوق باشد در 
آن صورت بازار ارز درمعرض نوس��انات پي در پي قرار 
گرفته و به صورت دوره اي اقتصاد را با تنش و ش��وك 

مواجه مي كند. سيف ادامه داد: عموما مقامات سياسي 
با حساسيت هاي ويژه   اي كه نسبت به قيمت ارز دارند 
بانك مركزي را موظف به جلوگيري از هرگونه افزايش 
نرخ ارز مي كنند. با اين اقدام در كوتاه مدت نرخ بازار از 
نرخ واقعي فاصله مي گيرد و اين امر منجر به افزايش 
تقاضا براي ارز مي ش��ود. از آنجا كه منابع ارزي بانك 

مركزي محدوديت دارد زماني فرا مي رسد كه تامين 
تقاضاي ب��ازار براي بانك مركزي مقدور نيس��ت. در 
نتيجه، قطع مداخله بان��ك مركزي منجر به جهش 
قيمت در بازار و ش��وك جديدي در محيط اقتصادي 
مي ش��ود. وي در پاس��خ به اين س��وال كه به همين 
عل��ت نرخ دلار دوب��اره از نرخ ۵۵ ه��زار تومان به ۵٧ 
هزار تومان در حال حركت اس��ت، گفت: معتقدم كه 
عملكرد و ارزيابي بانك مركزي نبايد برمبناي پايين 
نگه داشتن نرخ ارز باشد، بلكه عملكرد بانك مركزي 
را بايد در كاهش نوسانات جست وجو كرد. بايد ديد كه 
در س��ال جاري باتوجه به شرايط، نوسانات نرخ ارز در 
بازار نس��بت به سال گذشته كاهش داشته يا افزايش 

پيدا كرده است.
وي افزود: اگر نوس��انات كنترل ش��ده باش��د به اين 
معناست كه بانك مركزي در مديريت بازار ارز موفق 
بوده است ولي در عين حال مي تواند به دليل عوامل و 
متغيرهاي اقتصادي قيمت روند افزايشي داشته باشد.

اين به عملك��رد كل اقتصاد مربوط مي ش��ود و تمام 
مس��ووليت آن برعهده بانك مركزي نيس��ت. وقتي 
بودجه ناتراز اس��ت و رشد نقدينگي را به دليل سرريز 
كردن كس��ري بودجه به نظام بانكي و بانك مركزي 
نمي ت��وان كنترل ك��رد طبيعتا بان��ك مركزي هم 

نمي تواند كاري انجام دهد.
رييس اس��بق بانك مركزي همچنين درباره فاصله 
ارزهاي ترجيحي به ويژه نرخ مركز مبادله با بازار آزاد 
اظهار داش��ت: اصولا نرخ هاي دس��توري زمينه هاي 
فساد و رانت را به سمت گروه هاي خاص ايجاد مي كند 

و يكي از روش هاي درس��ت اين است كه برنامه ريزي 
دقيقي داشته باشيم تا براساس آن نرخ هاي دستوري از 
اقتصاد زدوده شوند و اقتصاد بتواند برمبناي واقعيت ها 
و منطق بازار حركت كند، چراكه نرخ هاي دستوري 
در هر زمينه اي ايجاد شود در همان زمينه بستر فساد 

هم مهيا مي كند.
وي اف��زود: تجربه نش��ان داده اس��ت ك��ه تقويت و 
س��خت گيري هاي كنترلي، نظارتي و امنيتي امكان 
جلوگيري از فساد ها و جريانات سوئي كه براي استفاده 
از نرخ هاي ترجيحي و دس��توري شكل مي گيرد را به 
صورت كامل از بين نمي برد و لذا همواره بايد ش��اهد 
جريان فاسدي باشيم كه در اين بستر ايجاد مي شوند. 
س��يف با بيان اينكه وقتي ارز با ن��رخ ترجيحي براي 
واردات كالايي تخصيص داده مي ش��ود طبيعتا اين 
انگيزه را ايجاد مي كند كه عده اي سودجو از اين رانت 
اس��تفاده كنند، گفت: در هيچ دوره اي بانك مركزي 
نمي تواند صددرصد برمبناي نظرات كارشناس��ي و 
تحليل هاي دقي��ق اقتصادي  عمل كند، چراكه بانك 
مركزي يك س��ازمان مستقل كه آزادي عمل داشته 
باشد، نيس��ت. هر چند بحث استقلال بانك مركزي 
مطرح ش��ده و هدف اين بود كه قانون جديد منجر به 
اس��تقلال اجرايي بانك مركزي شود اما قانون جديد 
چنين اس��تقلالي را تامين نمي كند. وي ادامه داد: در 
دنيا كش��ورهايي كه قوانين مربوط به بانك مركزي 
را مورد اصلاح قرار داده و اس��تقلال مناسبي را براي 
بانك مركزي درنظر گرفته اند، عموما  در كنترل تورم 

موفق بوده اند.
تورم در اين كش��ورها عموما كمتر از ۵درصد است و 
انگشت شمار مواردي هستند كه تورم بالاي ۵درصد 
دارند، اما در ايران به دليل عدم استقلال بانك مركزي 
و اينكه بانك مركزي تحت تاثير دس��تورات دولت و 
مقامات مافوق مجبور به انجام اقداماتي اس��ت كه در 
بلندمدت منجر به تورم و رش��د نقدينگي مي شوند، 
شاهد اين شرايط هس��تيم. ما بايد از تجربيات ساير 
كشورها اس��تفاده كنيم. رييس اسبق بانك مركزي 
همچنين درباره فاصله نرخ دلار ترجيحي و بازار آزاد 
در دوره مديريت خود در بانك مركزي گفت: در اواخر 
س��ال ٩۶، نرخ دلار در بازار آزاد ۴ هزار و ٧٠٠ تومان 
و نرخ دلار بان��ك مركزي ۴ هزار و ٣٠٠ تومان بود و تا 
زمان مصوبه دولت در مورد دلار ۴٢٠٠ تومان فاصله 

در همين حدود بود.

رقيه ندايي

»تعادل«ازپيشبينيوضعيتكسبوكارهادرسال۱۴۰۳گزارشميدهد

4عاملتهديدبنگاهها
تعادل|كسب وكارها در سال ۱۴۰۳ با چه مسائلي مواجه 
خواهند بود؟ بخش خصوصي در يك رويداد، به اين پرسش 
در ۴ لايه پاسخ داده اس��ت. ابرروندهايي چون »تحولات 
ديجيتال و مسائل اجتماعي«، اولين موضوعي هستند كه 

همه كسب وكارها در دنيا با آنها مواجه خواهند بود. لايه دوم 
كه آن هم روي همه كسب وكارها در دنيا اثر دارد، مسائل 
سياسي و پيامدهاي ناشي از جنگ هاي جاري است. لايه 
سوم به داخل ايران مربوط مي شود كه آن هم اثرات در حال 

عميق شدن تحريم هاست. لايه چهارم و آخر اما، موضوعاتي 
با منشأ داخلي است؛ كه مهم ترين آن بودجه ۱۴۰۳ است كه 
بدون شك روي كسب وكارهاي داخلي اثرات نامطلوبي در 
پي دارد. در اين بين نبود استراتژي توسعه صنعتي را نيز بايد 

به عنوان يك نقطه ضعف جدي در نظر گرفت. البته به گفته 
آنها زماني كه چالش هاي اقتصادي چون »تورم، افزايش 
جمعيت و نبود فرصت شغلي، فرسايش توان توليدي، چاپ 
صفحه 7 رابخوانيد پول بدون پشتوانه و...«...  

»تعادل«گزارشميدهد

س��هامداران بورس روز سه شنبه شاهد سرخ پوشي 
معاملات بودند و احتمالا اين روند به معاملات روز جاري 
نيز سرايت كند و در نهايت بازدهي اين هفته معاملات 
چندان قابل توجه نباشد. بازار سهام در اغلب هفته ها 

بازدهي منفي داشته درحالي ساير بازارهاي مالي مثل 
سكه، طلا و ارز بازدهي مثبت دارند و سرمايه گذاري 
 در اين بازارها سود ده اس��ت. بسياري از كارشناسان
صفحه 4 را بخوانيد  عقيده دارند كه...  

پس از تاييد طرح احداث خط لوله گاز از بندر گوادر تا 
مرز ايران توسط كميته انرژي پاكستان، اكنون كابينه 
دولت اين كشور نيز با اجراي آن كه گام جديد اسلام آباد 
براي پيش��برد پروژه مش��ترك گازي با تهران تعبير 
مي شود، موافقت كرد. به گزارش خبرنگار »تعادل«، 
كابينه دولت انتقالي اين كشور لايحه مرتبط با احداث 
۸۱ كيلومتر خط لوله از مرز مش��ترك با ايران تا بندر 
گوادر در ايالت بلوچستان پاكس��تان را تصويب و به 
اجراي آن چراغ سبز نش��ان داد. در اين  گزارش آمده 
است: پس از تصميم مهم كميته انرژي براي پيشبرد 
طرح انتقال گاز از ايران به پاكستان، چراغ سبز كابينه 
دولت پاكستان براي عملياتي كردن طرح احداث خط 

لوله بس��يار حائز اهميت تلقي مي شود. كارشناسان 
اقتصادي در پاكستان تصميم اين كشور براي احداث 
خط لول��ه گاز تا مرز جمهوري اس��لامي ايران را يك 
تصميم بزرگ طي ۱۵ س��ال اخير درخصوص پروژه 
مشترك گازي دانسته و گفتند: اسلام آباد با بهره گيري 
از خ��ط لوله انتق��ال گاز ايران قادر ب��ه صرفه جويي 
۵ ميلي��ارد دلاري در هزينه هاي ان��رژي خواهد بود. 
هزينه احداث خط لوله گاز از مرز ايران تا بندر گوادر در 
بلوچستان پاكستان ۴۵ ميليارد روپيه تخمين زده شده 
است و پاكستان قادر خواهد بود در مقايسه با واردات 
گاز مايع با هزينه بالا، از ايران گاز مقرون به صرفه وارد 
صفحه 3 را بخوانيد نمايد.  

قرمزهايپيدرپي
دربازارسرمايه

»تعادل«ازواكنشواشنگتنبهساخت
خطلولهگازايران-پاكستانگزارشميدهد

چراغسبزپاكستان
برايخطلولهصلح

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 
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ماليات املاك و خودروهاي لوكس كه در نظام اقتصادي 
كشورهاي موفق اجرا ش��ده، در ايران نيز با تصويب در 
مجلس از سال ۱۳۹۸ در دستور كار قرار گرفته و سالانه 
با توجه به نرخ تورم و افزايش ارزش دارايي ها ميزان آن 
تغيير مي كند. اين نوع ماليات به تدريج در س��ال هاي 
گذشته با رشد زيرساخت ها شكل عملياتي جدي تري 
به خود گرفته و سال آينده خودروهاي بالاي سه ميليارد 
تومان و املاك بالاي ۲۵ ميليارد تومان مشمول ماليات 

مي شوند.
با نزديك شدن به انتخابات دوازدهمين دوره مجلس 
شوراي اسلامي در اس��فند ماه، يكي از موضوعاتي كه 
مي توان به آن اشاره كرد عملكرد بهارستان نشينان در 
مجلس يازدهم است، عملكردي كه مي تواند با توجه به 
انتظارات و مطالبات چراغ راهي براي افرادي باشد كه در 
دور بعدي بر كرسي مجلس تكيه زده و مي توانند صداي 
مردم باشند و در راس��تاي تسهيل زندگي و پيشرفت 

كشور گام هاي اساسي بردارند.
در قال��ب بودجه ه��اي س��نواتي ماليات ب��ر املاك و 
خودروهاي لوكس از س��ال ۱۳۹۸ به تصويب رس��يد 
كه صرفا بر ام��لاك و خودروهاي گران قيمت كه براي 
اقشار ثروتمند جامعه هستند وضع مي شود. به اعتقاد 
كارشناس��ان، اخذ اين ماليات مي تواند منجر به بهبود 
توزيع درآمد در بين اقشار جامعه و همچنين افزايش 

درآمدهاي دولت و شهرداري ها شود.
با نگاه��ي به نظام ه��اي اقتصادي كش��ورهاي موفق 
مشخص مي شود كه در كش��ورهاي توسعه يافته، آن 
چيزي كه سال هاس��ت به عنوان منبع اصلي درآمدي 
مورد استفاده قرار مي گيرد، درآمدهاي مالياتي است. 
ماليات علاوه بر ظرفيت بالقوه درآمدي كه دارد مي تواند 

در توزيع عادلانه ثروت در جامعه نيز موثر باشد.
در اي��ران نيز با توجه ب��ه نرخ بالاي ت��ورم و به تبع آن 
شكاف طبقاتي در جامعه، به مالياتي نياز است كه علاوه 
بر ظرفي��ت درآمدي بالا، موجب��ات كاهش معضلات 
اقتصادي همچون تورم و شكاف طبقاتي را فراهم آورده 
و از طرفي باعث بهبود عدالت مالياتي و تقسيم بار مالياتي 

در دهك هاي مختلف درآمدي كشور شود.
ماليات بر دارايي، گزينه اي اس��ت كه مي ت��وان از آن 
به عن��وان راهكاري مناس��ب در اين زمينه اس��تفاده 
كرد. دولت ها در ديگر نق��اط جهان به منظور افزايش 
درآمد مالياتي و كاهش جذابي��ت بازارهاي غيرمولد، 
سياست هاي مختلفي را متناسب با شرايط اقتصادي 

خود وضع مي كنند. طي دهه هاي اخير ماليات بر دارايي 
به عن��وان يكي از مهم ترين محوره��اي برنامه اصلاح 

مالياتي در اغلب كشورهاي جهان شناخته شده است.
در كش��ور ما با وجود اينكه عوارض سالانه از خودرو و 
املاك توسط ش��هرداري ها گرفته مي شود اما با توجه 
به مأخذ و نرخ پايين اين عوارض، اثر چنداني بر درآمد 
دولت و بهبود توزيع درآم��د بين خانوارها ندارد.بدين 
منظور در قالب بودجه هاي سنواتي ماليات بر املاك و 
خودروهاي لوكس از سال ۱۳۹۸ به تصويب رسيد كه 
صرفا بر املاك و خودروهاي گران قيمت كه براي اقشار 
ثروتمند جامعه هستند وضع مي شود. اخذ اين ماليات 
مي تواند منجر به بهبود توزيع درآمد در بين اقشار جامعه 

و همچنين افزايش درآمدهاي دولت و ش��هرداري ها 
ش��ود. طبق لايحه بودجه ۱۴۰۳، مقرر شده صاحبان 
زمين هاي مسكوني، اداري و تجاري كه ارزش آنها بيش 
از ۲۵ ميليارد تومان باشد، ماليات بپردازند در حالی كه 
طبق لايحه بودجه امسال، خانه هاي بالاي ۲۰ ميليارد 
تومان مشمول پرداخت ماليات بودند. البته آن طور كه 
رييس س��ازمان امور مالياتي مي گويد داده هايي كه از 
سوي وزارت راه و شهرسازي درخصوص خانه هاي خالي 
و املاك لوكس به سازمان ماليات ارايه مي شود از دقت 

كافي برخوردار نيست.
خودروهاي لوكس نيز از سال ۱۳۹۸ با ورود نمايندگان 
مجلس به اين موضوع در تيررس ماليات قرار گرفته اند. 
بر اس��اس بند »د« تبصره ۵ لايحه بودجه سال ١۴٠٣ 
كه به تصويب نمايندگان مجلس رسيد، در سال آينده، 
خودروهاي با ارزش بالغ بر سه ميليارد تومان مشمول 
پرداخ��ت ماليات خواهند بود كه جزييات آن را در اين 

اينفوگرافيك مشاهده مي كنيد.
پيش بيني اين است كه با اجراي درست اين پايه مالياتي 
به دليل ايجاد هزينه نگهداري مسكن و خودروهاي با 
قيمت بالا، تقاضاي سرمايه اي مسكن و خودرو در كشور 
كم ش��ود. اين در حالي اس��ت كه با توجه به داده هاي 
موجود، كمتر از ۱۰ درصد خانوارهاي كشور مشمول اين 
پايه مالياتي خواهند شد كه نشان از هدفمندي آن دارد.

ضروري است اين پايه مالياتي به صورت قانون دايمي 
در كشور درآمده و تمركز بر بهبود ساز و كارهاي اجراي 
دقيق آن از جمله تكميل س��امانه املاك و اسكان در 
اولويت دولت و مجلس باشد. همچنين واگذاري اخذ 
اين پايه مالياتي به شهرداري ها در بهبود تمكين و وصول 

آن اثر بسزايي خواهد داشت.
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امكان دسترسي برخط به اسامي و 
كد نامزدهاي انتخاباتي در تهران

ايسنا| حامد ش��ايان در حاش��يه نخستين اجتماع 
نامزدهاي حوزه انتخابيه تهران گفت: در ش��عبه هاي 
راي گي��ري رمزينه )كيوآركدهايي( تعريف ش��ده كه 
شركت كنندگان در انتخابات مي توانند با تلفن همراه 
خود آن را اسكن و به نام و كد داوطلبان دسترسي پيدا 
كنند. ش��ايان افزود: براي افرادي هم كه به گوشي هاي 
هوشمند دسترسي ندارند، اسامي نامزدها چاپ شده و 
در حال آماده كردن براي نصب در شعبه هاي راي گيري 
هستند. رييس ستاد انتخابات شهرستان تهران همچنين 
گفت: ۳۸۲۶ ش��عبه راي گيري در تهران تعبيه شده و 
۳۶ ش��عبه در حوزه اقليت ها داريم كه شعبه ها در حال 
جانمايي است. شايان افزود: در تهران شعب ويژه اي در 
نظر گرفتيم كه همه عوامل اجرايي انتخابات در آن حتي 
پليس خواهران هستند، البته در اين شعب از آقايان هم 
راي گيري مي ش��ود. رييس ستاد انتخابات شهرستان 
تهران همچنين گفت: شعب ويژه راي اولي هم در تهران 
در نظر گرفته شده و در برخي شعب يادبودي به نام شهيد 
آرمان علي وردي كه در انتخابات گذش��ته جزو عوامل 
اجرايي بودند، برگزار مي ش��ود. حامد شايان افزود: در 
حال ارسال ملزومات انتخابات مانند تعرفه به شعبه هاي 
راي گيري هس��تيم و نامزدهاي انتخابات مي توانند به 
ازاي ه��ر ۵۰ صندوق، يك نماينده را در حوزه هاي اخذ 
راي معرفي كنند. رييس ستاد انتخابات شهرستان تهران 
تاكيد كرد: مهلت نامزده��اي انتخابات براي تبليغات 
ساعت هشت صبح پنجشنبه ۱۰ اسفند به اتمام مي رسد. 
انتخابات دوازدهمين دوره مجلس ش��وراي اسلامي و 
شش��مين دوره خبرگان رهبري روز جمعه ۱۱ اسفند 

همزمان در سراسر كشور برگزار مي شود.

رفيعي: حل مشكل آلودگي هوا 
مهم ترين مطالبه تهراني هاست

 س��ميه رفيعي نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، 
اسلامشهر و پرديس در مجلس شوراي اسلامي با اشاره 
به معضل آلودگي هواي تهران تاكيد كرد: حل مشكل 
آلودگي هوا مهم ترين مطالبه تهراني هاست؛ آلودگي 
هوا موضوعي فرابخش��ي اس��ت كه ح��ل آن نيازمند 
همراهي دس��تگاه هاي مختلف اس��ت. وي با اشاره به 
خسارات آلودگي هوا به سلامت شهروندان گفت: بايد 
در اين زمينه انقلابي ورود كرد و با اجراي درست قانون 
هواي پاك اين مش��كل را در فاز اول كنترل و در نهايت 
آن را برطرف كرد. نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، 
اسلامشهر و پرديس در مجلس شوراي اسلامي با بيان 
اينكه مشكل آلودگي هوا قابل حل است، عنوان كرد: به 
عنوان مثال مكزيكوسيتي كه زماني يكي از پايتخت هاي 
آلوده جهان بود توانست با اجراي طرح هاي ضربتي آن 
را مهار كرده و اكنون از اين وضعيت خارج ش��ده است. 
وي تاكيد كرد: علي رغم اقدامات انجام شده در زمينه 
آلودگي هوا همچنان تهراني ها با اين معضل مواجهند 
كه بايد در اين زمينه اقدام موثري صورت گيرد. رفيعي با 
اشاره به توجه ويژه ائتلاف امُنا به موضوع محيط زيست 
و به خصوص آلودگي هوا ابراز اميدواري كرد كه مجلس 
آينده بتواند با ورود جدي به اين مشكل يكي از مهم ترين 

دغدغه پايتخت نشينان را برطرف كند.

اسكورت شناورها تا دهانه كانال 
سوئز توسط نيروي دريايي ارتش

ارتش|امير دريادار شهرام ايراني فرمانده نيروي دريايي 
ارتش در جمع دانشجويان دانشگاه صنعتي اميركبير با 
تشريح عمليات مرواريد و فعاليت نيروي دريايي راهبردي 
ارتش گفت: آن روز هم مهندسين ايران اسلامي و همين 
دانشگاه خوش درخشيدند و توانستند با به روزرساني 
تجهيزات و آماده به كار نگه داشتن يگان ها به پايداري 
اقتصادي و سياسي كش��ور كمك كنند. وي در ادامه با 
اش��اره به وجود ۹ تنگه راهبردي در جهان و مسيرهاي 
آبي اقتصادي دريايي و اهمي��ت حمل و نقل دريايي و 
مبارزه با تروريسم دريايي گفت: امروز سكورت شناورها 
تا دهانه كانال سوئز توسط نيروي دريايي ارتش در حال 
انجام است. فرمانده نيروي دريايي ارتش اظهار داشت: 
امروز نيروي دريايي ارتش با ارتقای توان نظامي، تمام 
سعي خود را در حفظ خطوط مواصلاتي انجام مي دهد 
و جامعه دانشگاهي نيز با حفظ اقتدار علمي و فرهنگي 
به برادران خود در ني��روي دريايي ارتش كمك كنند. 
فرمانده نيروي دريايي ارتش با اشاره به اهميت ناوگروه 
۸۶ خاطرنشان كرد: براي انجام دريانوردي بزرگ ناوگروه 
۸۶ اتفاقات مهم و راهبردي شكل گرفت كه از جمله آن 
۱۱ ماه مطالعه و تحقيق انجام گرفت؛ عزيزان ما در جامعه 
دانشگاهي و شركت هاي دانش بنيان نيز با مطالعه ۵۰ 
سال گذشته شرايط جوي اقيانوس هاي بزرگ جهان 
برنامه اي را توليد كردند كه مي توان شرايط جوي تمام 
مسير دريانوردي را مورد بررسي قرار دهد و بهترين مسير 
دريانوردي را در اختيار دريانوردان ما قرار دهد. امير دريادار 
ايران��ي با بيان اينكه براي حضور در دريا بايد از بالاترين 
سطح تكنولوزي برخوردار باشيم اذعان داشت: صنايع 
دريايي از جملع صنايعي هستند كه داراي تكنولوژي 
بالايي هستند كه از جمله آن زير دريايي و ناوشكن است 
كه حضور ناوشكن تمام ايراني دنا در اين ماموريت اقتدار 
دريايي و نظامي خود را با كمك دانشگاه هاي صنعتي به 
جهانيان نشان داديم. وي با تاكيد بر دستاوردهاي ناوگروه 
۸۶ خاطرنش��ان كرد: ناوگروه ۸۶ توانست با حضور در 
كشور برزيل نقش مهمي در ديپلماسي دريايي ايفا كرد 
و قدمت فرهنگي ايران زمين را به جهانيان نش��ان داد . 
فرمانده نيروي دريايي با بيان اينكه ناوشكن دنا توسط 
متخصصان داخلي طراحي و ساخته شده است اظهار 
داشت:اين ناوشكن توانس��ت در طول ماموريت ۲۳۰ 
روزه خود و پيمايش ۶۵ هزار كيلومتر دريانوردي توان 
مهندسي دانشگاه هاي كشور در طراحي و ساخت يگان 
شناور را به رخ جهانيان بكشد كه امروز نيز ناوشكن دنا با 
حضور در رزمايش نيروي دريايي هندوستان كه با حضور 

۵۰ كشور برگزار مي شود در حال افتخار آفريني است.

رشد ۳،۷ درصدي
نرخ بهره وري

ميرسامان پيشوايي، با اشاره به اهميت مساله بهره وري 
و نرخ رشد آن در كش��ور گفت: مساله رشد بهره وري 
موضوع مهمي براي كشور به حساب مي آيد و در برنامه 
هفتم توسعه به صراحت مطرح شده است كه براي پنج 
سال آتي، هدف اصلي كشور، تحقق رشد اقتصادي از 
محل بهره وري باش��د كه به عنوان هدف كلي كشور 

مشخص شده است.
وي يكي از ش��روط مهم هر نظام حكمراني در حوزه 
بهره وري را خط تنظيم گري اجتماعي دانست و اظهار 
ك��رد: خط تنظيم گري اجتماعي يك��ي از مهم ترين 
مولفه ها در افزايش بهره وري اس��ت و رسانه به عنوان 
يك نهاد بسيار اثرگذار، باعث مي شود آگاهي عمومي 
در حوزه بهره بروي بالا رود. براي مثال امروز طرح ها و 
برنامه هاي بسياري در حوزه الگوي مصرف انرژي و آب 
وجود دارد و تا زماني كه الگوي مناسب مصرف به يك 
باور عمومي بدل نشود، به هر ميزاني كه قانون نوشته 

شود، اثرگذار نخواهد بود.
رييس س��ازمان ملي بهره وري با بيان اينكه نهادهاي 
زيادي در امر فرهنگ س��ازي و افزايش و توسعه نرخ 
رشد بهره وري در كشور مي توانند ايفاي نقش كنند، 
خاطرنشان كرد: در خيلي از شاخص ها ما از وضعيف 
خوبي برخوردار نيس��تيم، به عنوان مثال در شاخص 
ش��دت مصرف انرژي، جزو كشورهاي بسيار ضعيف 
در دنيا هستيم. قطعا بخش قابل توجهي از اين مساله 
نيازمند كار فرهنگي و فرهنگ سازي است كه در اين 
زمينه رسانه و نهادهاي آموزشي مثل وزارت آمورزش و 
پرورش، وزارت علوم و وزارت فرهنگ و ارشاد مي توانند 

نقش بسيار مهم و اثرگذاري ايفا كنند.
پيش��وايي ادامه داد: اگر بخواهيم رش��د اقتصادي بر 
اساس شاخص بهره وري به عنوان يك نهضت شكل 

بگيرد، بايد حتما تنظيم گري اجتماعي رخ دهد.
وي همچنين به نرخ بهره وري كشور اشاره كرد و گفت: 
ش��اخصي كه بر اس��اس آن نرخ بهره وري در كشور 
محاسبه مي شود، شاخص بهره وري كل عوامل توليد 
)TFP( است و نرخ متوسط رشد كشور در شاخص كل 
عوامل توليد در دو سال گذشته ۳.۷ درصد بوده است 
كه متوس��ط اين عدد در دولت قبل منفي ۰.۶ درصد 
بوده است. رييس سازمان ملي بهره وري افزود: در دو 
سال گذشته، رشد اقتصادي كشور در شاخص توليد 
ناخالص داخلي ۴.۴ درصد بود و از آنجاكه ۳.۷ درصد 
از اين رشد در بخش بهره وري بوده، بيانگر آن است كه 
بيش از ۷۵ درصد از رشد اقتصادي در دو سال گذشته 
از محل بهره وري حاصل شده است. با اين حال، دغدغه 

ما استمرار اين موضوع است.
پيشوايي ضمن اشاره به هدف گذاري مشخص شده 
براي رش��د اقتصادي از محل بهره وري تصريح كرد: 
به طور كلي در برنامه هاي توسعه براي رشد اقتصادي 
رقم هشت درصد در نظر گرفته مي شود كه ۳۰ درصد 
از اين ميزان بايد از محل بهره وري باشد كه متاسفانه با 
نگاه به دو دهه گذشته شاهد آمارهاي خوبي در حوزه 

بهره وري اقتصادي نيستيم.
وي افزود: در گذشته نرخ بهره وري عدد مناسبي نبود 
براي مثال در برنامه شش��م توسعه ميانگين اين نرخ 
تقريبا صفر بوده كه اصلا آمار مناسبي نيست. اما امسال 
طبق محاسبه شش ماهه اول سال )حدود سه درصد( 
برآورد ما همچنان مثبت است ولي مهم اين است كه 
براي جبران دهه گذشته حداقل تا شش سال آينده 
نرخ بهره وري مثبت را تا سه درصد حفظ كنيم. يعني 
بايد نرخ متوسط رشد سه درصد را در طول برنامه هفتم 
توسعه، حفظ كنيم. رييس سازمان ملي بهره وري با 
اش��اره به عملكردهاي مثبت و منفي كشور در حوزه 
رشد بهره وري اظهار كرد: مطابق آمار روز، بيشترين 
رش��د بهره وري كش��ور را در حوزه نفت و گاز تجربه 
كرده ايم و بعد از حوزه نف��ت و گاز در حوزه صنعت و 
معدن و همچنين خدمات رشد خوبي را تجربه كرديم. 
اما در حوزه كشاورزي و ساختمان شاهد رشد مناسبي 
نبوديم و يكي از دغدغه هاي اصلي ما امروز افزايش رشد 
بهره وري در اين دو حوزه است. به بيان ديگر در حوزه 
نفت و گاز، صنعت و مع��دن و خدمات، نرخ بهره وري 
عملكرد خوبي داشته اما در حوزه خدمات و ساختمان 
نرح بهره وري خوبي شاهد نيستيم كه بايد براي آينده 

آن را اصلاح كنيم.
پيشوايي در رابطه با نحوه نظارت و دسترسي عمومي 
به گزارش عملكرد بهره وري دس��تگاه هاي اجرايي و 
استان ها خاطرنشان كرد: تمام دستگاه هاي اجرايي 
و استان ها موظف هس��تند تا گزارش عملكرد و آمار 
بهره وري خود را به سازمان ملي بهره وري ارايه كرده و 
متخصصان در سازمان ملي بهره وري اين گزارش ها و 
آمارها را بررسي و پايش كرده و در بازه هاي زماني سه 
ماهه گزارش عملكرد دستگاه هاي اجرايي را به صورت 
عمومي منتش��ر مي كند تا مردم نيز بتوانند عملكرد 

دستگاه ها را در حوزه بهره وري مشاهده كنند.
وي ب��ه اقدامات صورت گرفته در حوزه ش��فافيت 
عمومي توسط س��ازمان ملي بهره وري اشاره كرد 
و گفت: اتفاق خوبي كه از سال گذشته در راستاي 
بحث تحقق دولت مردمي در سازمان ملي بهره وري 
رقم خورد، افتتاح سامانه آينه بهره وري ايران )سبا( 
بود كه به صورت كاملا عمومي در دسترس است و 
مردم، مطبوعات، پژوهش گران و محققان همگي 
به اين سامانه دسترسي دارند و مي توانند عملكرد 
دستگاه ها و اس��تان ها را بر اس��اس شاخصه هاي 
مختلف و در بازه هاي زماني مختلف مشاهده كنند. 
رييس س��ازمان ملي بهره وري در پايان با اشاره به 
خطي مش��ي كلي براي افزايش ن��رخ بهره وري و 
ايجاد انگيره در رشد بهره وري اظهار كرد: مهم ترين 
اتفاقي كه در حال حاضر بايد رخ دهد تكميل چتر 
تنظيم گري بهره وري اس��ت تا اقشار مختلف براي 
به��ره وري از انگيزه كافي برخوردار باش��ند. براي 
مثال در دو سال گذشته پاداش اعضاي هيات مديره 
شركت هاي دولتي را بر اساس ميزان بهره وري آنها 
اختصاص داديم كه اتفاق خوبي اس��ت و در ايجاد 

انگيزه براي افزايش بهره وري اهميت بالايي دارد.

»تعادل«گزارشميدهد

مالياتدرتعقيبلوكسسواران

واريز مرحله دوم سود سهام عدالت تا ۲۵ اسفند
احس��ان خاندوزي در ابتداي نشست خبري هفتگي 
با نمايندگان رس��انه ها با بيان اينكه يكي از معضلات 
اقتصاد كشور قبل از دولت سيزدهم، رشدهاي اقتصادي 
منفي و ناپايدار بود، اظهار كرد: اين شرايط در حالي بود 
كه در كنارش وضعيت نگران كننده و بحراني متغيرهاي 
اسمي مانند رشد نقدينگي، رشد بدهي هاي دولت هم 
وجود داش��ت. اقتصاد ايران در يك چرخه فرسايش و 
كلنگي ش��دن قرار گرفته بود؛ رشد سرمايه گذاري ها 
منفي بود و نات��رازي بودجه موجب ش��ده بود دولت 
وقت از هر ابزاري مانند نظام بانك��ي و بورس، بودجه 
خود را تامين كند. وي يادآور شد: از طرفي بانك هاي 
خصوصي به محلي براي تامين مالي سهامداران خود 
تبديل ش��ده بودند و با خلق نقدينگي، از جيب مردم 
برمي داشتند و به جيب سهامداران اصلي مي ريختند. 
در چنان شرايطي دولت سيزدهم بايد تدابير مهمي در 
سه زمينه رفع ناترازي هاي بودجه، نظام بانكي و نجات 
اقتصاد از رشدهاي اقتصادي منفي و ناپايدار و همچنين 
مهار متغيرهاي اسمي مانند رشد نقدينگي و تورم را 
عملي مي كرد و تازه ترين آمار مراجع رس��مي، بيانگر 

تداوم حركت اقتصاد كشور در مسير اصلاحي است.

   رشد اقتصادي با نفت ۵.۱ درصد 
و بدون نفت ۲.۵ درصد

سخنگوي اقتصادي دولت با بازخواني تازه ترين گزارش 
مركز آمار درباره وضعيت بخش حقيقي اقتصاد در پاييز 
امسال، گفت: رشد اقتصادي در پاييز امسال با ثبت عدد 
۵.۱ درصد با نفت و ۲.۵ درصد بدون احتس��اب نفت، 
ادامه دهنده روند مثبت رش��د در فصول گذشته بوده 
است. بررس��ي گروه هاي مختلف اقتصادي هم نشان 
مي دهد در گروه نفت رش��د ۲۱.۸ درصدي ثبت شده 
كه اين رشد در ادامه رشد ۱۰.۷ درصدي سال گذشته 
است. رشد دو برابري امسال نشان مي دهد دولت با وجود 
تحريم ها توانسته در حوزه نفتي و صادرات محصولات 
آن ركوردشكني كند. خاندوزي ادامه داد: پاييز امسال 
بخش صنعت رش��د ۱.۳ درصدي داشته كه استمرار 
رشد مثبت ۷.۲ درصدي سال گذشته است. در بخش 
س��اختمان نيز با وجود دو فصل داراي رشد مثبت، در 
پاييز نيز اين بخش رش��د مثبت ۰.۴ درصدي داشته 

است كه در پاييز سال گذشته منفي ۴.۶ درصد بود.

   فقط كشاورزي رشد منفي داشته است
وزير اقتصاد يادآور شد: متاسفانه در بخش كشاورزي 
اما به دليل خشكسالي ها همچنان شاهد رشد منفي 
هستيم. وي با تاكيد بر اينكه در بخش خدمات رشد ۴.۶ 
درصدي در پاييز را شاهد بوديم، يادآور شد: اين ميزان 
نسبت به مدت مشابه سال قبل نشان از تكرار همين 
رق��م دارد. خاندوزي با بيان اينكه در ۹ ماهه امس��ال 
رشد اقتصادي با نفت مثبت ۶.۶۸ و بدون نفت چهار 
درصد بود، اظهار كرد: از سال ۱۳۹۶ تاكنون در مدت 
زمان مش��ابه، رقمي بالاتر از شش درصد و سال هاي 
اخير را تجربه مي كنيم كه دومين ركوردشكني دولت 
سيزدهم در رشد اقتصادي مثبت شش از سال ۱۳۹۶ 
به بعد است. وزير اقتصاد با اشاره به آمار تشكيل سرمايه 
ثابت در پاييز امسال، اظهار كرد: گزارش مركز آمار از 
روند رو به رش��د و پايدار در اي��ن بخش حكايت دارد. 
نرخ تشكيل سرمايه ثابت ناخالص در پاييز امسال به 
۳.۴ درصد رسيده است. در بخش سرمايه گذاري در 
ماشين آلات نيز روند رشد مثبت فصول گذشته ادامه 

يافته و عدد ۶.۲ درصد را در پاييز ثبت كرده است.

   تا پايان سال هزار صورت مالي ديگر 
منتشر مي شود

س��خنگوي  اقتصادي دولت در  پاس��خ به پرسش��ي 

درباره تعداد ش��ركت هاي تحت كنترل دولت، گفت: 
تعداد كل شركت هاي تحت كنترل دولت با توجه به 
صورت هاي مالي حسابرسي شده سال ۱۴۰۱ حدود 
۱۹۴۰ ش��ركت اس��ت كه از اين تعداد ۳۴۰ شركت 
دولتي هستند. علاوه بر انتش��ار صورت هاي مالي در 
سال گذشته، از ابتداي امس��ال تاكنون هزار صورت 
مالي شركت هاي دولتي منتشر شده و تا پايان اسفند 
نيز هزار فقره صورت مالي ديگر هم منتشر خواهد شد.

وزير اقتص��اد ادامه داد: از ۱۹۴۰ ش��ركتي كه تحت 
مديريت دولت يا نهادهاي عموم��ي مرتبط با دولت 
هس��تند و صورت هاي مالي آنها براي ۱۴۰۱ شفاف 
احصا شده اس��ت، ۳۴۰ شركت كاملا دولتي هستند 
و مابقي بر اساس قانون محاسبات دولتي نيستند اما 

دولت در آنها سهمي دارد كه نتايج مديريتي دارد.
خاندوزي يادآور ش��د: از اين ۱۹۴۰ ش��ركت، ۲۴۰ 
شركت در وزارت نفت ۱۷۵ ش��ركت در وزارت نيرو، 
۲۸۴ شركت زيرمجموعه وزارت صمت و ۲۱ شركت 
زيرمجموعه راه و شهرس��ازي هستند. همچنين ۱۵ 
ش��ركت به وزارت بهداش��ت، ۵۰ ش��ركت به وزارت 
آموزش پرورش، ۱۹ شركت به وزارت جهاد كشاورزي، 
۱۶۷ ش��ركت وزارت دفاع، ۱۵۷ شركت تابعه وزارت 
تعاون، ۱۷ شركت تابعه ارشاد، ۵۸ شركت تابعه ميراث، 
۶۲ شركت ورزش و جوانان و ۱۴ شركت تابعه وزارت 

اقتصاد محسوب مي شوند.
وي ادامه داد: ۴۲۶ شركت نيز تابعه بانك هاي دولتي 
و ۲۸ شركت هم تابعه سازمان هاي منطقه آزاد هستند 
كه تا پايان اس��فند صورت مالي شان در سامانه كدال 

قرار مي گيرد.

   تصميم بر افزايش نرخ بهره بانكي نداريم
سخنگوي اقتصادي دولت در پاسخ به پرسشي درباره 
دلايل صدور گواهي سپرده ۳۰ درصدي، گفت: ستاد 
اقتصادي دولت مجوزي را به بانك مركزي براي تامين 
مالي پروژه هاي خاص با سود حداكثر ۳۰ درصد ارايه 
كرد. هدف بانك مركزي از ارايه اين گواهي، جمع آوري 
بخش سيال نقدينگي بود و براي استمرار انتشار اين 
گواهي بحث هاي كارشناسي در ستاد اقتصادي دولت 
جريان دارد. هيچ تصميمي هم براي افزايش نرخ بهره 

خارج از گواهي خاص وجود ندارد.

   ادامه روند كاهشي تورم در بهمن ماه
وي با تاكيد بر اينكه دولت به تداوم روند كاهنده تورم 
اهتمام دارد، اظهار كرد: تازه ترين آمار از وضعيت بخش 
اسمي نيز اميدبخش و نشان دهنده حركت اقتصاد در 
مسير سياس��ت هاي اصلاحي دولت سيزدهم است. 
روند كاهش��ي تورم در بهمن ماه امس��ال ادامه پيدا 

كرده و تورم نقطه به نقطه در پايان بهمن ماه با كاهش 
۲.۷ واحد درصدي به ۳۵.۸ درصد رسيده است. تورم 
نقطه به نقطه در بهمن ماه امسال نسبت به فروردين 
امس��ال )۵۵.۵درصد( ۱۹.۷ واح��د درصد كاهش را 

نشان مي دهد.
خاندوزي يادآور ش��د: البته اين اع��داد از نظر دولت 
همچنان مورد قبول نيس��ت و بايد ب��ا همت تمامي 
بخش ها روند كاهنده تورم را در س��ال ۱۴۰۳ دنبال 
كنيم. به گونه اي كه بهبود وضعيت تورم تاثير خود را 

در سفره مردم نشان دهد.

   ۴۲ ميليون نفر
 از طرح كالابرگ فجرانه استفاده كردند

خاندوزي به س��ه اقدام عملي دول��ت در حوزه تامين 
امنيت غذايي خانوارهاي ايران در آستانه سال نو و ماه 
رمضان اشاره كرد و گفت: طرح فجرانه كالابرگ يكي از 
اين اقدامات بوده است كه با استقبال خوبي نيز مواجه 
شد؛ بيش از ۱۴ ميليون خانوار كه شامل ۴۲ ميليون 
نفر مي شود از طرح كالابرگ فجرانه استفاده كردند و در 
اين مدت ۳۸ هزار ميليارد تومان از طريق فروشگاه هاي 

مدنظر و اقلام مورد نظرخريد شده است.
وزير اقتصاد با اشاره به اجراي طرح ملي يسنا به عنوان 
دومين اق��دام دولت در اين زمينه، افزود: در اين طرح 
كه با همكاري وزارت كار، تعاون و رفاه اجتماعي انجام 
مي شود، براي مادران داراي كودك زير دو سال ۴۰۰ 
هزار تومان يارانه اختصاص يافته است. همچنين در 
گام س��وم طرح امنيت غذايي كودكان زير پنج سال 
دهك هاي يك تا پنج معادل يك ميليون تومان و براي 
دهك هاي پنج تا هفت نيز ۶۰۰ هزار تومان اختصاص 

يافته است.
وي با تاكيد بر اينكه همه تلاش ما اين است آغاز سال 
نو با وف��ور كالاهاي مورد نياز و قيمت هاي مناس��ب 
و در دسترس مردم باش��د، اظهار كرد: اميدواريم كه 
طبق برنامه ريزي هاي انجام شده براي تامين و كنترل 

قيمت هاي موردنظر پيش رويم.

   اقدامات براي رونق بازار سرمايه
خاندوزي در پاسخ به پرسشي درباره رونق بازار سرمايه، 
تاكيد كرد: در چش��م انداز ماه هاي پيش رو، در محور 
اول اصلاح دس��تورالعمل قيمت گذاري فرآورده هاي 
پالايشي در دستور كار است كه جلسات متعددي هم 

برگزار شده و نتايح آن اطلاع رساني مي شود.
وي اف��زود: در گام دوم نظ��ارت بر كس��ب وكارهاي 
غيررس��مي و فرارهاي مالياتي در بازارهاي خارج از 
بورس اس��ت. اصلاح نرخ ارز در همين مسير بود كه 
محصولات پتروش��يمي را از بورس كالا ارزان و با نرخ 

آزاد مي خريدند كه بعد از اصلاحيه نرخ تسعير ارز، اين 
روند اصلاح شد. براي آينده هم تلاش دولت اين است 
پيش بيني پذيري صنايع امكان پذير باشد. وزير اقتصاد 
ادامه داد: مرحله سوم هم افزايش سازگاري منافع مالي 
شركت هاست. براي بودجه ۱۴۰۳ هم از ظرفيت.هاي 

اين بودجه و صندوق توسعه ملي استفاده مي شود.
خاندوزي ب��ا بيان اينكه دولت در س��ال  ۱۴۰۱ براي 
پرداخت به موقع سود سهام عدالت تلاش كرده است، 
گفت: همواره تلاش كرديم كه س��ود سهام عدالت را 
زودتر از دولت هاي قبل پرداخت كنيم و ان ش��اءالله 
مرحله دوم سود سهام عدالت تا ۲۵ اسفندماه پرداخت 

مي شود.

   اصلاح عوارض صادراتي احتمالا فردا 
اعلام مي شود

س��خنگوي اقتصادي دولت در پاس��خ به پرسش��ي 
درباره ثب��ات در تصميم گيري ها و تأثي��ر آن بر بازار 
سرمايه اظهار كرد: ثبات چشم اندازهاي سياست هاي 
اقتصادي براي سرمايه گذاران و به ويژه صنايع بورسي 
حائز اهميت است؛ دولت در مصوبه اي كه امسال براي 
خوراك پتروشيمي.ها داشت خود را تا چند سال آينده 
محدود كرد تا براي فعالان اقتصادي پيش بيني پذير 
شود؛ مصوبات و بودجه هاي سنواتي در حوزه عوارض 
صادرات مواد خام و نيمه خام متأس��فانه مستمرا در 
مقام تغيير ب��ود اما امس��ال در ۱۴۰۲ تلاش كرديم 
عوارض صادراتي اصلاح شود. اين طرح به دولت رفته و 
اميدواريم فردا نتيجه مصوبه دولت در اين زمينه را اعلام 
كنم. خاندوزي در بخش ديگري از اين نشست خبري 
يادآور شد: از ارديبهشت امس��ال كه بسته مشترك 
سازمان برنامه وزارت اقتصاد و بانك مركزي در موضوع 
مهار تورم تصويب و ابلاغ شد، تمام تلاش تيم اقتصادي 
دولت اين بود كه جزييات اين بسته اجرا شود. در زمينه 
ت��ورم كه در فروردين ۵۵ درصد ب��ود به ۳۵.۸ درصد 
كاه��ش حركت كرديم. اگرچه ب��راي دولت مطلوب 
نيست اما نشان دهنده كاهش مستمر تورم بوده است

   تلاش براي حداقل كردن اثرات تغيير 
رييس جمهور امريكا بر اقتصاد ايران

سخنگوي اقتصادي دولت در پاسخ به پرسشي درباره 
آينده اقتصادي ايران پس از انتخابات رياست جمهوري 
آتي امري��كا، گفت: در دولت س��يزدهم هم��واره بر 
اصلاحات اقتصاد ايران از داخل تاكيد كرده ايم و تمام 
همت و تلاش خود را به كار بس��ته ايم كه اثرات تغيير 
رييس جمهور در گوش��ه اي ديگر از دنيا را بر اقتصاد 
ايران به حداقل برسانيم خاندوزي افزود: هدف ما اين 
است كه تاثير سوء مديريت ها را بر اقتصاد ايران كاهش 
دهيم و از بي عملي در مواجهه با چالش هاي اقتصادي 
بين المللي پرهيز و وارد حوزه حل و فصل چالش ها با 

استفاده از ظرفيت هاي داخلي شويم.
وي با بيان اينكه دولت منكر تاثير معادلات بين الملل بر 
حوزه اقتصاد ملي نيست، گفت: مسير تعاملات خارجي 
و ديپلماسي اقتصادي در حوزه تجارت و سرمايه گذاري 
محدود به يك مذاكره و يك دولت نيست و ايده اصلي 
دولت جايابي براي ايران در نظم نوين جهاني اس��ت 
كه در اين نظم ايران با كش��ورهاي همسايه و همسو 
و پيمان هاي منطق��ه اي ب��زرگ در منطقه و جهان 

مناسبات جديدي را برقرار كند.
خان��دوزي با تاكيد ب��ر اينكه تلاش دول��ت در حوزه 
ديپلماس��ي اقتصادي در عمل نشان داده شده است، 
ادامه داد: ش��رط توفيق در مذاكرات خارجي، مذاكره 
در شرايط اقتصادي قوي است؛ اگر در موضع ضعف و 
استيصال باشيم حتما نمي توانيم امتيازاتي كه در تراز 

ملت ماست را از مذاكره كنندگان ديگر طلب كنيم.



پس از تاييد طرح احداث خط لوله گاز از بندر گوادر تا مرز 
ايران توسط كميته انرژي پاكستان، اكنون كابينه دولت اين 
كشور نيز با اجراي آنكه گام جديد اسلام آباد براي پيشبرد 
پروژه مشترك گازي با تهران تعبير مي شود، موافقت كرد.

به گزارش خبرنگار »تعادل«، كابينه دولت انتقالي اين كشور 
لايحه مرتبط با احداث ۸۱ كيلومتر خط لوله از مرز مشترك 
با ايران تا بندر گوادر در ايالت بلوچستان پاكستان را تصويب 

و به اجراي آن چراغ سبز نشان داد.
در اين  گزارش آمده است: پس از تصميم مهم كميته انرژي 
براي پيشبرد طرح انتقال گاز از ايران به پاكستان، چراغ سبز 
كابينه دولت پاكستان براي عملياتي كردن طرح احداث 

خط لوله بسيار حائز اهميت تلقي مي شود.
كارشناسان اقتصادي در پاكستان تصميم اين كشور براي 
احداث خط لوله گاز تا مرز جمهوري اسلامي ايران را يك 
تصميم بزرگ طي ۱۵ سال اخير درخصوص پروژه مشترك 
گازي دانسته و گفتند: اسلام آباد با بهره گيري از خط لوله 
انتق��ال گاز ايران قادر به صرفه جويي ۵ ميليارد دلاري در 
هزينه هاي انرژي خواهد بود. هزينه احداث خط لوله گاز از 
مرز ايران تا بندر گوادر در بلوچستان پاكستان ۴۵ ميليارد 
روپيه تخمين زده شده است و پاكستان قادر خواهد بود در 
مقايسه با واردات گاز مايع با هزينه بالا، از ايران گاز مقرون به 
صرفه وارد نمايد. پايگاه خبري جيو نيوز نوشت: تكميل خط 
لوله انتقال گاز از ايران صرفه جويي ۵ ميليارد دلاري براي 
پاكستان خواهد داشت و علاوه بر اين ديگر خطري بابت 
جريمه چند ميليارد دلاري به دليل تاخير در اجراي طرح 

مشترك گازي، پاكستان را تهديد نمي كند.
وزارت نفت پاكستان هفته گذشته با صدور بيانيه اي تكميل 
پروژه مشترك گازي با جمهوري اسلامي ايران را موجب 
تقويت امنيت انرژي آن كشور دانست و اعلام كرد كه كميته 
انرژي در كابينه دولت پاكستان با طرح احداث خط لوله 
۸۱ كيلومتري از »بندر گوادر« تا مرز مشترك پاكستان با 
ايران موافقت كرده است. در بيانيه مذكور افزوده شد: همه 
بخش هاي مربوطه در پاكس��تان براي پيشبرد اين پروژه 
در راستاي اطمينان از تامين گاز براي مردم پاكستان و در 
نتيجه رفع نيازهاي فزاينده انرژي اين كشور، رويكرد مثبتي 
دارند. وزارت نفت پاكستان تاكيد كرد: طرح مشترك گازي 
با ايران نه تنها امنيت انرژي پاكس��تان را تقويت مي كند، 
بلكه اعتماد صنعت بومي را كه با افزايش عرضه گاز تضمين 
مي شود، افزايش مي دهد. همچنين اين امر موجب تسريع 
فعاليت هاي اقتصادي در ايالت بلوچستان شده و به پيشرفت 

اقتصادي پاكستان كمك خواهد كرد.
گفتني است س��نگ بناي صادرات گاز ايران به پاكستان 
در سال ۱۹۹۰ ميلادي گذاشته شد. در آن زمان ايران به 
دنبال آن بود تا با طرحي،  صادرات گاز را به مرزهاي شرقي 

خود برساند.
طرح اوليه البته تنها به پاكستان محدود نمي شد و قرار بود 
در قالب پروژه اي به نام خط لوله صلح تا هند برسد. بر آن 
اس��اس خط لوله اي كه قرار بود احداث شود،  روزانه ۱۵۰ 
ميليون مترمكعب گاز صادر مي كرد كه سهم پاكستان از 

آن ۶۰ ميليون مترمكعب بود.
با اين حال اختلاف بين پاكستان و هند باعث شد تا آن پروژه 
ناتمام بماند و ايران به طور مستقيم با پاكستان براي صادرات 
گاز وارد مذاكره شد. قرار شد ايران خط لوله اي هزار و ۱۰۰ 
كيلومتري را در خاك خود احداث كند و گاز پارس جنوبي را 
به مرز پاكستان برساند، در مقابل نيز پاكستان با خط لوله اي 
هزار كيلومتري آماده پذيرش گاز ايران در خاك خود شود.
ايران اگرچ��ه خط لوله ص��ادرات گاز را تا نزديك مرز نيز 

كشيده، اما در عمل طرف پاكس��تان اقدامي انجام نداده 
است، اما نكته مهم آن است كه اين عدم خريد گاز از سمت 
پاكستان حالا به وسيله اي براي هجمه به بيژن زنگنه تبديل 
شده است تا آنجا كه به اين بهانه نمايندگان وي را به مجلس 
نيز خواندند. بازخواني آن اتفاقات اما مي تواند تا حدي نشان 

دهد كه چرا ايران گازي به پاكستان صادر نكرده است.
قرارداد صادرات گاز ايران به پاكستان در دولت دهم به امضا 
رسيد. با اين حال طرف پاكستاني هر بار به بهانه اي از اجراي 
تعهدات خود براي دريافت گاز ايران سر باز زد. اسلام آباد در 
نظر دارد كار ساخت بخش ۸۰ كيلومتري پروژه خط لوله گاز 
ايران-پاكستان از مرز ايران تا گوادر را آغاز كند تا در صورت 
تصميم تهران براي مراجعه به دادگاه داوري بين المللي، 

جريمه احتمالي ۱۸ ميليارد دلاري را نپردازد.
يك منبع رسمي در وزارت نيروي پاكستان به پايگاه خبري 
نيشن گفت: همچنين تصميم گرفته شده است كه پاكستان 
درخواستي براي معافيت از تحريم هاي امريكا براي پروژه 

خط لوله صلح، ارايه كند.
به گفته اين منبع آگاه، در وهله نخس��ت، تصميم گرفته 
شده است در فاز اول پروژه خط لوله صلح، كار در بخش ۸۰ 
كيلومتري مرز پاكستان با ايران تا گوادر، آغاز شود. هزينه 
تخميني اين بخش پروژه، ۱۵۸ ميليون دلار خواهد بود و 
تصميم گرفته شده كه از طريق شركت توسعه زيرساخت 
گاز )GIDC( تامين مالي شود. اين مقام مسوول با دادن اين 
جزييات، گفت: توافقنامه براي اين پروژه براي تامين ۷۵۰ 
ميليون فوت مكعب در روز گاز به مدت ۲۵ سال از ميدان 
گازي پارس جنوبي ايران و تحويل در مرز ايران و پاكستان 

در ماه مه سال ۲۰۰۹، امضا شد.
تحت اين پروژه، خط لوله ۱۹۳۱ كيلومتري براي انتقال 
گاز ايران به پاكستان كه شامل ۱۱۵۰ كيلومتر خط لوله 
در داخل ايران و ۷۸۱ كيلومتر خط لوله در داخل پاكستان 
است، احداث خواهد شد. هر دو كشور ملزم به اجراي اين 
پروژه در خاك خود بودند. طبق توافقنامه، قرار بود عرضه 

اين پروژه تا ژانويه سال ۲۰۱۵ آغاز شود. ايران در حال حاضر، 
س��اخت بيش از ۹۰۰ كيلومتر از اين خط لوله را در داخل 
خاك خود تكميل كرده، در حالي كه ۲۵۰ كيلومتر بخش 

باقي مانده، هنوز ساخته نشده است.
در دسامبر س��ال ۲۰۱۲، دولت ايران پيشنهاد كرد تحت 
توافقنامه دولت به دولت، براي پروژه و همچنين پيمانكار 
مهندسي، تامين و ساخت آن، تامين مالي فراهم كند. با اين 
حال، دولت ايران در مارس سال ۲۰۱۴، به طور يكجانبه از 
توافق دولت به دولت، عقب نشيني كرد. بنابراين، پاكستان 
اعلاميه فورس ماژور با يا رويدادهاي موجه تحت قرارداد 
خريد و فروش گاز خط لوله صلح را به شركت ملي نفت ايران 
ابلاغ كرد. سخنگوي وزارت امور خارجه امريكا از پاسخ دادن 
به سوالي درباره موافقت دولت پاكستان با تكميل مرحله 

اول ساخت خط لوله گاز ايران-پاكستان خودداري كرد.
روزنامه پاكستاني نيِشين در اين باره گزارش داد كه »متيو 
ميلر« سخنگوي وزارت امور خارجه امريكا در يك نشست 
خبري گفت: »امريكا هنوز گزارش ها درباره خط لوله گاز 
پاكستان-ايران را نديده است و من بعدا به سوالات در اين 
باره پاس��خ خواهم داد«. دولت فدرال پاكستان در اقدامي 
تازه براي تكميل پروژه چند ميلي��ارد دلاري تامين گاز، 
دوشنبه گذشته با تكميل مرحله اول پروژه خط لوله گاز 

۸۰ كيلومتري در خاك پاكستان موافقت كرد.
پس از حدود يك دهه تاخير، كميته امور انرژي كابينه موقت 
پاكس��تان روز جمعه كار روي فاز اول خط لوله گاز ايران و 
پاكستان را براي تقويت امنيت انرژي اين كشور، تصويب 
كرد.  وزارت نيرو پاكستان در بيانيه اي اعلام كرد خلاصه اي 
از واحد نفت در خصوص خط لوله گاز ايران و پاكستان، در 

جلسه امروز هيات دولت مورد بررسي قرار گرفت.
در بيانيه مذكور، كميته امور ان��رژي كابينه موقت، آغاز 
كار براي ساخت بخش ۸۰ كيلومتري خط لوله در داخل 
پاكس��تان )از مرز پاكس��تان تا گوادر در مرحل��ه اول( را 
توصيه كرده بود. وزارت نيروي پاكستان اعلام كرد تمامي 

بخش هاي مربوطه، براي پيش��برد اين پ��روژه به منظور 
تضمين عرضه گاز به مردم پاكستان و رسيدگي به نيازهاي 

روزافزون انرژي كشور، چراغ سبز نشان دادند.
اين وزارتخانه افزود: اين پروژه نه تنها امنيت انرژي پاكستان 
را تقويت مي كند، بلك��ه اعتماد صنعت داخلي را افزايش 
مي دهد كه با افزايش عرضه گاز، تضمين مي ش��ود. اين 
امر همچنين موجب تس��ريع فعاليت اقتصادي در ايالت 
بلوچستان خواهد شد و به پيشرفت اقتصادي پاكستان 

كمك خواهد كرد.
اين پروژه از سال ۲۰۱۴ با تاخير مواجه شده است. ايران در 
ژانويه، سومين اخطاريه را به اسلام آباد صادر كرد و از قصد 
خود براي مراجعه به دادگاه داوري بين المللي به دليل عدم 
ساخت اين خط لوله به عنوان بخشي از پروژه خط لوله گاز 

ايران و پاكستان، خبر داد.
طبق گزارش روزنامه نيوز، پاكستان استدلال مي كند به 
دليل تحريم هاي امريكا عليه ايران، نمي تواند اين پروژه را 
در خاك خود اجرا كند اما مقامات تهران هرگز اين ديدگاه 
را نپذيرفتند و مي گويند تحريم هاي امريكا، دليل موجهي 
نيست. عراق و تركيه با دريافت معافيت هايي از تحريم هاي 

امريكا، مدت هاست كه از گاز ايران استفاده مي كنند.
با اين حال، از آن جايي كه پاكستان قصد دارد اين پروژه را 
اجرا كند، ايران مهلت ۱۸۰ روزه را تا سپتامبر سال ۲۰۲۴ 

براي پاكستان، تمديد كرده است.
روزنامه نيشن همچنين گزارش داد كه ميلر همچنين در 
اين نشس��ت خبري با اظهارنظر درباره تشكيل دولت در 
اسلام آباد گفت كه تشكيل يك دولت جديد امور داخلي 

پاكستان است و امريكا در آن ذي نفع نيست.
او موضع امريكا را تكرار كرد كه بايد تحقيقات شفافي در 
زمينه ادعاها درباره تباني در انتخابات سراسري انجام شود.
ميلر افزود: ما مايليم اين تحقيقات پيش بروند و در اسرع 
وقت به نتيجه برسند. ما مي خواهيم دولت به طريقي عمل 
كند كه منعكس كننده خواست و ارده ملت پاكستان باشد.
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وزيرنفتمطرحكرد
لزوم همكاري مردم
در مصرف بهينه گاز

وزير نفت با اشاره به پايداري توده هواي سرد حاكم 
بر كش��ور در روزهاي آينده، امكان افت فش��ار گاز 
در استان هاي نيمه شمالي را محتمل دانست و از 
عموم هموطنان درخواس��ت كرد با مصرف بهينه 
و خاموش كردن يك بخاري يا گرم كردن حداقل 
فضا در محيط كار و من��ازل، ديگر هموطنان خود 
به ويژه در استان هاي شمال غرب، شمال و شمال 

شرق را ياري كنند.
جواد اوجي )سه شنبه، هشتم اسفندماه( با تشريح 
وضع گازرساني در كش��ور تصريح كرد: با توجه به 
موج بي سابقه سرماي فراگير و پايدار در اسفندماه، 
مصرف گاز در بخ��ش خانگي و تجاري در روزهاي 
اخير با جهش و به صورت تصاعدي بالا رفته است و در 
صورت تداوم همين فشار مصرف، احتمال افت فشار 
گاز در سرشاخه هاي شبكه گازرساني در استان هاي 

شمال غرب، شمال و شمال شرق وجود دارد.
وي افزود: از عموم هموطنان درخواست مي كنم با 
خاموش كردن يك بخاري اضافي يا كاهش دماي 
سيستم گرمايش مركزي يا گرم كردن يك اتاق در 
منازل و محيط كار، خادمان خود در وزارت نفت را 
در تأمين گاز براي ديگر هموطنان به ويژه در نيمه 

شمالي كشور ياري كنند.
وزير نفت با بيان اينكه هم اكنون همه مراكز توليد، 
پالايش، ايستگاه هاي تقويت فشار و شبكه انتقال 
و توزي��ع گاز با حداكثر ظرفي��ت ممكن عملياتي 
هس��تند و همه كاركنان عملياتي صنعت نفت در 
آماده باش ۲۴ ساعته قرار دارند، تصريح كرد: شبكه 
گاز هم اكنون در حداكثر توان توليد و انتقال و توزيع 
ق��رار دارد و در صورت تداوم جهش مصرف به ويژه 
در روزهاي آينده كه پيش بيني اس��تمرار كاهش 
دما وجود دارد، احتمال افت فش��ار گاز وجود دارد 
و عبور از اي��ن وضع تنها با همكاري مضاعف مردم 

امكان پذير است.
طبق اعلام وزارت نفت، اوجي با اشاره به اينكه دولت 
كاهش مصرف را از خود آغاز كرده است و هم اكنون 
در همه محيط هاي اداري و س��تادي وزارت نفت 
وسايل گرمايشي خاموش يا تنظيم دما ۱۸ تا ۲۲ 
درجه اعمال مي شود، يادآور شد: دولت، وزارتخانه ها 
و اداره هاي دولتي را به مصرف بهينه ملزم مي كند 
و شركت ملي گاز ايران بر اين موضوع نظارت دارد.

وي گفت: اجراي راهكارهاي مصرف بهينه از جمله 
خاموش كردن بخاري اضاف��ي، كاهش يك يا دو 
درج��ه اي دماي سيس��تم هاي گرمايش مركزي، 
استفاده از لباس گرم در محيط كار و منازل، نصب 
پرده ه��اي ضخيم و جلوگي��ري از تلفات گرمايي 
نقشي تعيين كننده در تأمين پايدار گاز براي عموم 

هموطنان دارد.

بيشترين ميزان مصرف گاز
در كدام شهرهاست؟

به گفته رييس مركز راهبري كنترل گاز كشور، 
اكنون از نظر اس��تاني، تهران بيشترين مصرف 
گاز را داش��ته و بعد از آن، اس��تان هاي اصفهان 
و خراس��ان رضوي در رتبه هاي دوم و سوم قرار 

داشتند.
به گزارش ايسنا، كوشكي - رييس مركز راهبري 
كنترل گاز كشور اظهار كرد: روز گذشته ميزان 
مصرف گاز در بخش خانگي و تجاري به عدد ۶۶۵ 
ميليون مترمكعب رسيد و تقريبا ركورد مصرف 
امس��ال اين عدد است و س��ابقه نداشته ركورد 
مصرف را در اس��فندماه داشته باشيم اما در حال 

حاضر اين اتفاق افتاده است.
وي ادام��ه داد: در روزهاي آين��ده هم با توجه به 
تداوم سرما در كشور، ميزان مصرف گاز افزايش 
پيدا مي كن��د و تا حدود ۶۸۰ ميليون مترمكعب 
اين افزايش را خواهيم داشت. استان هاي شمالي 
كشور مانند گلستان، مازندران، گيلان و استان 
خراسان رضوي، خراسان ش��مالي و جنوبي در 
حال حاضر وضعيت فش��ار هس��تند و تقريبا در 

برخي شهرها شرايط نسبتا بحراني وجود دارد.
او در ي��ك گفت وگوي تلويزيون��ي تصريح كرد: 
هموطنان ما در اين شهرها به خصوص دقت لازم 
را داشته باشند و پويش هر خانه يك اتاق گرم را 
در نظ��ر بگيرند و ميزان گاز مصرفي را به حداقل 
برس��انند و زماني كه از منزل خارج مي ش��وند، 
سيستم هاي گرمايش��ي را خاموش كنند كه ما 
بتواني��م در روزهاي س��رد پيش رو ب��ا مديريت 
مصرفي كه هموطنان دارند بتوانيم اين روزها را 

به سلامت پشت سر بگذاريم.
پي��ش از اين جواد اوجي، وزير نفت نيز با اش��اره 
به پايداري توده هواي س��رد حاكم بر كش��ور در 
روزهاي آينده، امكان افت فشار گاز در استان هاي 
نيمه ش��مالي را محتمل دانست و گفت: از عموم 
هموطنان درخواست مي كنم با مصرف بهينه و 
خاموش كردن يك بخاري يا گرم كردن حداقل 
فضا در محيط كار و منازل، ديگر هموطنان خود 
به ويژه در استان هاي شمال غرب، شمال و شمال 

شرق را ياري كنند.
ش��ركت ملي گاز ايران نيز صبح امروز با انتش��ار 
اطلاعيه اي از همه مصرف كنندگان گاز طبيعي 
در سراس��ر كش��ور تقاضا كرد ب��ا رعايت دماي 
رفاه از ۱۸ تا ۲۱ درجه س��انتي گراد، استفاده از 
لباس هاي مناس��ب فصل س��رما، تنظيم درجه 
حرارت سيس��تم هاي گرمايشي بر اساس دماي 
رفاه و خاموش كردن وس��ايل گرمايشي اتاق ها 
و اماكن غيرض��روري، در مص��رف گاز حداكثر 
صرفه جويي كنن��د تا امكان بهره من��دي از اين 
نعمت خدادادي ب��راي همه هموطنان در اقصي 

نقاط كشور فراهم شود.

»تعادل«ازواكنشواشنگتنبهساختخطلولهگازايران-پاكستانگزارشميدهد

چراغ سبز پاكستان براي خط لوله صلح

حامل هاي انرژي سال آينده گران نمي شود
معاون برنامه ريزي وزير نفت با اشاره به اينكه با ايجاد 
حساب بهينه سازي، در سال ۱۴۰۳ نسبت به امسال 
رشد حداقل س��ه برابري منابع بهينه سازي را شاهد 
خواهيم بود، گفت: پيش بيني اين اس��ت كه در اين 
حس��اب، ۴۰ تا ۵۰ هزار ميليارد توم��ان براي اجراي 

طرح هاي بهينه سازي مصرف انرژي تأمين شود.
هوشنگ فلاحتيان با اشاره به اينكه بودجه سال ۱۴۰۳ 
از سوي دولت به مجلس تقديم شده است، گفت: در 
موضوع نفت و انرژي ابعاد گوناگوني در بودجه س��ال 

آينده در نظر گرفته شده است.
وي ادامه داد: درباره توليد نفت و گاز مفروض هايي براي 
بودجه ۱۴۰۳ ديده شده كه اگر به تصويب مجلس و 
تأييد شوراي نگهبان برسد و ابلاغ شود، روزانه حداقل 
يك ميليون و ۶۰۰ هزار بشكه صادرات نفت و ميعانات 

گازي از كشور انجام خواهد شد. 
معاون برنامه ريزي وزي��ر نفت با تأكيد بر اينكه عدد 
مشخصي هم براي صادرات گاز طبيعي پيش بيني 
شده است، گفت: براي منابعي كه مربوط به يارانه ها، 
طرح هاي معيشتي و بهينه س��ازي است و با عنوان 
تبص��ره ۱۴ در بودجه تعريف مي ش��ود، در بودجه 
سال ۱۴۰۳ در تبصره ۸ درج شده است كه بر اساس 
آن ۷۵۰ هزار ميليارد تومان در نظر گرفته ش��ده كه 
بيشترين بخش آن به فروش خوراك گاز و سوخت 
گاز در كش��ور و صادرات فرآورده هاي نفتي مربوط 
خواهد بود كه از اين مس��ير مناب��ع مورد نياز در اين 

بخش تأمين مي شود.
فلاحتيان با بيان اينكه مانند سال هاي گذشته دولت 
پيشنهاد كرده براي تأمين منابع مالي مورد نياز براي 
تقويت بنيه دفاعي كش��ور تعهدهايي در وزارت نفت 
براي همكاري با نيروهاي مسلح تعريف شود، افزود: 
درب��اره ديگر طرح ها مانند تأمين م��واد اوليه قير نيز 
پيش بيني هايي در لايحه بودجه س��ال آينده در نظر 
گرفته شده كه بر اساس رأي مجلس ۲۰ هزار ميليارد 
تومان در اختيار دستگاه هاي اجرايي مربوطه قرار داده 

خواهد شد. 

وي تأكيد ك��رد: رديف بودجه خاصي براي توس��عه 
پالايشگاه آبادان در نظر گرفتيم تا در سال هاي آينده 
بتوانيم واحد بهينه سازي و توسعه پالايشگاه را به نتيجه 
برسانيم.  معاون برنامه ريزي وزير نفت با اشاره به اينكه 
در مجم��وع بودجه اي كه براي س��ال ۱۴۰۳ در حال 
تصويب است بودجه مناسبي براي صنعت نفت و گاز 
كشور خواهد بود تا بتوانيم اهداف مورد نظر را محقق 
كنيم، ادامه داد: بودجه س��ال ۱۴۰۳ مبتني بر برنامه 
هفتم توسعه تدوين شده است كه بر اساس آن ادامه 
فعاليت شركت ملي نفت ايران و رابطه مالي با دولت در 

قالب قراردادها بر اساس الگوي قراردادي خواهد بود.
فلاحتيان با تأكيد بر اينكه قدرالسهم ۱۴.۵ درصدي 
شركت هاي تابع وزارت نفت تا بهمن ماه سال ۱۴۰۳ 
استمرار خواهد داشت، گفت: تا آن زمان شركت ملي 
نفت ايران فرصت دارد با كمك شوراي اقتصاد و ديگر 
بخش ها ب��ه مبادله قرارداد بين ش��ركت ملي نفت و 
وزارت نفت در قالب الگوي تازه قراردادهاي نفتي ايران 
اق��دام كند.  وي تصريح كرد: در اين قالب، حق عمل و 

دستمزد شركت ملي نفت براي توليد هر بشكه نفت 
خام و ميعانت گازي و ه��ر مترمكعب گاز توليدي به 
روش نو محاسبه و منابع مورد نياز از اين مسير تأمين 

خواهد شد.
معاون برنامه ريزي وزير نف��ت با بيان اينكه در لايحه 
بودجه سال ۱۴۰۳ هيچ تصميمي در ارتباط با تغيير 
قيمت حامل هاي انرژي گرفته نشده و به نظر نمي رسد 
مجلس نيز در اين زمينه ورود كند، افزود: اما به هر حال 
بايد كشور به س��متي برود تا بنگاه هايي كه در زمينه 
انرژي فعاليت مي كنند، منابع مورد نياز را تأمين كنند.

فلاحتيان تأكيد ك��رد: براي اينكه اقتصاد اين صنايع 
مستمر باشد، بايد براي توليد نفت، گاز و فرآورده هاي 
نفتي و توليد برق در كش��ور ورود كنند، در اين زمينه 
بايد سازوكار مشخصي تعيين شود كه در حال بررسي 

است.
وي ادامه داد: در كنار هر اقدامي كه در زمينه اقتصاد 
انرژي انجام مي شود، بايد نوسازي ناوگان درون شهري 
و برون شهري نيز انجام شود تا مصرف بنزين و نفت گاز 

كه با سرعت فزاينده اي در حال افزايش است، كاهش 
يابد. معاون برنامه ريزي وزير نفت تأكيد كرد: در زمينه 
بهينه سازي مصرف انرژي در كشور، مجلس راهبرد 
مطلوبي را با دولت در پيش گرفته و حسابي با عنوان 
حساب بهينه سازي انرژي پيش بيني شده است. منابع 
اين حساب از يك درصد منابع حاصل از صادرات نفت 
خ��ام، ميعانات گازي و گاز طبيعي، ۵ درصد از س��ود 
شركت هاي تابع وزارت نفت و ۱۰ درصد از منابع فروش 
مشتقات گازي )بوتان، پروپان و گاز مايع( جرايم ماده 

۲۶ قانون الگوي مصرف است.
فلاحتيان با اشاره به اينكه با ايجاد حساب بهينه سازي، 
در سال ۱۴۰۳ نسبت به سال جاري رشد حداقل سه 
برابري منابع بهينه سازي را شاهد خواهيم بود، گفت: 
پيش بيني ما اين است كه در اين حساب، بين ۴۰ تا ۵۰ 
هزار ميليارد تومان براي اجراي طرح هاي بهينه سازي 
مصرف انرژي تأمين شود كه حركت بزرگي خواهد بود 
و انگيزه بالايي براي سرمايه گذاران در اجراي طرح هاي 

مصرف انرژي ايجاد مي شود.
طبق اعلام وزارت نفت، وي تأكيد كرد: در سال ۱۴۰۳ 
با منابعي كه پيش بيني شده، شاهد نهضت بهينه سازي 

مصرف انرژي در كشور خواهيم بود.
معاون برنامه ريزي وزير نفت با اشاره به اينكه در طول 
سال هاي گذشته همواره شدت مصرف انرژي در كشور 
رو به افزايش بوده اس��ت، اف��زود: اميدواريم با اجراي 
طرح هاي بهينه سازي در نوسازي ناوگان درون شهري 
و برون شهري خدمات عمومي و تعويض بخاري ها با 
بازده پايين اقدامي شايس��ته  انجام شود. در كنار اين 
موضوع بايد كارهاي مختلف ديگر در بهينه سازي انرژي 
انجام دهيم كه در اين زمينه درباره توسعه انرژي هاي 
تجديدپذير و افزاي��ش راندمان نيروگاه هاي حرارتي 

كشور مصوبه هايي داشته ايم.
فلاحتيان ادامه داد: براي متنوع سازي منابع توليد برق 
و رويكرد افزايش ظرفيت نيروگاه هاي تجديدپذير بايد 
اقدام هاي متنوعي انجام شود تا ريسك وابستگي توليد 

برق به گاز را كاهش دهيم.

تحليل

خبر

جنگ استان هاي توليدكننده نفت 
با دولت آرژانتين شدت گرفت

دولت خاوير ميلي، رييس جمهور ليبرتارين آرژانتين، 
روز دوشنبه، تهديد استان نفت خيز چوبوت براي قطع 
عرضه نف��ت و گاز را به عنوان يك اخاذي توصيف و آن 
را محكوم كرد. اين رويارويي اواخر هفته گذشته، پس 
از آن آغاز ش��د كه دولت مركزي از انتقال حدود ۱۳.۵ 
ميليارد پزو )حدود ۱۶ ميليون دلار( درآمدهاي مالياتي 
به چوبوت كه دومين منطقه نفت��ي بزرگ آرژانتين و 
سومين توليدكننده بزرگ گاز در اين كشور است، امتناع 
و اعلام كرد اين منطقه به دولت، بدهي دارد. ايگناسيو 
تورس، فرماندار چوبوت كه بخشي از بلوك محافظه كار 
حامي ميلي است، در واكنش به اين اقدام دولت، اعلام 
كرد اگر اين منابع مالي توزيع نشوند، اين استان عرضه 
انرژي را قطع خواهد كرد. موضع وي مورد حمايت ساير 

فرمانداران استان هاي جنوبي آرژانتين قرار گرفت.
مانوئل ادورني، سخنگوي رياست جمهوري آرژانتين در 
يك كنفرانس مطبوعاتي اعلام كرد تهديد براي قطع 
عرضه سوخت، به منزله اخاذي نه از دولت ملي، بلكه از 
مردم آرژانتين است. دولت همه چيز را بر اساس قانون، 

منتقل مي كند. هيچ كاري خارج از قانون انجام نداديم.
با اين حال، تورس از تهديد خود دس��ت برنداشت. وي 
گفت: آنچه مطمئنا در چهارشنبه اين هفته اتفاق مي افتد 
اين است كه توليد نه تنها در چوبوت بلكه در همه ميادين 
كشور، مختل خواهد شد زيرا مشخص است كه اگر آنها 

بتوانند ما را شكست دهند، سراغ همه خواهند رفت.
ميلي كه در تلاش براي رفع كسري مالي شديد، كمبود 
شديد ذخاير و تورم افسارگسيخته است، مكررا اعلام 
كرده كه پولي وجود ندارد و به دنبال محدود كردن تامين 
مالي دولت از جمله منابع مالي است كه به دولت هاي 
استاني تخصيص داده مي شود. مارسلو روچي، دبيركل 
اتحاديه خصوصي نفت و گاز ريو نگرو، نوكوئن و لاپامپا 
كه اتحاديه انرژي اصلي است، گفت: اين مناقشه بايد از 
طريق سياسي حل ش��ود و افزود: زمان توقف توليد يا 
عرضه نيست. بر اساس گزارش رويترز، ميلي اظهار كرده 
است چوبوت به صورت قراردادي، بايد بدهي هاي خود را 
بازپرداخت كند و اگر اين استان به تعهدات خود در تامين 

انرژي عمل نكند، جرم محسوب مي شود.

قيمت نفت براي صعود
خيز برداشت

قيمت نفت در معاملات روز سه ش��نبه بازار آسيا، 
تحت تاثير تش��ديد نگراني هاي عرضه رش��د روز 

گذشته را حفظ كرد.
بهاي معاملات نفت برنت با يك سنت كاهش، به ۸۲ 
دلار و ۵۲ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات 
وس��ت تگ��زاس اينترمديت امريكا با يك س��نت 
افزايش، به ۷۷ دلار و ۵۹ سنت در هر بشكه رسيد.

توني سايكامور، تحليلگر شركت اي جي در سيدني 
گفت: نگراني ها پيرامون وضعيت كش��تيراني در 
درياي سرخ، از بهبود قيمت نفت در شب گذشته 
حمايت كرد و دورنماي ب��الا ماندن نرخ هاي بهره 
بانك مركزي امريكا به مدت طولاني تر را جبران كرد.

حم��لات نيروهاي مس��لح يمن به كش��تي هاي 
مرتبط با ش��ركت هاي امريكايي، انگليسي و رژيم 
صهيونيستي، نرخ كرايه و مدت حمل بار را افزايش 
داده است. فرماندهي مركزي امريكا دوشنبه اعلام 
كرد يمني ها در ۲۴ فوريه، شليك موشك ناموفقي 

به يك نفتكش امريكايي در خليج عدن داشتند.
جو بايدن، رييس جمهور امريكا، روز دوشنبه ابراز 
اميدواري كرد تا دوشنبه آينده، آتش بسي ميان رژيم 
صهيونيستي و حماس در جنگ غزه وجود داشته 
باش��د. اما مواضع دو طرف هيچ نشاني از آتش بس 
احتمالي ندارد و يكديگر را عامل تاخير در آتش بس 

قلمداد مي كنند.
هر دو ش��اخص بازار جهاني روز دوشنبه، با بيش از 
يك درصد افزايش بسته شدند. اين دو شاخص هفته 
گذشته كه بازار روي احتمال طولاني شدن انتظار 
براي كاهش نرخ بهره در امريكا حس��اب باز كرد، 

كاهش هفتگي را تجربه كردند.
جفري اش��ميد، رييس بانك فدرال رزرو كانزاس 
س��يتي روز دوش��نبه اعلام ك��رد او مانن��د اكثر 
همكارانش در بانك مركزي، عجله اي براي كاهش 
نرخ بهره ندارد. هزينه هاي بالاي استقراض، معمولا 
رشد اقتصادي و تقاضا براي نفت را محدود مي كند.

قيمت نفت روز سه ش��نبه همچني��ن تحت تاثير 
نش��انه هاي بهبود تقاضا در چين، حمايت ش��د. 
تحليلگران گروه بانكي ANZ در يادداشتي نوشتند: 
نگراني ها نسبت به تقاضاي چين، فروكش كرده زيرا 
پالايشگاه ها پس از دوره سفرهاي سال نوي چيني، 
همچنان به خريد در بازار معاملات فيزيكي ادامه 
مي دهند در حالي كه تعميرات بيشتر از حد معمولي 

را برنامه ريزي كرده اند.
بر اس��اس گزارش رويترز، بازار منتظر انتشار آمار 
ذخاير نفت و سوخت امريكا از سوي موسسه امريكن 
پتروليوم اس��ت. تحليلگران در نظرسنجي رويترز 
پيش بيني كردن��د ميانگين ذخاير نفت امريكا در 
هفته منتهي به ۲۳ فوريه، حدود ۱.۸ ميليون بشكه 

رشد كرده است.



سهامداران بورس روز س��ه شنبه شاهد سرخ پوشي 
معام��لات بودند و احتمالا اين رون��د به معاملات روز 
جاري نيز س��رايت كند و در نهايت بازدهي اين هفته 
معاملات چندان قابل توجه نباشد. بازار سهام در اغلب 
هفته ها بازدهي منفي داشته درحالي ساير بازارهاي 
مالي مثل س��كه، ط��لا و ارز بازدهي مثب��ت دارند و 
سرمايه گذاري در اين بازارها س��وده است. به عقيده 
بسياري از كارشناس��ان عقيده دارند كه بورس دليل 
منطقي براي س��رخ پوش شدن ندارد و تنها براساس 

اخبار منفي پيش مي رود. 
تنها چند روز به انتخابات باقي مان��ده و در اين مدت 
قيمت بازارهاي مالي رش��د چنداني نداش��ته است. 
قيمت دلار بازار آزاد روز اخير به 58 هزار و 400 تومان 
رسيد و بسياري از كارشناسان حوزه دلار پيش بيني 
مي كنند كه نرخ ارز از ميانه هفته گذشته روند صعودي 
داشته باشد و بتواند كمي صعود كند. اين روند صعودي 
مي تواند به بازارهاي مالي خصوصا بورس كمك كند 
تا گارد صعودي داشته باشند. اين بدان معناست كه 
قيمت دلار روي صورت مالي شركت ها اثر دارد، اعداد 

و اراقام سود را به طرز قابل توجهي افزايش مي دهد.
بازار س��هام در س��ال جاري چالش هاي متعددي را 
پشت سر گذاشته اس��ت. در ابتداي سال 1402 روند 
صعودي ش��اخص هاي سهامي با انتشار خبر افزايش 
نرخ گاز صنايع شكسته شد و روند معاملات به سمت 
ركود پيش رفت. قطع برق صنايع يا كاهش ظرفيت 
توليد به دليل محدوديت هاي برقي در تابستان دومين 
مشكل اصلي شاخص هاي س��هامي به شمار رفت. از 
سوي ديگر در تابستان امسال با اخبار آغاز روند افزايش 
سرمايه ش��ركت ها از محل تجديد ارزيابي دارايي ها، 
شاخص هاي سهامي حمايت شدند. فصل پاييز امسال 
با روند ركودي معاملات سهامي آغاز شد كه در آن اميد 
به رشد شاخص هاي سهامي به واسطه اخبار تجديد 
ارزيابي زنده بود اما با شروع تنش هاي نظامي و سياسي 
در خاورميانه و تشديد روز به روز اين تنش ها، ريسك 
سياسي اوراق سهام افزايش يافت و بورس تهران بيش 
از پيش درگير ركود معاملاتي شد. از سوي ديگر نيز 
انتشار صورت هاي مالي شش و نه ماهه در اين مدت 
نيز نشان از تشديد انباشت زيان خودروسازان و بانك ها 
داشت كه بازار سهام را تحت الشعاع قرار داد. در فصل 
سرما قطعي و محدوديت هاي گازي صنايع نيز ظرفيت 

توليدات برخي از شركت ها را كاهش داد.

   ورق بورس بازگشت
حسن حس��ين نيا، كارشناس بازار س��رمايه نوشت: 
»بازار سرمايه سال 1402 را با رشد نماگرها شروع كرد 
و تا نيمه ارديبهشت با پيشتازي خوبي سقف تاريخي 
شاخص كل را شكست اما به يك باره ورق برگشت به 
گونه اي كه در پايان بهمن ماه شاخص كل پايين تر از 

سقف سال 1۳۹۹ قرار گرفت.
ش��ايد بتوان عوامل تاثيرگذار در رك��ود و افت ارزش 
بورس و خروج نقدينگي اشخاص حقيقي از سهام را در 
سه حوزه تصميم هاي دولتي، تنش هاي منطقه اي و 
سياست جديد پولي بانك مركزي توصيف كرد؛ عواملي 
كه تماما به عنوان ريسك سيستماتيك تعبير مي شود 

و سهامداران با اتكا به تنوع بخشي در سبد سهام قادر به 
كاهش اين ريسك ها نبودند و عملا فعلان بازار يا بايد 
خروج از سهام را انتخاب مي كردند يا زيان را در پرتفوي 
خود مشاهده مي كردند. آنچه كه با وقوع رخدادهاي 
مزبور به ويژه تنش هاي منطقه اي از سوي سهامداران 
مطالبه مي شد اتخاذ سياس��ت هاي حمايتي از بازار 
از س��وي دولت بود ولي در عمل چنين موردي اتفاق 
نيفتاد و با رونمايي بانك مركزي از گواهي سپرده خاص 
۳0 درصد ركود فراگير بر بورس سايه افكند و خروج 
نقدينگي اشخاص حقيقي در شرايطي كه ارزندگي بازار 
سرمايه از منظر بنيادي و سنجه هاي ارزش دلاري بازار 
سرمايه از عقب افتادگي بورس از تورم حكايت دارد رقم 
خورد، موردي كه به طور حتم در آينده مي تواند براي 

رشد بازار دليل موجهي باشد.
در حوزه تصميمات دولتي موض��وع انرژي و كاهش 
مش��وق ها اولين ش��وك جدي به بازار بود كه به ويژه 
صنعت پتروشيمي را با چالش مواجه ساخت، موضوع 
تغيير در نرخ گذاري محصولات پالايشي نيز در نهايت 
موج ديگري از بي اعتمادي در بازارسرمايه را تشديد 
كرد كه البته براي سال آينده با توجه به تغييرات قيمت 
گاز در جهان و همچنين احتمال اصلاح دستورالعمل 
قيمتي محصولات پالايش��ي مي توان تعديل اثرات 
منفي آنها را انتظار داش��ت و اگر اتفاق غير قابل پيش 
بيني شده اي رخ ندهد خود عامل بهبود نسبي وضعيت 
خواهد بود، البته هم راس��تا با اي��ن موضوع مي توان 
انتظ��ارات بازار براي تغييرات در ح��وزه ارز نيمايي را 
نيز در نظر گرفت كه شايد با توجه به حساسيت هاي 
سال 1402 وقوع آن براي سال آينده محتمل تر باشد. 
آنچه كه به عنوان پروژه نامتناهي از سوي بانك مركزي 

تعريف شده و نرخ سود ابزار با درآمد ثابت را به ۳0درصد 
رسانده در صورت تداوم مي تواند همچنان رقيبي جدي 

براي بورس عنوان شود.
اما ب��راي س��ال 140۳ نيم نگاهي به سياس��ت هاي 
انقباضي و كسري بودجه اي كه توسط سازمان برنامه 
و بودجه نيز عنوان شده مي تواند شرايط نوساني را در 
بازار رقم بزند و البته انتظارات براي رخدادهاي مثبت از 

هم اكنون در بين تحليلگران بازار وجود دارد.«

    بازار از دريچه معاملات
طي معاملات روز اخير يعني سه ش��نبه شاخص كل 
بورس تهران 4 هزار و ۳1 واحد نس��بت به روز كاري 
گذشته پايين تر ايستاد و به سطح 2 ميليون و 45 هزار 
و 751 واحد رسيد. ش��اخص كل هم وزن بورس نيز 
ب��ا كاهش ۳ هزار و 24۳ واح��دي در رقم 70۹ هزار و 
226 واحدي ايستاد. شاخص كل فرابورس با افت 8۳ 
واحدي به رقم 24 هزار و ۳0۳ واحد رسيد. همچنين 
شاخص هم وزن فرابورس با ريزش 682 واحد به سطح 

1۳1 هزار و 2۳2 واحد رسيد. 
روز سه شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار براي ش��انزدهمين روز معاملاتي متوالي منفي 
ش��د و 258 ميليارد تومان پول حقيقي از بازار سهام 
خارج ش��د. در 16 روز معاملاتي اخير از نيمه بهمن 
ماه به اين سو در مجموع ۳ هزار و 408 ميليارد تومان 
س��رمايه حقيقي از بورس تهران خارج شده است. در 
اين دوره زماني ش��اخص كل بي��ش از 50 هزار واحد 

ريزش كرده است.
در اين روز نماد وبملت بيشترين خروج پول حقيقي 
را داش��ت كه ارزش آن 24 ميليارد تومان بود. پس از 

وبملت، نمادهاي شس��تا، بيوتيك، بپاس و شپديس 
بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند. در سوي ديگر، 
بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي سمگا، خودرو، 

فزر، زماهان و انرژي تعلق داشت.
روز اخير تاپيكو، سدشت و شپنا نمادهاي قرمز پوش 
بورس بودند كه بيش��ترين اثر را در افت شاخص كل 
بورس داشتند. در سوي ديگر نمادهاي وپارس، شبندر 
و كگل از نمادهاي سبز بودند كه اثر مثبت بر شاخص 
داش��تند. در فرابورس نيز نمادهاي بپاس، وس��پهر و 
غصينو بيش��ترين اثر كاهنده را بر شاخص داشتند و 
نمادهاي انتخاب، آريا و ماديرا بيشترين اثر افزايشي 
را بر ش��اخص كل فرابورس داشتند.در بين نمادهاي 
پرتراكنش بورس نماد شس��تا بيش��ترين تراكنش 
را داش��ت و كساپا و س��صفها در رتبه هاي بعدي قرار 
گرفتند. در فرابورس نيز بيوتيك، فنر و فصبا بيشترين 

تراكنش را داشتند. 
روز سه ش��نبه ارزش معاملات كل بازار سهام به 52 
هزار و 680 ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق 
بدهي در بازار ثانويه 46 هزار و 484 ميليارد تومان بود 
كه 88 درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز 
تشكيل مي دهد. ارزش معاملات خرد نيز با كاهش 4 
درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۳ هزار و 

265 ميليارد تومان رسيد. 
در معاملات سه ش��نبه، 47 نماد صف خريد داشتند 
و 61 نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش 
صف هاي خريد با رشد ۳8 درصدي نسبت به روز كاري 
قبل به 14۳ ميليارد توم��ان افزايش يافت و مجموع 
ارزش صف هاي ف��روش نيز با كاهش ۳0 درصدي به 

27۳ ميليارد تومان رسيد.

بورسرويداد بازار سرمايه4   Wed. Feb 28. 2024    2717   چهارشنبه 9 اسفند 1402     18 شعبان 1445    سال دهم      شماره

اعلام آخرين وضعيت پذيرش 
ايران خودرو و سايپا در بورس

سنا| ولي الله جعفري مدير نظارت بر ناشران سازمان 
ب��ورس و اوراق بهادار، در خص��وص آخرين وضعيت 
پذيرش ش��ركت هاي ايران خودرو و س��ايپا در بورس 
اوراق بهادار تهران گفت: شركت هاي مذكور در 4 سال از 
5 سال گذشته مشمول ماده 141 لايحه اصلاحي قانون 
تجارت شده اند. بنابراين هيات پذيرش بورس اوراق بهادار 
تهران تا پايان تيرماه 140۳ به شركت هاي خودروساز 
فرصت داد تا از شموليت ماده 141 قانون تجارت خارج 
ش��وند. وي افزود: در راستاي بررسي وضعيت آخرين 
وضعيت ش��ركت هاي مذكور، هيات پذيرش هر سه 
ماه يك بار اقدام به برگزاري جلسه با شركت هاي ايران 
خودرو و س��ايپا و بررس��ي برنامه هاي آنها براي خارج 
ش��دن از ش��موليت ماده 141 لايحه اصلاحي قانون 
تجارت مي نمايد كه مش��روح برنامه هاي شركت هاي 
خودروس��از نيز از س��وي بورس تهران بر روي سامانه 
كدال منتشر مي شود. مدير نظارت بر ناشران سازمان 
بورس در خصوص آخرين وضعيت عرضه سهام تودلي 
شركت هاي خودروس��از و تاكيد رهبر معظم انقلاب 
در خصوص واگذاري مديريت به مردم و س��هامداران 
شركت ها نيز عنوان نمود: مطابق ماده 28 دستورالعمل 
حاكميت شركتي ناشران ثبت شده نزد سازمان )مصوب 
18 مهر ماه 1401 هيات مديره سازمان( سهام متعلق به 
ناشر اوراق بهادار نمي تواند در اختيار شركت هاي تحت 
كنترل وي باشد. به گفته وي با شركت هاي ايران خودرو 
و سايپا مكاتبه و بر لزوم ارايه برنامه جهت واگذاري سهام 
ش��ركت هاي تودلي تا پايان مهلت تعيين شده تاكيد 
شده است و از نظر سازمان بورس، ماهيتاً و بر اساس ذات 
مقررات، س��رمايه در مالكيت شركتهاي زير مجموعه 
شركت هاي خودروسازي )سهام تودلي( از ابتداي سال 

آينده فاقد حق راي خواهد بود.

نقش حياتي رتبه بندي اعتباري
صداي بورس| س��ينا صادقي، كارش��ناس ارزيابي 
ريسك اعتباري نوشت: امروزه در راستاي كاهش ريسك 
سرمايه گذاري، افزايش درجه اطمينان و كاهش عدم 
تقارن اطلاعاتي در قراردادهاي مختلف، شركت هاي 
رتبه بندي اعتباري نقش قابل توجهي را ايفا مي كنند. 
اين شركت ها روش هاي آماري اختصاصي را براي تعيين 
رتبه كشور، سازمان يا ابزار بدهي بر اساس احتمال نكول 
تعهدات به كار مي گيرند. اين شركت ها ميزان زيادي 
اطلاعات در دس��ترس عموم و اطلاعات خصوصي را 
جمع آوري و تجزيه و تحليل و نتيجه را به ش��كل رتبه 
اعتباري به بازار عرض��ه مي كنند. رتبه بندي اعتباري 
در س��طوح مختلفي، از جمله در سطح بين الملل و در 
سطح شركت هاي فعال در كشورها صورت مي گيرد. 
در زمينه رتبه بندي اعتباري در سطح بين الملل مي توان 
گفت كه اعتبارسنجي كشورها مساله مهمي است كه به 
منظور ارزيابي اوراق بدهي منتشره اين كشورها و فضاي 
كسب وكار حاكم انجام مي ش��ود. اين اوراق به عنوان 
ابزارهاي مالي توسط دولت يا نهادهاي مالي كشورها 
به بازار عرضه مي شوند تا سرمايه گذاران بتوانند در آنها 
سرمايه گذاري كنند. فرآيند اعتبارسنجي به عنوان يك 
معيار مهم براي سرمايه گذاران براي اندازه گيري ريسك 
سرمايه گذاري در اين اوراق عمل مي كند و معمولًا اين 
اعتبارسنجي به درخواست خود كشور انجام مي شود. 
براي جذب س��رمايه گذاران خارجي، اعتبارس��نجي 
كش��ورها اهميت زيادي پيدا مي كند. سرمايه گذاران 
خارجي در انتخاب كشورهايي كه براي سرمايه گذاري 
در آنها علاقه دارند، به مواردي مانند ريسك سياسي و 
اقتصادي، نرخ بدهي كشور، مقدار چاپ پول، نرخ واردات 
و صادرات و نوسانات درآمدهاي صادراتي توجه مي كنند.

در سطح ش��ركت، تصميمات تامين مالي در تعيين 
استراتژي هاي رشد، سرمايه گذاري و توليد، نقش مهمي 
را بازي مي كند. دسترسي به هزينه تأمين مالي پايين، 
يكي از الزامات امكان س��نجي اقتصادي در پروژه هاي 
توس��عه اس��ت و رتبه اعتباري نقش مهمي در كسب 
منابع مالي ارزان ايفا مي كند. در اين سطح از رتبه بندي 
اعتباري، ناشر و اوراق به طور مستقل مورد ارزيابي قرار 
مي گيرند. رتبه اعتباري ناش��ر ش��امل ارزيابي طيف 
وسيعي از شاخص هاي مربوط به كسب وكار شركت، 
وضعيت مالي و صنعت مي شود كه توانايي شركت در 
خصوص پرداخت به موقع بدهي ها را نشان مي دهد. در 
رتبه بندي اعتباري اوراق بهادار مواردي همانند توانايي 
بازپرداخت جريانات نقدي مربوط به اصل و فرع اوراق در 
سررسيدهاي معين، شايستگي اعتباري اركان، شرايط 
قرارداد، اولويت اوراق بهادار نس��بت به ساير تعهدات و 

وضعيت وثايق اوراق بهادار مورد توجه قرار مي گيرد.

حفظ منافع سهامداران
با اجراي حاكميت شركتي

بازارسرمايه| محمدياسر طيب نيا، مديرعامل شركت 
فولاد مباركه در رابطه با مزيت تجديد ارزيابي دارايي ها، 
اظهار ك��رد: تجديد ارزيابي دارايي  ش��ركت ها يكي از 
مسائل مهم به حس��اب مي آيد زيرا به موجب اين امر 
سودهاي موهوم شناس��ايي و درآمدها شفاف خواهد 
شد، همچنين اين امر به مرور مي تواند موجب توسعه 
و افزايش س��ودآوري صنع��ت فولاد در آينده ش��ود. 
مديرعامل شركت فولاد مباركه در ادامه در رابطه با مزيت 
اجراي حاكميت شركتي، گفت: دستورالعمل حاكميت 
شركتي در راستاي حمايت از حقوق سرمايه گذاران، 
پيش��گيري از وقوع تخلفات و نيز ساماندهي و توسعه 
بازار شفاف و منصفانه اوراق بهادار تصويب شد. طيب نيا 
در ادامه گفت: تاكيد س��ازمان بورس و اوراق بهادار در 
راستاي اجراي دستورالعمل حاكميت شركتي مساله 
بسيار ارزشمندي تلقي مي شود كه بسياري از موارد آن 
در شركت هاي بزرگ درحال اجراست. وي ادامه داد: در 
اين ميان شاهد وجود برخي ماده ها هستيم كه به سبب 
محدوديت هاي اجرايي نمي توان آنها را اجرا كرد و رفع 
اين مساله نيازمند بحث و بررسي هاي كارشناسي است.

آخرين فرصت دريافت
سود متوفيان

باشگاه خبرنگاران| محمد باغستاني در پاسخ 
به اين پرسش كه احتمال تمديد زمان بيشتر از 10 
اسفند براي وراث جهت طي كردن فرآيند انتقال 
سهام عدالت متوفيان و دريافت سود قبل از پايان 
سال وجود دارد، گفت: با توجه به اينكه فرآيند ثبت 
و تقسيم ارث وراث زمان بر است، امكان تمديد زمان 
فوق وجود ندارد. وي در رابطه با واريز س��ود سهام 
عدالت متوفيان به وراث هم اظهار داشت: اگر وراث 
سجامي بوده و ش��ماره شباي معتبر بانكي داشته 
باشند، س��ود آنها همزمان با مرحله دوم پرداخت 
سود سهام عدالت عملكرد سال ١٤٠١ به حساب 
اين افراد واريز مي ش��ود. باغستاني در پاسخ به اين 
پرسش كه سود افرادي كه تا 10 اسفندماه نتوانند 
فرآيند انتقال سهام عدالت متوفيان را طي كنند، چه 
خواهد شد،  بيان كرد: سهامداران نبايد نگران باشند، 
زيرا سود آنها در مراحل بعدي پرداخت سود سهام 

عدالت به حسابشان واريز خواهد شد.

هك كنندگان سامانه هاي بورس 
جايزه مي گيرند

پس از برگزاري نخستين مرحله رويداد »كشف باگ 
جايزه دار« كه از 24 ت��ا 26 بهمن 1402 با حضور 
140 نف��ر از متقاضيان به ص��ورت آنلاين با هدف 
ارتقاي امنيت سايبري و استفاده از ظرفيت فعالان 
اين حوزه صورت گرف��ت از ديروز 40 متقاضي كه 
به مرحله دوم راه يافتند، به مدت سه روز به صورت 
حضوري در محل س��ازمان بورس و اوارق بهادار به 
منظور كشف باگ ها س��امانه ها رقابت خود را آغاز 
كردند. در اين خصوص حامد سنجري، رييس مركز 
نظارت بر امنيت اطلاعات بازار سرمايه اعلام كرد: 
پس از پايان يافتن مرحله دوم بر اساس گزارش هاي 
واصله و بررسي مستندات گروه هاي برتر مشخص 
خواهند ش��د، كه ضمن تقدي��ر و اعطاي جوايز در 
مراسم اختتاميه كه با حضور مس��وولان سازمان 
بورس و اوراق بهادار و مس��وولان س��ايبري كشور 
برگزار مي شود، سازمان بورس نيز در ادامه با افراد 

برگزيده تعامل سازنده و مفيد انجام خواهد داد.
مس��ابقه حضوري باگ جايزه دار در گام نخست با 
بررسي سه سامانه عملياتي »TSETMC، سامانه 
س��جام و DDN« آغاز و دو سامانه ديگر نيز از روز 
سه شنبه افزوده خواهد شد تا در مجموع پنج سامانه 
مورد نظر سازمان بورس و اوراق بهادار مورد ارزيابي 

قرار گيرد.

بيش واكنشي بازار سرمايه
به خبرهاي منفي

تسنيم| مجتبي اميني، كارش��ناس بازارسرمايه 
در تش��ريح شرايط بازار س��رمايه گفت: اين موضوع 
كاملا واضح است كه بازار سرمايه ايينه تمامي نماي 
اقتصاد است و در پي آن، تصميماتي كه در حوزه هاي 
مختلف گرفته مي ش��ود به صورت مستقيم بر اين 
بازار اثرگذار خواهد بود. اين كارشناس بازار سرمايه 
افزود: در اين راستا نگاهي به شرايط بورس از ابتداي 
امس��ال تاكنون نشان مي دهد بازار سرمايه و فعالان 
آن در اين مدت تحت تاثير عوامل مختلفي از جمله 
تصميمات دول��ت و مجلس در خص��وص مواردي 
چون نرخ خ��وراك صنايع و فرآورده هاي نفتي و نيز 
رخدادهاي بين المللي از جمله حمله اس��راييل به 
فلسطين و تحولات يمن بوده اند، كه اين موضوع امري 
طبيعي است. وي ادامه داد: از نظر بنيادي و رواني هر 
رخدادي اثرات متفاوت��ي بر صنايع، نمادها و كليت 
بازار سرمايه دارد. اينكه اين بازار در سالي كه گذشت 
شرايط گاهي نامناسبي را پشت سر گذاشت بر كسي 
پوشيده نست، اما بايد به هر يك از مولفه ها متناسب 
با اثرگذاري آنها وزن داد. اين كارشناس بازار سرمايه 
اضافه كرد: اين در حالي است كه واكنش فعالان بازار 
سرمايه به ويژه در فضاي مجازي در برخي موارد، از 
جمله موضوع نرخ خوراك پتروشيمي ها و اين اواخر 
انتش��ار اوراق گواهي ۳0 درص��دي بانك مركزي به 
نوعي بيش واكنش��ي به خبرهاي منفي بود. اميني 
افزود: روايت ها و موضوع گيري هايي كه در اين بازار 
در قبال مولفه هاي مختلف عنوان مي شود و توسط 
عده اي نيز دامنه انتشار بيشتري مي گيرد، شرايط بازار 
س��رمايه را رقم مي زند. وي اذاعان داشت: اينكه يك 
موضوع در بازار سرمايه بايد مطالبه شود، نقد صورت 
گيرد، و مسوولان نيز پيگير آن شوند بر كسي پوشيده 
نيست؛ اما بيش واكنشي و گاهي واكنش ها و روايت ها 
نادرس��ت و غيركارشناس��ي مي توان��د بزرگ ترين 
ضربه ها را به اقتصاد و بازار سرمايه بزند. وي ادامه داد: 
در خصوص موضع گواهي ۳0 درصدي بانك مركزي 
آمارها و انتش��ار گزارش بانك ها در كدال حكايت از 
اين دارد كه نقدينگي زيادي از سطح جامعه، جذب 
اين اوراق نش��ده است و عمدتا س��پرده هاي بانكي 
تغيير وضعيت داده اند و به نوعي اين موضوع هزينه 
تمام ش��ده را براي بانك ها جهت ارايه تسهيلات بالا 
برده اس��ت. از ترس تبِ اوراق گواهي بانك مركزي، 
بازار س��رمايه را با مرگ مواجه كردند. اميني افزود: 
از طرف ديگ��ر در حال حاضر فروش اين اوراق انجام 
نمي شود، بنابراين دليلي ندارد فعالان بازار سرمايه 
كماكان به اين بهانه در فضاي رسانه اي به ويژه فضاي 
مجازي بورسي از ترس تبِ اثرات منفي اوراق گواهي 
بانك مركزي، بازار سرمايه را با مرگ مواجه كنند. اين 
كارشناس بازار سرمايه افزود: متاسفانه جاي خالي 
تحليل و مباحث كارشناسي در بازار سرمايه اين روزها 
بيش از پيش ديده مي شود، و بايد مطالبه گري كه حق 
مسلم فعالان اين بازار هست، با چاشني كارشناسي 
انجام شود؛ نه از روي هيجان و ايجاد روايت هاي منفي 
بيش از حد در بازار س��رمايه، كه از قضا بزرگ ترين 

آسيب اين روزهاي اين بازار است.

»تعادل«گزارشميدهد

قرمزهاي پي درپي در بازار

سايه سنگين گواهي سپرده بر سر بازار سرمايه
با وجود اينكه چند وقت��ي از طرح بانك مركزي براي 
جمع كردن نقدينگي از ب��ازار مي گذرد اما همچنان 
سايه سنگين گواهي سپرده بر سر بازار نمايان است و 
تبعات آن دامن بازار سهام و صندوق هاي درآمد ثابت 
گرفته را اس��ت.بعد از حركت عجيب بانك مركزي با 
شوك گواهي سپرده ۳0 درصدي، حالا بازار پول و بازار 
بدهي به طور كامل به هم ريخته است. بانك ها نرخ هاي 
سپرده پيشنهادي را تا ۳0 درصد بالا آورده اند. در بازار 
بدهي نيز نرخ اخزا به بالاتر از ۳0 درصد رسيده است. 
اوضاع براي انتشار اوراق دولتي ني ز هم جالب نيست 
و نرخ اوراق دولتي منتش��ره به 27.5 درصد رس��يده 
است. همه اين نرخ ها سيگنال منفي براي بازار سهام 
صادر كرده و صف هاي فروش سنگين اخير را به وجود 
آورده است. چراكه گواهي سپرده ۳0 درصدي بيشتر 
از اينكه بتواند تورم انتظاري و تقاضا براي ارز را كنترل 

كند، سيستم بازار پول و بازار بدهي را به هم ريخت.
به گفته فردين آقابزرگي دولت در سال هاي اخير براي 
جبران نقدينگي خود به صورت غير مستقيم استقراض 
انجام داده، براي نمونه با ف��روش اوراق و همچنين از 
طريق شركت هاي دولتي تامين منابع انجام داده است 
كه بخشي با استفاده از شركت ها از طريق بانك هاي 
عامل بوده است و پيرو آن بانك ها ناتراز مي شوند و در 
نهايت مجبورن��د منابع خود را از طريق بانك مركزي 

بهبود ببخشند.
اين كارشناس بازار سرمايه در گفت وگو با بازار با اشاره 
به اينك��ه كميته هاي تخصص��ي در دولت و مجلس 
بايد درباره تصميم هاي مالي و پولي همگرايي داشته 
باشند، گفت: اگر تصميماتي در حوزه بازار پول گرفته 
شود و آسيبي به بازار سهام وارد كند نشان دهنده عدم 
همگرايي و اقدامات غير كارشناسي است. از طرف ديگر 
دولت در سال هاي اخير براي جبران نقدينگي خود به 
صورت غير مستقيم استقراض انجام داده، براي نمونه 
با فروش اوراق و همچنين از طريق شركت هاي دولتي 
تامين منابع انجام داده اس��ت كه بخشي با استفاده از 
شركت ها از طريق بانك هاي عامل بوده است و پيرو آن 
بانك ها ناتراز مي شوند و در نهايت مجبورند منابع خود 

را از طريق بانك مركزي بهبود ببخشند.
او با بيان اينكه نسبت بدهي به جي دي پي كشورهاي 

توسعه يافته حتي در برخي موارد بالاي 100 درصد 
است، گفت: كشورهاي توسعه يافته به دليل اينكه آن 
منابع اوراق را براي پروژه هاي عمراني استفاده مي كنند 
تبعات اقتصادي ندارد، اما در ايران اين انتشار اوراق در 

هزينه هاي جاري استفاده مي شود.
اي��ن كارش��ناس اف��زود: همچني��ن صندوق هاي 
بازنشس��تگي كه حدود 10 مورد از 12 ورشكس��ته 
هس��تند و مازاد هزينه بر درآمد دارند كه به نوعي به 
جريان ناترازي دام��ن زده اند. ب��راي نمونه صندوق 
بازنشستگي تامين اجتماعي ۳50 هزار ميليارد تومان 
از دولت طل��ب دارد و دولت با انتش��ار اوراق از طريق 
صندوق هاي درآمد ثابت بدهي خود را تسويه مي كند 
و اين موضوع منجر به ورشكستگي صندوق هاي درآمد 

ثابت خواهد شد.
آقابزرگي با تاكيد بر اينكه گواهي سپرده ۳0 درصدي 
كه اخيرا بانك ها اجرا كردند منجر به افزايش ناترازي 
مي شود، اظهار كرد: نرخ بالاي گواهي سپرده به دليل 
افزايش هزينه تامين مالي بانك ها باعث رش��د تورم 
و ناترازي مي ش��ود. عجيب آن است كه رييس بانك 
مركزي مجوز صدور گواهي س��پرده ۳0 درصدي را 
صادر مي كند و مدعي اس��ت كه از اي��ن طريق تورم 

كنترل مي شود، در حالي كه همين موضوع منجر به 
افزايش هزينه بانك ها و در نهايت دامن زدن به ناترازي 

و تورم مي شود.
او با تاكيد بر اينكه دولت مدعي است كه براي كنترل 
تورم همچون تركيه، امريكا و ... نرخ بهره را بالا مي برد، 
اظهار كرد: در واقع مس��اله نرخ اوراق ۳0 درصدي در 
زماني كه ناترازي وجود دارد نمي تواند موثر باشد. البته 
در سال هاي گذشته بانك هاي ايران با تكيه بر افزايش 
سرمايه از محل تجديد ارزيابي سودده شده اند اما در 
آينده س��ود عملياتي بانك ه��ا در نتيجه نرخ گواهي 

سپرده كاهش مي يابد.

   گواهي سپرده ۳۰ درصدي 
منبع نگراني سهامداران

اخي��را با طرح گواهي س��پرده ۳0 درص��دي نگراني 
نسبت به سهامداري در گروه بانكي كمي افزايش پيدا 
كرد. اما واقعيت اين است كه به دلايل مختلف جريان 
نقد آزاد گ��روه بانك چه زيان ده و چه س��ود ده اصلا 
در حدي نبوده كه بتواند سهامداران را وابسته به اين 
موضوع كند و عمدتا نمادها به بهانه هاي ديگر خريد و 
فروش مي شوند. به نظر مي رسد با توجه به اتمام سال 

و تسعير دارايي هاي ارزي و همچنين احتمال واگذاري 
زيرمجموعه ها اين نمادها مورد توجه قرار گرفته اند.

آلبرت بغوزيان معتقد اس��ت كه زماني كه نقدينگي 
از طري��ق اوراق فريز مي ش��ود ديگ��ر وارد بازارهاي 
س��وداگري نمي ش��ود و به نوعي مانع از بروز تورم در 
كشور مي شود اما عامل اصلي تاثير گذاري اين روش 
در كنترل تورم چگونگي هزينه كرد آنهاست كه بايد 
در پروژه هاي عمراني به كار گرفته ش��ود نه اينكه در 

هزينه هاي جاري صرف شوند
آلب��رت بغوزي��ان كارش��ناس اقتصادي با اش��اره به 
اينكه جم��ع كردن نقدينگي از طريق اوراق نس��بت 
به روش هاي ديگر از نظر دولت مفيد تر اس��ت، گفت: 
زماني كه نقدينگي از طريق اوراق فريز مي شود ديگر 
وارد بازارهاي سوداگري نمي شود و به نوعي مانع از بروز 
تورم در كشور مي شود اما عامل اصلي تاثير گذاري اين 
روش در كنترل تورم چگونگي هزينه كرد آنهاست كه 
بايد در پروژه هاي عمراني به كار گرفته شود نه اينكه در 

هزينه هاي جاري صرف شوند.
او با تاكيد بر اينكه گواهي س��پرده با نرخ بالا منجر به 
افزايش هزينه بانك ها مي شود، تصريح كرد: زماني كه 
دولت گواهي سپرده ۳0 درصدي صادر مي كند عملا 
هزينه بانك ها هم بالا م��ي رود و نمي توانند از طريق 
درآمد عملياتي آن را جبران كنند. از طرف ديگر نرخ 
گواهي سپرده هم در مقطع كنوني براي بازار سهام هم 
تبديل به يك چالش شده زيرا هم اكنون نقدينگي براي 

معاملات وجود ندارد.
براس��اس اين گزارش، پيش بيني مي شود كه تبعات 
سنگين گواهي س��پرده بر سر بازار سرمايه همچنان 
پايدار بماند، مگر اينكه تورم بسيار سنگيني در راه باشد 
و به نوعي رشد ارزش دارايي بانك ها، صندوق ها و... به 
قدري بالا برود كه موضوع هزينه ناشي از گواهي سپرده 

۳0 درصدي را جبران كند.
در ح��ال حاضر وضعي��ت تابلوي معام��لات بورس 
حكايت از اي��ن دارد كه با وجود اينك��ه چند وقتي از 
طرح بانك مركزي براي جمع كردن نقدينگي از بازار 
مي گذرد اما همچنان سايه سنگين گواهي سپرده بر 
سر بازار سرمايه نمايان است و تبعات آن بازار سهام و 

صندوق هاي درآمد ثابت گرفته است.



گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه پي��ش از اين قرار بود بهاي پايه طرح ترافيك 
در سال آينده براساس مصوبه قبلي شوراي شهر تهران، از 
حدود ۵۷ هزار تومان كنوني به ۱۰۰ هزار تومان افزايش 
يابد، حالا اعضاي شورا در جريان بررسي اعتراض فرمانداري 
به برخي مصوبات پارلمان شهري پايتخت، بهاي پايه طرح 

ترافيك در سال ۱۴۰۳ را به ۷۵ هزار تومان كاهش دادند.
اعضاي شوراي اسلامي شهر تهران صبح ديروز )سه شنبه 
8 اس��فند ۱۴۰2( در دويست و هجدهمين جلسه دوره 
ششم پارلمان شهري پايتخت، نامه هاي فرماندار تهران 
درخصوص اعتراض هيات تطبيق به برخي مصوبات شوراي 
شهر را بررسي كردند. اعضاي ش��وراي شهر در ابتدا نامه 
فرماندار تهران درخصوص اعتراض هيات تطبيق به مصوبه 
تعيين عوارض تردد جهت مديريت ترافيك و تقاضاي سفر 
از سال ۱۴۰۳ را روي ميز بررسي قرار دادند و محمد آخوندي 
رييس كميس��يون برنامه و بودجه شوراي شهر در قرائت 
موارد اعتراضي فرمانداري، گفت: فرمانداري با رقم ۱۰۰ هزار 
تومان مبلغ پايه طرح ترافيك مخالفت كرده، اين در حالي 
است كه ما از جهت بازدارندگي اين عدد را در نظر گرفتيم كه 
براي تأمين نظر فرمانداري عدد به ۷۵ هزار تومان مي رسد. 
وي با بيان اينكه فرمانداري همچنين به يكي از تبصره ها 
در مورد ضريب پلاك شهرستان انتقاد كرده است، گفت: 
براي شهرستان ضريب يك انتخاب شد و همچنين براي 
كارت هاي يكساله ۳۵ درصد تخفيف در نظر گرفتيم كه 
فرمانداري اعلام كرده اين تخفيف مانع از بازدارندگي است. 
در بند ديگر هم فرمانداري به ارتباط شهرداري و قوه قضاييه 
ايراد گرفته كه به دليل كمبود وقت اين پيشنهاد را حذف 
كرديم. افندي زاده، رييس سازمان حمل و نقل شهرداري 
تهران در ادامه با حضور در صحن شوراي شهر با بيان اينكه 
در سال هاي گذشته تمامي مواد اين لايحه در فرمانداري به 
تصويب رسيده بود، گفت: در مورد تخفيف سالانه، در سال 
گذشته كارت به صورت يكجا به سازمان ها داده مي شد كه 
آنها راحت بودند تا به پرسنل بدهند و شهرداري هم كل پول 
را دريافت مي كرد. وي افزود: درواقع براي ايجاد انگيزه براي 
خريد سازماني ضريب تخفيف در نظر گرفته مي شد و اگر 
اين انگيزه نباشد ارگان ها بايد روزانه بخرند كه هم پول خرد 
مي شود و هم ارگان ها سرگردان مي شوند. اگر رقم پايه به 
۷۵ هزار تومان برس��د، اين مشكلات حل مي شود. بر اين 
اساس، پس از بحث و بررسي، ميزان تخفيف هاي سالانه 
نيز به 2۰ درصد كاهش يافت. همچنين اعضاي شوراي شهر 
تهران مصوبه تعيين عوارض تردد جهت مديريت ترافيك 
و تقاضاي سفر از سال ۱۴۰۳ را با تغييراتي تصويب كردند 
كه البته مجددا اين تغييرات بايد در فرمانداري بررسي و 

تصويب شود. اعضاي شوراي شهر همچنين نامه اعتراض 
فرمانداري به مصوبه »عوارض صدور مجوز احداث و نصب 
تأسيسات شهري آنتن ها و دكل ها براي سال ۱۴۰۳« را 
هم روي ميز بررس��ي قرار دادند كه محمد آخوندي عضو 
شوراي شهر تهران گفت: فرمانداري با افزايش ۴۰ درصدي 
نرخ اعتراض كرده اما نمي دانيم چرا اعتراض كرده زيرا بر 
اساس نرخ تورم است. مهدي چمران، رييس شوراي شهر 
تهران نيز در واكنش به اين نامه گفت: مس��اله ۳۰ تا ۴۰ 
درصد نيست و مي گويند در فرمول اعداد تا 2۰۰ درصد هم 
افزايش مي يابد و بايد در جلسه هيات تطبيق حاضر شوند و 
دفاع كنند. مهدي بابايي، عضو شوراي شهر تهران پيشنهاد 
داد: با توجه به كمبود وقت افزايش ۳۵ درصدي لحاظ شود 
تا مشكلات حل و فصل شود. اعضاي شوراي شهر تهران 
در نهايت اعتراض فرمانداري بر لايحه عوارض صدور مجوز 
احداث و نصب تأسيسات شهري آنتن ها به و دكل ها براي 

سال ۱۴۰۳ را بررسي و با كاهش ضريب موافقت كردند.

    اعمال تخفيف ۹ درصدي 
براي پرداخت عوارض تا پايان سال

در اي��ن حال، رييس ش��وراي ش��هر تهران اع��لام كرد: 
شهروندان با پرداخت عوارض نوس��ازي و عمران خود تا 

پايان سال جاري، مشمول ۹ درصد تخفيف خواهند شد.
مهدي چمران پيش از آغاز جلسه علني ديروز شوراي 
ش��هر تهران در جمع خبرنگاران درباره توزيع قبوض 

عوارض سالانه در شهر تهران گفت: اميدوار بوديم كه 
قبوض عوارض زودتر از اس��فندماه و حتي در تابستان 
به دست ش��هروندان برسد و بر همين اس��اس اصرار 
خواهيم كرد كه س��ال آينده اين قبوض زودتر منتشر 
شود. وي بيان كرد: تاكيد كرده بوديم كه توزيع قبوض 
به صورت كاغذي نباشد، اما دوستانمان در شهرداري 
اعلام كردند كه همه ش��هروندان دسترس��ي به همه 
زيرساخت هاي مجازي ندارند. با اين حال اعلام كردند 
كه براي شهرونداني كه در گذشته قبوض شان را اينترنتي 
پرداخت كرده بودند، قبوض كاغذي ارسال نشده است. 
چمران با بيان اينكه اين قبوض عوارض نوسازي و عمران 
شهري اس��ت و جزو عوارض پايدار هستند كه سالانه 
بر اساس زيربناي ساختمان و طبق فرمولي محاسبه 
مي شود، گفت: ش��هروندان اگر تا آخر سال نسبت به 
پرداخت عوارض اقدام كنند مشمول تخفيف ۹ درصدي 
خواهند بود و اگر به سال آينده موكول كنند، مشمول 
جريمه خواهند شد. وي با بيان اينكه درآمدهاي عوارض 
نوسازي درآمد مستقيم و بودجه شهرداري تهران است و 
صرف امورات شهر مي شود، در مورد رقم پرداختي مردم 
گفت: پيش بيني ها نشان مي دهد اين رقم زيادي نيست 
و حتي در سال هاي قبل ديدند درآمدهاي اين عوارض، 
هزينه چاپ كاغذ را هم پوشش نمي دهد؛ اما از سال 82 
ارقام در مجلس اضافه شد تا حداقل به مبلغي برسد كه 

شهرداري مايل به ادامه دادن باشد.

    تصويب يك فوريت 3 لايحه 
در تحولي ديگر، اعضاي شوراي شهر تهران لايحه  اعطاي 
مجوز به ش��هرداري تهران براي انجام معام��لات و انعقاد 
قراردادهاي خريد و پذيرش سرمايه گذاري هاي خارجي در 
حوزه هاي حمل و نقل و خدمات شهري شهر تهران، لايحه 
اجازه به ش��هرداري تهران براي انجام معاملات مربوط به 
تكميل پروژه احداث پايانه جديد شرق و لايحه اعطاي مجوز 
به شهرداري تهران براي مولدسازي ملك موسوم به پروژه 
مهتاب را با قيد يك فوريت تصويب كردند. اعضاي شوراي 
شهر تهران ديروز در حالي بررسي يك فوريت لايحه اعطاي 
مجوز به شهرداري تهران براي مولدسازي ملك موسوم به 
پروژه مهتاب را روي ميز بررسي قرار دادند كه شريفي شهردار 
منطقه ۵ در دفاع اين لايحه گفت: در س��ال 8۳ شهرداري 
تهران براي توسعه سرانه هاي شهر تهران پروژه اي فرهنگي 
به مساحت ۴8۰۰ متر مساحت را آغاز كرد كه گود ۹ متري 
در حال اجرا اس��ت و براي بارگذاري در فرآينده ماده ۷، اين 
ملك باغ شناخته شد و درخواست از كميسيون شهرسازي 
اين بود كه اجازه عمليات و بارگذاري براساس مجاورين انجام 
شود و عوائد حاصل از آن در بخش ديگري از شهر هزينه شود. 
بنابر اين گزارش، در نهايت اعضاي شوراي شهر تهران يك 
فوريت اين لايحه را تصويب كردند. همچنين اعضاي شوراي 
شهر تهران در ادامه لايحه اعطاي مجوز به شهرداري تهران 
جهت انجام معاملات و انعقاد قراردادهاي خريد و پذيرش 
س��رمايه گذاري هاي خارجي در حوزه هاي حمل و نقل و 

خدمات شهري شهر تهران را روي ميز بررسي قرار دادند كه 
لطف الله فروزنده معاون مالي شهرداري تهران در دفاع از يك 
فوريت اين لايحه گفت: لايحه اي تقديم شورا براي بررسي 
ابعاد خريدهاي خارجي كرديم و با توجه به اينكه اين موضوع 
در جريان است، از اعضاي شوراي شهر مي خواهم كه به يك 
فوريت آن رأي دهند. آخوندي در واكنش به لايحه اعطاي 
مجوزهاي خارجي گفت: شاهد ورود لوايح مختلف هستيم 
و بايد بگويم شهرداري نبايد قبل از مصوبه شورا اقدامي انجام 
دهد و شنيده شده است كه در مورد زباله سوز اقداماتي كردند 
كه بايد در شورا بررسي شود. اماني ديگر عضو شوراي شهر 
تهران نيز با بيان اينكه لايحه اعطاي مجوز سرمايه گذاري 
خارجي يكي از مهم ترين لوايح اين دوره مديريت شهري 
است؛ بگونه اي كه بيش از 2 ميليارد يورو بار مالي اين لايحه 
است، گفت: حالا بايد ديد ظرف يك هفته يا ده روز مي شود 
اين لايحه را بررسي كرد؟ چمران رييس شوراي شهر تهران 
نيز در واكنش به اين لايحه گفت: پيشنهاد مي شود، موارد 
تفكيك شود يعني در مورد اتوبوس ها و واگن هاي مترو بايد 
موافقت كرد تا زمان رعايت شود؛ اما در مورد زباله سوز يا مابقي 
موارد كه بايد اسناد و مطالعات بياورند آن را جدا كنيم تا شورا 
موارد را بررسي كند.در واكنش به اين پيشنهاد، فروزنده بيان 
كرد: براي اتوبوس ها عوارض صفر شده و دولت از سال آينده 
اجازه واردات خودروي برقي را نمي دهند و از آنجايي كه مساله 
ارز تخصيص داريم و اگر الان اين لايحه تصويب نشود، به سال 
آينده موكول شده و به مشكل مي خوريم؛ الان ثبت سفارش 
در شهر دوبي انجام ش��ده و در بانك مركزي جلسه است و 
گمرك همراهي مي كند. چمران در اين باره گفت: از آنجايي 
كه براي وسايل نقليه فقط تا آخر امسال فرصت داريم، قرار 
داد زباله سوز را از اين لايحه برمي داريم و ما بقي را تصويب 
كنيم و بررسي زباله سوز به صورت عادي بررسي مي شود تا 
همه موارد و اطلاعات آن بيايد. اعضاي شوراي شهر تهران 
با جداكردن زباله س��وز، يك فوريت اين لايحه را تصويب 
كردند. همچنين اعضاي شوراي شهر تهران به يك فوريت 
لايحه اجازه به شهرداري تهران براي انجام معاملات مربوط 
به تكميل پروژه احداث پايانه جديد شرق رأي مثبت دادند.

    افزايش بهاي خدمات
 مراكز ورزشي شهرداري 

اعضاي ش��وراي شهر تهران همچنين با افزايش خدمات 
مراكز ورزشي شهرداري تهران براي سال آينده بر اساس 
معيارها و ملاك عمل وزارت ورزش در سال ۱۴۰2 موافقت 
كردند. بر اين اساس، بهاي خدمات مجموعه هاي ورزشي 
تحت نظر شهرداري تهران بر مبناي نرخ سال قبل اماكن 

ورزشي متعلق به دولت محاسبه مي شود.
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پيشنهاد شناور بودن
كرايه تاكسي به شوراي شهر

سرپرست سازمان تاكسيراني شهرداري تهران با بيان اينكه 
پيشنهاد شناور بودن نرخ كرايه تاكسي را به شوراي شهر 
ارايه كرده ايم، گفت: لازمه آن همكاري تاكسيرانان در بستر 
هوشمند است. به گزارش مهر، شادي مالكي، سرپرست 
س��ازمان مديريت و نظارت بر تاكس��يراني شهر تهران با 
اعلام اين خبر كه پيشنهاد شناور بودن نرخ كرايه تاكسي 
را به شوراي شهر ارايه كرده ايم، گفت: لازمه آن همكاري 
تاكسيرانان در بستر هوشمند است؛ اين موضوع ساليان 
س��ال است كه مطرح ش��ده؛ اما اجرايي نشده كه با بستر 
هوشمندسازي مي توان به اجرايي شدن آن اميدوار بود. 
وي يادآور شد: تاكسي زرد يك برند است چون شهروندان 
به آن اعتماد دارند و علاقه مند به اس��تفاده از آن هستند. 
اگر بودجه اي كه براي بهسازي تاكسي ها پيش بيني شده 
اجرايي شود، مشكل معاينه فني تاكسيرانان حل خواهد 
شد. او كه در آيين تقدير از ۴۰۰ تاكسيران برتر شهر تهران  
از بستر هوشمند سازي سخن مي گفت، اظهاركرد: روزانه 
سه ميليون و ۵۰۰ هزار نفر در شهر تهران با تاكسي جابه جا 
مي شوند كه اين رقم ۱8 درصد حمل و نقل عمومي تهران 
را شامل مي ش��ود.وي با بيان اينكه بر اساس آمار از ۳۱۳ 
هزار دس��تگاه خودروي ناوگان تاكسيراني در كل كشور، 
2۰۳ هزار دستگاه بالاي ۱۰ سال عمر دارند، افزود: از سال 
۱۳۹۶ به بعد نيز تس��هيلات و اعتبارات يارانه اي از طرح 
نوسازي ناوگان تاكسيراني حذف و خريد نقدي جايگزين 
آن شد كه اين موضوع تأثير مهمي بر آلودگي هواي تهران 
دارد. به گفته مالكي، نوسازي ناوگان تاكسيراني و فراهم 
كردن زيرساخت هاي مورد نياز براي استفاده شهروندان 
از اين وسيله حمل و نقلي نيازمند همراهي مديريت در دو 
سطح محلي و ملي با در نظر گرفتن شرايط معيشتي و كاري 
رانندگان تاكسي است. وي ادامه داد: اكثر تاكسي هاي تهران 
به دليل شرايط ويژه اي كه دارند قادر به دريافت معاينه فني 
نيستند و بايد به نوسازي و بهسازي تاكسي ها بپردازيم و 
تاكيد بيشتر بنده بر بهسازي علاوه بر نوسازي است. مالكي 
افزود: با اس��تفاده از تسهيلات صندوق كارآفريني اميد و 
با حمايت ش��هردار تهران، تاكنون ۶۰۰۰ خودرو تاكسي 
نوسازي شده يا درحال نوسازي است. سرپرست سازمان 
تاكسيراني اين خبر را هم داد كه براي بهسازي تاكسي ها 
با حمايت شوراي شهر هم اعتباري را دريافت مي كنيم تا 
بتوانيم از طريق اين تسهيلات نواقص خودروهاي زير ۱۰ 
س��ال را برطرف كنيم تا تاكسيرانان براي گرفتن معاينه 
فني مشكلي نداشته باشند. مالكي در ادامه گفت: پرداخت 
وام هاي ۱۵۰ ميليوني براي رانندگان تاكسي هاي سواري و 
2۰۰ ميليون توماني براي ون تاكسي ها با سود هشت درصد 
در دستور كار بوده؛ اما اولويت اصلي ما برقي سازي تاكسي ها 
است. وي افزود: در سال آينده شاهد ورود 2۵ هزار دستگاه 
خودروي برقي سدان، 2 هزار و ۵۰۰ خودروي اس يو وي و 
۱۰ هزار ون برقي بر اساس قراردادهاي بين شهرداري تهران 
و كشور چين خواهيم بود، علاوه بر اين بر اساس توافق هاي 
انجام شده با وزارت صمت تعدادي تاكسي برقي هم از اين 
وزارتخانه به ناوگان اضافه خواهد ش��د. مهدي پيرهادي 
عضو شوراي ش��هر تهران هم در اين ايين گفت: در شورا 
تلاش كرده ايم هر پيشنهادي كه در خصوص تاكسيراني 
از طرف شهرداري ارايه مي شود، تصويب كنيم و مي دانم 
توقع زيادي از مجموعه شوراي شهر داريد و ما دغدغه شما 
را مي دانيم. وي افزود: نوسازي خودروهاي تاكسي نبايد 
فقط با يك خودروساز خاص باشد و قبل از اجراي طرح بايد 
با تاكسيرانان هماهنگ و نظر آنها در مورد خودروساز اخذ 
شود. همچنين سرهنگ موسوي پناه جانشين پليس راهور 
تهران بزرگ در اين مراسم گفت: در طول ۱۰ ماه گذشته، 
2۳۰ هزار قبض جريمه براي رانندگان ش��خصي كه در 
ايستگاه هاي تاكسي پارك كرده بودند، صادر شده است. 
بر اس��اس اين گزارش، عليرضا رسوليان در اين مراسم به 
عنوان نماينده تاكسيرانان به برخي خواسته هاي تاكسيرانان 
تهراني اشاره كرد و خواستار توجه مديريت شهري به اين 
موضوعات شد. وي مهم ترين خواسته تاكسيرانان را موضوع 
معيشت و مهم تر از آن حفظ شأن و شخصيت اصلي اين 

قشر بزرگ از جامعه دانست.
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مخالفت فرمانداري با مصوبات عوارض شهري

نايبرييساتحاديهمشاوراناملاك:مردمهزينهتمديداجارهرابهجايبنگاهبهكافينتهاميدهند!

انتقاد از خلع يد مشاوران املاك
گروه راه و شهرسازي|

طي چند سال اخير، مشاوران املاك در كانون انتقادات و 
اقدامات دولت قرار داشته اند. كارشناسان دولتي افزايش 
قيمت مسكن را به فعاليت هاي سوداگرانه مشاوران املاك 
نسبت مي دهند و از همين رو، از ابتداي امسال اقداماتي را 
براي خنثي س��ازي اين فعاليت ها در دستور كار خود قرار 
داده اند، اما گستره اين اقدامات، بعضا فعاليت هاي طبيعي 
و بديهي اين صنف را مختل كرده است. راه اندازي سامانه 
خودنويس براي ثبت رايگان اجاره نامه ها توس��ط مردم 
از س��وي دولت راه اندازي شده اس��ت. حال آنكه به گفته 
مشاوران املاك، مردم به علت عدم آشنايي با اين سامانه يا 
نداشتن ابزارهايي همچون كامپيوتر و پرينتر حالا به جاي 
مراجعه به مشاوران املاك به كافي نت مراجعه مي كنند. 
در همي��ن رابطه، نايب رييس اتحاديه مش��اوران املاك 
اظهار كرد: در حال حاضر سامانه خودنويس اختلال دارد 
و امكان دسترسي به آن وجود ندارد و از سوي ديگر امكان 
اخذ كد رهگيري و تنظيم قرارداد از طريق سامانه املاك و 
مستغلات خاموش شده است. داود بيگي نژاد در گفت وگو 
با ايلنا، درباره فعاليت مشاوران املاك در سامانه خودنويس 

و تنظيم، انعقاد و ثبت قراردادهاي اجاره در اين س��امانه 
طراحي شده توسط وزارت راه و شهرسازي اظهار كرد: به 
دليل اختلال هنوز امكان ورود و دسترسي به اين سامانه 
را نداشتيم كه فضاي كار در سامانه خودنويس را بتوانيم 
ارزيابي كنيم و در حال حاضر هم امكان دسترسي به اين 
سامانه نداريم كه تجربه اي از فعاليت در آن را بيان كنيم. 
وي ادامه داد: بايد توجه داشت كه ارايه خدمات مشاوران 
املاك بايد بدون اختلال و تعطيلي به صورت مستمر باشد 
و در نتيجه اين خدمات مستمر به انعقاد قرارداد مي رسيم. 
نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك تاكيد كرد: از بهمن 
ماه كه سامانه خودنويس راه اندازي شد ديگر امكان تنظيم 
قرارداد از طريق س��امانه املاك و مستغلات وجود ندارد 
در حالي كه كد رهيگيري در ۱۴ س��ال گذشته از سامانه 
املاك اخذ مي ش��د. اما در حال حاضر سامانه خودنويس 
اختلال دارد و امكان دسترسي به آن وجود ندارد و از سوي 
ديگر امكان اخذ كد رهگيري و تنظيم ق��رارداد از طريق 
سامانه املاك و مستغلات خاموش شده است.  بيگي نژاد 
با بيان اينكه چرا سامانه خودنويس را قبل از اينكه تكميل 
شود، رونمايي كردند، گفت: با وجود اين اختلالات سامانه، 

نمي توان خدمات مس��تمر به مردم ارايه داد و اساسا بايد 
مشاوران املاك براي ارايه خدمات تخصصي درگاه مجزا 
از سايت عمومي داشته باشند.   وي همچنين درباره امكان 
اخذ كد رهگيري رايگان در سامانه خودنويس افزود: صدور 
كد رهگيري وظيفه قانوني مشاورن املاك است و در بنگاه 
مشاوران املاك هم اين كد به صورت رايگان صادر مي شود 
و مشاوران املاك تنها هزينه دستمزد خدمات به همراه 
ارزش افزوده را از مشتريان دريافت مي كنند كه اين هم نرخ 
تعيين شده و مصوب دارد و اگر هم مشاوري هزينه بيشتر 
از آن را بخواهد تخلف انجام داده است. نايب رييس اتحاديه 
مش��اوران املاك درباره دسترسي مردم به اين سامانه ها 
براي تنظيم قراردادها با سهولت بيشتر، اظهار كرد: آماري 
كه وزارت راه و شهرسازي از تمديدهاي قراردادهاي اجاره 
از سوي مردم در اين سايت ها ارايه مي دهد در واقع از طريق 
مردم انجام نشده بلكه اين تمديد قراردادها از طريق كافي نت 
انجام شده، بايد توجه داشت قشري از مردم در خانه كامپيوتر 
ندارند و اساسا مگر چند درصد از مردم در خانه خود پرينتر 
دارند كه بتوانند از طريق اين سامانه ها قرارداد تنظيم كنند. 
بيگي نژاد تاكيد كرد: مردم همان هزينه اي كه براي تمديد 

اجاره به مش��اوران املاك پرداخت مي كنن��د را امروز به 
كافي نت ها مي دهند. هزينه تمديد اجاره نامه در مشاوران 
املاك آنقدر كم است كه كفاف هزينه هاي كپي مدارك 
را نمي دهد. اساسا هزينه هاي دستمزد در مشاوران املاك 
حتي در معاملات خريد و فروش موضوعي نيست كه بخواهد 
مردم را از سمت مشاوران املاك به سمت سامانه هاي دولتي 
بكشاند. در معاملات خريد و فروش هم در قراردادي براي 
ملكي با ارزش ۴ ميليارد تومان حق الزحمه مشاوره املاك 
۱۰ ميليون تومان است آيا اين رقم براي كسي كه معامله 
۴ ميلياردي انجام مي دهد، بالا است و توان پرداخت آن را 

نخواهد داش��ت؟ در حالي كه اين مشاوره املاك بوده كه 
اين ملك را براي خريد به افراد معرفي كرده و اين معامله را 
انجام مي دهد. نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك با اشاره 
به كشورهاي خارجي و پيشرفته در بحث انعقاد قراردادها 
گفت: در كشوري مانند كانادا هم همچنان در معامله هاي 
املاك، مكتوبات وجود دارد چراكه اين معاملات بسيار مهم 
و حساس هستند و قراردادها همچنان كاغذي هستند و 
در كش��ور تركيه كه اين ميزان معاملات مسكن در انجام 
مي شود هم معاملات برخط نيست و همچنان قراردادها به 

صورت كاغذي امضا مي شوند. 

1-  برابر رای ش�ماره  140260308001003594 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیف 
ثبتی اراضی و س�اختمانهای فاقدسند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ملک بیرجند منطقه 
یک؛ تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم طیبه امیرآبادی فرزند رمضان بشماره شناسنامه 
65صادره بیرجند در شش�دانگ یک قطعه زمین مزروعی 1125/71متر مربع قسمتی از پلاک 
باقیمانده  234 اصلی بخش2 بیرجند از محل مالکیت رسمی رمضان امیرآبادی محرزگردیده است.
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نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دوماه اعتراض خودرا به این اداره تس�لیم و پس از اخذ رسید،ظرف مدت یکماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است درصورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
شناسه آگهي : 1663526

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/11/23      
تاریخ انتشار نوبت دوم:  1402/12/09

 آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13
آيين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی و اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی

عباس شهابی - رییس ثبت اسناد و املاک

آگهی ماده 3 قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
 هیأت حل اختلاف مس�تقر در اداره ثبت اس�ناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناس�ان و به استناد مدارک موجود در پرونده به 

شرح ذیل تأیید نموده اند.
1- رای ش�ماره 140260330001015188مربوط به پرونده کلاسه 1402114430001001638مربوط به تقاضای 
خانم معصومه رستگار مقدم فرزند ابوالفضل در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
ششدانگ 102 مترمربع پلاک ش�ماره 10458 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

رسمی شماره 68173 مورخ 1387/07/20 دفترخانه 11 قم )م الف 1662020( 
2- رای شماره 140260330001015187مربوط به پرونده کلاسه 1402114430001001637مربوط به تقاضای آقای 
ابوالفضل نجف زاده فرزند حسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
102 مترمربع پلاک شماره 10458 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 

68173 مورخ 1387/07/20 دفترخانه 11 قم )م الف 1662021( 
3- رای شماره 140260330001015130مربوط به پرونده کلاسه 1401114430001001131مربوط به تقاضای آقای 
حسین عباسی فرزند غلامرضا در قسمتی از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 86/10 مترمربع پلاک 
شماره 4/ 11201 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ناصر 

فاضل سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر  293 صفحه 541 )م الف 1662022(
4- رای ش�ماره 140260330001016533مربوط به پرونده کلاسه 1402114430001001502مربوط به تقاضای 
خانم لیلا ولی زاده فرزند علی در قسمتی از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 105/71 مترمربع پلاک 
شماره 1/ 10542 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسن 
کبیری نسبت به 25 سهم و بانو خانم سلطان عزت نش�ان نسبت به 5 سهم سند رسمی شماره 14741 مورخ 

1336/10/12 دفترخانه 6 قم )م الف 1662023(
5- رای شماره 140260330001011902مربوط به پرونده کلاس�ه 1402114430001000797مربوط به تقاضای 
آقای تیمور رضائی چرمهینی فرزند فتحعلی در قسمتی از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 

32/64 مترمربع پلاک شماره 10473 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 1- مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از نصراله تشکری نیا سند رسمی شماره 19008 مورخ 1328/07/24 دفترخانه 4 قم و سند 
رسمی شماره 22752 مورخ 1332/06/26 دفترخانه 3 قم 2- مبایعه نامه عادی مع الواسطه از مهدی تشکری 

نیا با ولایت پدرش غلام سند رسمی شماره 35957 مورخ 1353/04/25 دفترخانه 5 قم )م الف 1662025(
6- رای شماره 140260330001010968مربوط به پرونده کلاسه 1402114430001000381مربوط به تقاضای خانم 
اعظم بهاءالدینی فرزند حمید در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 105 مترمربع پلاک شماره 9551 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 1-سند رسمی شماره 58923 مورخ 1383/07/28 دفترخانه 

14 قم 2- سند رسمی شماره 24845 مورخ 1399/10/06 دفترخانه 74 قم )م الف 1662028(
7- رای شماره 140260330001015433مربوط به پرونده کلاسه 1402114430001001608مربوط به تقاضای آقای 
مهدی زارع منش فرزند ش�کرعلی در قسمتی از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 65/ 100 مترمربع 
پلاک شماره 4/ 11139 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 
از زهرا محمدی صرمی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 170 صفحه 64 خریداری به موجب سند رسمی 

شماره 70542 مورخ 1371/07/26 دفترخانه 6 قم )م الف 1662032(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائی که مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی 
صادر گردد با توجه به عدم دسترس�ی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواس�ت خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 

است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و تعادل(

نوبت اول: 1402/11/23  نوبت دوم: 1402/12/09
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

برابر رأي شماره 140260324002002677 مورخه 1402/10/26 هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت اراضي و ساختمان هاي فاقد 
سند رسمي مستقر در واحد ثبتي برازجان تصرفات مالكانه و بلامعارض متعلق به آقاي غلامرضا كهن پور فرزند محمد به شماره شناسنامه  
537 و ش�ماره ملي 5329639778 صادره از س�عدآباد در ششدانگ یك قطعه زمین مزروعي به انضمام یك قطعه نخلستان به انضمام 
یك حلقه چاه آب واقع در آن به مس�احت 72797/34 متر مربع قسمتي از پلاك 2850 اصلي واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملك 
برازجان اراضي روستاي بي براء خریداري شده از آقاي علي محمد كهن پور مع الواسطه به ایشان واگذار گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي ش�ود در صورتي كه اش�خاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضي اعتراضي داشته 
باشند مي توانند از تاریخ اولین انتشار آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یكماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایي تقدیم نمایند. بدیهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد. صدور سند مالكیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانوني )دادگاه( نیست. م الف 788
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/11/24           تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/09

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت 
اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي

حمید رضا باقرپور-رییس اداره ثبت اسناد و املاك شهرستان دشتستان

برگ س�بزخودرو س�واری پراید صبا تیپ: جی- تی- ایکس 
به ش�ماره پ�لاک: 466ن25 ایران82م�دل: 1377به رنگ: 
سفید- ش�یری ش�ماره موتور : 00084209 و شماره شاسی: 
 S1412277567566 ب�ه ن�ام زه�را قل�ی زاده  س�وته 

مفقود گردیده و ازدرجه اعتبارساقط می باشد.

مفقودی

برابر رای شماره 140260324002001919 مورخ 1402/08/20 هیات  اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای حسین رجبی بنداروز فرزند غلامعلی به شماره 
شناسنامه 1315 و ش�ماره ملی 3520257815 صادره از دشتستان در دودانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت  
25300/42  متر مربع در قسمتی از پلاک 2 فرعی از 3544 اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی روستای سرکره 
خریداری ش�ده از آقای اردشیر قایدی به ایشان واگذارگردیده است.  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند 

مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی)دادگاه( نیست. م الف 747
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/12/09  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/24

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

حمیدرضا باقرپور- رییس ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان 

برابر رای شماره 140260324002001533 مورخ 1402/07/12 هیات  اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد س�ند رسمی مس�تقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای علی شهاب زاده فرزند گرگعلی به شماره 
شناسنامه 9790 و شماره ملی 3520096080 صادره از برازجان در ششدانگ یک باب ساختمان مسکونی به مساحت  322/88  متر مربع در 
قسمتی از پلاک 5 فرعی از 2006 اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان شهر برازجان خریداری شده از آقای سید اسماعیل 
محمدی مع الواسطه به ایشان واگذارگردیده است.  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع 

مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی)دادگاه( نیست. م الف: 760
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/12/09          تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/24

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

حمیدرضا باقرپور- رییس ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان 

برابر رای شماره 140260324002001921 مورخ 1402/08/20 هیات  اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای حسین رجبی بنداروز فرزند غلامعلی به شماره 
شناس�نامه 1316 و شماره ملی 3520257823 صادره از دشتستان در دودانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت  
25300/42  متر مربع در قسمتی از پلاک 2 فرعی از 3544 اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی روستای سرکره 
خریداری ش�ده از آقای اردشیر قایدی به ایشان واگذارگردیده است.  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند 

مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی)دادگاه( نیست. م الف: 764
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/12/09         تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/24 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

حمیدرضا باقرپور- رییس ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان 

برابر رای شماره 140260324002001522 مورخ 1402/07/09 هیات  اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای علی طراوت فرزند اله کرم به شماره شناسنامه 
16421 و ش�ماره ملی 3520162520 صادره از دشتستان در ششدانگ یک باب س�اختمان به مساحت  349/46  متر مربع در قسمتی از 
 پلاک 5 فرعی از 2006 اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان شهر برازجان خریداری شده از آقای سید اسمعیل محمدی
 مع الواسطه به ایشان واگذارگردیده است.  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تس�لیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه 

متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی)دادگاه( نیست. م الف 745
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/12/09          تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/24       

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

حمیدرضا باقرپور - رییس ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان 

برابر رای ش�ماره 140260324002002114 مورخه 1402/9/11 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای منصور احمدی فرزند حسین به شماره شناسنامه 
1734 و شماره ملی 3520393379 صادره از دشتستان در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 9921/88 متر مربع قسمتی از 
پلاک 5821 اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی روستای زیارت خریداری شده از آقای علی بهروزی و عسکر 
بهروزی مع الواسطه به ایشان واگذار گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه 

متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی دادگاه نیست. شماره ارشاد : 728 م/الف
 تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/12/09- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/12/24

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه قانونی 
تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی ) نوبت اول(

حمیدرضا باقرپور -  رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان 

برابر رای شماره 140260324002002707 مورخه 1402/10/30 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای صفرنامی فرزند خداکرم به شماره شناسنامه 426 و 
شماره ملی 5329739233 صادره از سعد آباد در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 89543/88 متر مربع قسمتی از پلاک 
2848 اصلی واقع در بخش س�ه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی مزارعی خریداری شده از آقای مراد پاپری مع الواسطه به ایشان 
واگذار گردیده اس�ت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح 

قانونی دادگاه نیست. شماره ارشاد : 723 م/الف
 تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/12/09- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/12/24

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه قانون 
تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی ) نوبت اول(

حمیدرضا باقرپور – رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان 



قيمت بيت كوين از ابتداي سللال جديد ميللادي، روند 
صعللودي به خود گرفته بود و به دنبللال آن، ديگر ارزهاي 
ديجيتال هم اين حركت صعودي را پيش گرفتند. با وجود 
اين، روز گذشته قيمت بيت كوين با افزايشي ۱۰درصدي، 
به آسللتانه ۵۷ هزار دلار هم رسيد و پس از آن در محدوده 
۵۶هزار دلار باقي ماند. در كنار تداوم احساسات مثبت از 
ابتداي سال، در روزهاي اخير تحولات مختلفي رخ داده اند 
كه به نظر مي رسللد دليل اين جهش قيمت باشند. بازار 
ارزهاي ديجيتال در طول ماه هاي گذشللته اميد زيادي 
به بيت كوين داشللت. در واقع، بسياري انتظار داشتند كه 
پس از تأييد ETF ۱۱ اسپات بيت كوين توسط كميسيون 
بللورس و اوراق بهادار ايالات متحده، قيمللت اين دارايي 
افزايش يابد. به دنبال اين اتفاق، قيمت بيت كوين از ابتداي 
سال روندي صعودي به خود گرفت. با اين حال، شرايط روز 
گذشته متفاوت بود؛ زيرا قيمت بيت كوين از مرز ۵۶.۰۰۰ 
دلار فراتر رفت و بسللياري را به اين سوال وا داشت كه چرا 
ارزش اين دارايللي امروز تا اين حد افزايش يافته اسللت. 
به طور خاص، اين هفته با افزايش بيش از ۹درصدي قيمت 
بيت كوين آغاز شده اسللت كه برخي از تحولات جاري و 
ETF هاي بيت كوين احتمالاً دليل آن باشند. هفته گذشته 
با اظهارات شگفت انگيز دونالد ترامپ، رييس جمهور پيشين 
و كانديداي انتخابات سال ۲۰۲۴، به پايان رسيد كه گفته 
بود مي تواند با بيت كوين كنار بيايد. اين اظهارات يك تغيير 
آشللكار در نگرش نامزد احتمالي جمهوري خواهان بود. 
عاوه بر اين، احتمالًا احساسات مثبت را در مورد جايگاه 
بيت كوين در بحث هاي سياسللي بزرگي تقويت كرد كه 
سللال آينده در مورد دارايي هاي ديجيتال شكل خواهد 
گرفت. روز گذشته، مايكل سيلور، بنيان گذار و مديرعامل 
مايكرواسللتراتژي، نيز از خريد 3.۰۰۰ بيت كوين جديد 
خبر داد كه مجمللوع دارايي هاي اين شللركت را به ۱۹3 
هزار بيت كوين رسللاند. بر اسللاس گزارش كوين شيرز، 

صندوق هاي سللرمايه گذاري ارزهاي ديجيتال در هفته 
گذشته شاهد ورود حدود ۶۰۰ميليون دلار سرمايه بودند 
كه ۸۵درصللد از كل اين مبلغ به صندوق هاي بيت كوين 
اختصاص داشت. جيمز باترفيل، رييس بخش تحقيقات 
كوين شلليرز، نوشللت كه ارزش كل سللرمايه ورودي به 
محصولات سرمايه گذاري بيت كوين از ابتداي سال ۲۰۲۴ 
از ۵.۷ميليارد دلار فراتر رفته است. اين رقم، معادل بيش 

از ۵۰درصد سرمايه ورودي براي كل سال ۲۰۲۱ است.

شاخصترسوطمعبيتكوين
بهبالاترينسطحخوددر۳سالرسيد

در اين ميان شاخص ترس و طمع بيت كوين به بالاترين 
سطح خود در حدود 3 سال اخير رسيده است و با سرعت 
باورنكردني به سطح طمع افراطي رسيده است. شاخص 
ترس و طمع بيت كوين معياري براي سنجش احساسات 
سرمايه گذاران و نحوه نگاه آنان به بازار است. اين شاخص 
در مقياس صفر تا ۱۰۰ دسته بندي مي شود كه صفر تا ۲۵ 
نشانگر ترس شديد، ۲۶ تا ۴۶ نشانگر ترس، ۴۷ تا ۵۲ قلمرو 
بي طرف است. همچنين از ۵3 تا ۷۵ نشانگر طمع و زماني 
است كه سرمايه گذاران شروع به اطمينان به بازار مي كنند 
و از ۷۶ تا ۱۰۰ نمايانگر طمع افراطي در اوج صعودي بازار 
است. بر اسللاس داده هاي تريدينگ ويو، اين شاخص در 
حللال حاضر روي عللدد ۷۹ قرار دارد كلله نمايانگر طمع 
شديد سرمايه گذاران است و نشانه اي از ديدگاه صعودي 
آنان محسوب مي شللود و مي تواند پيامدهايي براي بازار 
داشته باشد. در عين حال مايكل ون دي پوپ، تحليلگر و 
معامله گر ارزهاي ديجيتال، پيش بيني صعودي تازه اي را 
درباره قيمت بيت كوين را منتشر كرده است. با اين حال، 
اين كارشناس معتقد است، پس از رسيدن به هاوينگ، يك 
عقب نشيني عمده قيمتي را شاهد خواهيم بود. ون دي پوپ 
در توييتي نوشت كه او انتظار دارد رالي فعلي بيت كوين به 

اوج خود در سطح ۵۴ هزار دلار برسد يا با رسيدن به ۵۸هزار 
دلار، خود را به بالاتر از آن برساند. احتمالًا اين سناريو بايد 
قبل از وقوع هاوينگ بيت كوين در دو ماه آينده انجام شود. 
با اين حال، پوپ تاكيد كرد كه انتظار نداشته باشيد پس از 
هاوينگ شاهد ادامه دار بودن روند صعودي باشيم چراكه 
يكي از دلايل اصلي صعود كنوني انتظارات قيمتي پسللا 
هاوينگ است. اين تحليلگر در توييتي نوشت كه اصاح 
قيمتي قابل توجهي با بازگشت ارزش بيت كوين به ۴۰ هزار 

تا ۴۲ هزار دلار انتظار دارد.

آيارييسبعديSECروندسركوب
صنعتارزهايديجيتالرامتوقفخواهدكرد؟
كميسلليون بورس و اوراق بهادار امريكا به رهبري گري 
گنسلر در خط مقدم سركوب صنعت ارزهاي ديجيتال 
قرار داشت. اكنون، برخي از رهبران اين صنعت عقيده دارند 

كه رييس بعدي اين آژانس، احتمالًا روند كنوني را تغيير 
خواهد داد. به گزارش بي اين كريپتو، رگولاتورهايي مانند 
كميسيون بورس و اوراق بهادار ايالات متحده )SEC( در 
روند بلوغ صنعت ارزهاي ديجيتال نقشي اساسي دارند. به 
گفته مايك نووگراتز، تغيير در رهبري اين آژانس مي تواند 
منجر به بسته شدن بسياري از اين شكايت ها شود. او در 
مصاحبه اي با فوربس، با انتقاد از رويكرد نظارتي متناقض 
كنوني كميسيون بورس امريكا گفت: صرف نظر از وابستگي 
سياسي رييس بعدي كميسلليون بورس و اوراق بهادار، 
اين احتمال وجود دارد كه بسياري از شكايت هايي كنار 
گذشته شوند كه در دوره تصدي گنسلر آغاز شده  بودند. 
به ويژه، تصميللم اين آژانس براي رد درخواسللت عرضه 
ETF هاي اسپات بيت كوين در شرايطي بحث برانگيز بود 
كه ETF هاي آتي را تأييللد مي كرد. اين اختافات حتي 
توسط دادگاه ها مورد سوال قرار گرفت و تناقضات نظارتي 

را بيشتر برجسته كرد. بنابراين، رييس بعدي كميسيون 
بورس امريكا ممكن اسللت رويكردي متفاوت به صعنت 
ارزهاي ديجيتال داشته باشد. در نتيجه، بازارها نيز شاهد 
كاهش شكايت هاي قضايي عليه شركت هاي اين صنعت 
خواهند بود. عاوه بللر اين ها، رونللد تدوين چهارچوب 
نظارتي بللراي دارايي هللاي ديجيتال هم اكنللون دچار 
 باتكليفي است. به نظر مي رسد استفاده از آزمون هاوي 
)Howey Test( باهدف تعيين اوراق بهادار براي باك 
چين مناسب نيست. اين ابهام رشد اين صنعت را با مشكل 
مواجه كرده و با ايجاد قوانين پيچيده بار كسب وكارها را 
سنگين مي كند. جدا از اين پيچيدگي، يك نقض امنيتي 
موجب انتشللار خبر نادرسللت تأييد ETFهاي اسپات 
بيت كوين از حسللاب كاربري اكس اين آژانس شد. اين 
حادثه بحث هاي زيادي را در مورد رويكرد كميسلليون 
بورس و اوراق بهادار تحت رهبري گنسلللر مطرح كرد و 
حتي برخي خواستار استعفاي او شدند. منتقداني چون برد 
گارلينگ هاوس، مديرعامل ريپل لبز، گنسلر را مانع رشد 
اقتصادي اين صنعت مي دانند. همچنين، پيروزي ريپل 
در دادگاه برابر كميسيون بورس امريكا كه فروش اين ارز 
ديجيتال را به عنوان فروش بدون مجوز اوراق بهادار تلقي 
نكرد، موضع اين رگولاتور در مورد دارايي هاي ديجيتال 
 )Lejilex( بيشللتر به چالش كشيد. شللركت لژيلكس
 Crypto( و اتحاديلله آزادي ارزهاي ديجيتال تگللزاس
Freedom Alliance of Texas( از كميسيون بورس 
و اوراق بهادار ايالات متحده به دليل طبقه بندي تقريباً تمام 
معامات ارزهاي ديجيتال به عنوان اوراق بهادار شكايت 
كرده اند. آنها استدلال مي كنند كه رويكرد اين رگولاتور 
فاقد شفافيت قانوني است و فشار نظارتي ناعادلانه اي را 
تحميل مي كند. اين مورد بخشي از روند رو به رشد براي 
به چالش  كشلليدن حقوقي اختيارات كميسيون بورس 

امريكا بر صنعت ارزهاي ديجيتال است.

ويژه دانش و فن6   Wed. Feb 28. 2024    2717   چهارشنبه 9 اسفند 1402     18 شعبان 1445    سال دهم      شماره

المپيكغولهايتجاريدرجزيرهمرجان
اپراتورايرانيبهيكقدميجايزه

طلايياينرقابتجهانيرسيد
روزنامه هفت صبح| شللنبه آينده يكي از مهم ترين 
جوايز تجاري دنيا قرار است به كمپاني هاي برتر محدوده 
خاورميانه و شمال آفريقا اهدا شود كه براي اولين بار در 
بين نامزدهاي آن، نام يك اپراتور تلفن ايراني هم وجود 
دارد.  اين مسابقه كه از آن حرف زده شد، استيو نام دارد 
كه برترين جايزه تجاري دنياست و قرار است دوازدهم 
اسللفند ماه در رويدادي كه در سللواحل جزيره مرجان 
امارات برگزار مي شود، به دست چند غول بزرگ صنعتي 
و تجاري از كشورهاي اطراف برسد. قرار گرفتن در بين 
نامزدهاي جايزه استيو كه از سال ۲۰۰۲ شروع به فعاليت 
كرده، كار راحتي نيست. تصورش را بكنيد كه تا امروز اپل، 
فورد، سامسونگ، ايسر و نام هاي گل درشت ديگري در بين 
برندگان آن حضور داشته اند كه با داوري سرمايه گذاران، 
كارآفرين ها و مديران، نامزد اهداي جوايز شدند. پروسه 
داوري اين رقابت فرآيند طولاني دارد كه از امتياز هيات 
ژوري به كمپاني ها شللروع مي شود. آنها چطور ارزيابي 
مي كنند؟ با نمره دهي به شركت ها. شركت هايي كه نمره 
۵/۷ به بالا بياورند، وارد ليست فيناليست ها شده و شرايط 
لازم براي رسيدن به جايزه را به دست مي آورند. در نهايت 
كسي كه بيشترين امتياز را آورده با استيو طايي به خانه 
برمي گردد. شكل رقابت اينطور نيست كه همه كمپاني ها 
در هر حوزه كاري و همه نقاط جهان با هم مورد مقايسه 
قرار گيرند. ۹ زيرشاخه براي اين جايزه تعيين شده كه 
هركدام متمركز روي محدوده خاصي است. مثا جايزه 
استيو شركت هاي امريكايي با جايزه استيو كشورهاي 
آلماني زبان ، جايزه آسيا و اقيانوسيه و جايزه خاورميانه 
و شللمال آفريقا متفاوت است. يك جايزه هم براي فقط 
شركت هاي امريكايي تعيين شده. پنج جايزه هم در سطح 
جهاني وجود دارد كه موضوع متفاوتي دارند؛ اول جايزه 
اچ آر و مديريت منابع انساني، دوم جايزه فروش و خدمات 
مشتري، سوم جايزه شركت هاي تكنولوژيك و چهارم 
جايزه كمپاني هاي زنان. آخرين مورد از اين ۹جايزه، يك 
جايزه جهاني در همه حوزه ها و بين همه كشورهاست كه 
به آن »گرند استيو« مي گويند. همه آنهايي كه در سطوح 
مختلف به طا رسلليدند، با هم براي گرند استيو رقابت 
مي كنند. مثا جايزه گرند سللال ۲۰۲3 به يك شركت 
معروف در محدوده آسيا و اقيانوسيه رسيد كه از قضا نام 
آشنايي هم براي ما ايراني ها دارد. كمپاني سيسكو توانست 
از كشور هند ۵/۲۸امتياز به دست آورد و به »گرند« برسد.
حالا همه اينها به كنار؛ هدف از اينهمه رقابت چيست؟ 
سللايت استيو نوشته هدف اين اسللت كه دستاوردها و 
عملكرد شركت ها بيشتر به جامعه معرفي شود، اما به جز 
اين، گرفتن خود لوگو و جايزه اين مسابقه مي تواند بهانه اي 

براي محك زدن آنها در سطح جهاني باشد.
جايزهبهايرانبراياولينبار؟

جايزه منطقه خاورميانه و شمال آفريقا كه ايران هم در 
آن مي گنجد، شامل ۱۸ مليت متفاوت مي شود كه در 
محدوده اقتصادي منا قرار دارند. هر كمپاني در اين منطقه 
مي تواند عيار خود را بسنجد و براي خودش حريف بطلبد. 
اسپانسر اصلي مسابقات امريكاست، اما هزينه جايزه استيو 
خاورميانه را اتاق صنعت و بازرگاني استان راس الخيمه در 
كشور امارات مي پردازد. يعني همان استاني كه قرار است 
هفته ديگر ميزبان همين ايونت باشد. شاخص هاي زيادي 
اين شركت ها را براي رقابت روبروي هم قرار مي دهد، اما 
اصلي ترين فاكتور آنها خاقيت است؛ خاقيت در همه 
جنبه ها. خاقيت در تكنولوژي، سوشال مديا، محصول 
جديد، ماركتينگ و بازاريابي، مديريت، فروش، منابع 
انساني، روابط عمومي و دسللتاوردهاي كلي. در ايونت 
هفته آينده ۱۲۵ شللركت نامزد شده اند كه اسم شان از 
زير دست ۶ هيات ژوري تاييد شده و نمره لازم را كسب 
كرده اند. در بخش هاي مختلف آن نامزدهاي متفاوتي به 
ليست رسيده اند، ولي از معروف ترينشان مي شود به اين 

چند نمونه از مجموعه ها اشاره كرد: 
 آرامكو عربستان )غول نفتي عربستاني و باارزش ترين 

شركت حال حاضر جهان از لحاظ اقتصادي( 
 هالللك بانك تركيه )يكللي از بزرگ ترين بانك هاي 

تركيه( 
چند مللورد از ادارات دولتللي امارات از قبيللل اداره 
اماك، وزارت خارجه امللارات، اداره كل دولتي منابع 

انساني امارات
 دي  اچ ال )دفتللر خاورميانه( )بزرگ ترين شللركت 

پستي جهان( 
پليس امارات

 شوراي عالي ورزش امارات
 اپراتللور موبايل )Ooredoo( يكللي از بزرگ ترين 

اپراتورهاي موبايل خاورميانه و آفريقا
 كوكاكولا تركيه

 وزارت تجارت و اقتصاد قطر
 بانك بين المللي امارات

 شللوراي سلطنتي منطقه تجاري يانقوب عربستان 
)يكي از بزرگ ترين شهرك هاي صنعتي عربستان( 

 وزارت فرهنگ عربستان
 ساگرا تركيه )معادل تركيه اي شركت كاله( 

 دانشگاه علوم فناوري امارات
 بي اس اچ آلمان )دفتر تركيه( )مالك برندهاي معتبري 

چون بوش و زيمنس( 
 بيمه آليانس آلمان )دفتر تركيه( )يكي از بزرگ ترين 

شركت هاي بيمه اي جهان( 
 شركت اينفلو امريكا )دفتر خاور ميانه( )يك شركت 

معتبر حوزه شبكه هاي كامپيوتري( 
 شللركت مخابرات عربستانstc )بزرگ ترين اپراتور 

موبايل عربستان( 
حرفتازهايراندرمسابقهجهاني

در رقابت شركت ها براي اينكه در حوزه انتشارات خود 
چه گزارش هايي توليد كرده  و به شكل مكتوب چطور 
نوآوري هاي خود را شرح و تفسير داده اند، يك سازمان 
ايراني توانسته نامزد جايزه طا بشود. اين اپراتور به خاطر 
ارايه گزارش سالانه برتر خود از كمپاني كيبار در تركيه 
جلو زده است. اين رقيب ترك، شريك تجاري هيونداي 
در تركيه است و از دهه ۷۰ شمسي با برند هيونداي كره 
جنوبي خودرو مي سازد. براي همين مي توان گفت اين بار 
در يك رقابت، سللازمان ايراني توانسته حريف تركي-

كره اي را مغلوب خود كند.

قيمتارزهايديجيتالازابتدايسالجديدميلادي،روندصعوديبهخودگرفت

بيت كوين به ۵۷ هزار دلار هم رسيد

شوراي عالي فضاي مجازي بر خاف بخش زيادي از عمر 
خود، اكنون به صورت فعال و قدرتمندانه به دنبال مديريت 
اينترنت در ايران است. اما چه روند تاريخي اي طي شد تا اين 
شورا از جايگاه پيشين خود به وضعيت فعلي برسد؟ به گزارش 
پيوست، شوراي عالي فضاي مجازي روز بيست و نهم بهمن 
ماه از اباغ مصوبه اي با عنوان »بررسي راهكارهاي افزايش 
ميزان سهم ترافيك داخلي مقابله با پالايش شكن ها« خبر داد 
كه بيست و سوم آبان ماه در جلسه شوراي عالي فضاي مجازي 
تصويب شده بود اما نه پيش و نه پس از آن هيچگونه صحبتي 
از آن در محافل رسمي مطرح نشده بود. مركز ملي فضاي 
مجازي همانند تمامي جلسات شورا، از جلسه مذكور در 
دي ماه تنها خبري كوتاه و چند خطي روي خروجي هاي 
خود منتتشر كرده بود كه در آن رييس جمهور بر مرجعيت 
شللوراي عالي فضاي مجازي در حوزه »تصميم گيري و 
تصميم سازي« تاكيد كرده و گفته بود تقويت و توسعه 
فعاليت توليدكنندگان محتوا در فضاي مجازي از جمله 
ماموريت هاي اين شوراسللت. اين سكوت خبري اما در 

نهايت به تصويب اين مصوبه و دو مصوبه ديگر انجاميد. 

مصوبههايجديدشوراچهميگويند؟
پر سروصداترين مصوبه شوراي عالي فضاي مجازي، مصوبه 
افزايش سهم ترافيك داخلي است كه بندهايي جنجالي 
در آن گنجانده شده است. مهم ترين بند اين مصوبه براي 
اولين بار در تاريخ قانون گذاري اينترنت كشور، استفاده از 
فيلترشللكن را ممنوع اعام كرده است. در شرايطي كه با 
فيلتر شدن پلتفرم هاي پر كاربر مانند اينستاگرام و واتس اپ 
در طول يك سللال و نيم اخير، استفاده از فيلترشكن در 
ميان كاربران شدت گرفته اسللت، اين بند از مصوبه بيم 
محدود شدن بيشتر فيلترشكن ها را مي داد اما محمدامين 
آقاميري، دبير شوراي عالي فضاي مجازي چند روز پس از 
اباغ، اعام كرد اين ممنوعيت ناظر به نهادهايي است كه 
در ابتداي مصوبه ذكر شده اند و مخاطب عمومي ندارد. پس 
از آقاميري، علي بهادري جهرمي، سخنگوي دولت نيز در 
اين باره توضيح داد و در يك برنامه تلويزيوني در شبكه سه 
تلويزيون گفت اينكه اعام شده بود اين ممنوعيت براي 
عموم مردم است، »خطا« بود. در بخشي ديگر از اين مصوبه، 
تبليغ اشللخاص حقوقي در پلتفرم هاي خارجي ممنوع 

شده اسللت. همچنين وزارت ارشللاد بايد طرحي تدوين 
كند كلله ظرف ۶ ماه منجر به مهاجرت حداقل ۵۰ درصد 
توليدكنندگان محتواي پر مخاطب از پلتفرم هاي داخلي به 
خارجي شود. عاوه بر اين در مصوبه ديگري با عنوان »ايجاد 
سللامانه ملي و جامع داده ها«، مركز ملي فضاي مجازي 
مكلف شده است سامانه »سنجش و پايش داده اي فضاي 
مجازي« را در تمامي لايه هاي زيرساخت و خدمات شبكه 
ملي اطاعات، خدمات كاربردي و محتوا ايجاد كند. كليه 
دستگاه ها، سازمان ها، نهادها و تنظيم گران بخشي موظف 
هستند بر اسللاس درخواست مركز فضاي مجازي ظرف 
يك ماه دسترسي به داده ها و سامانه هاي مرتبط با فضاي 
مجازي درخواست شده را فراهم كنند. در اين مصوبه هيچ 
توضيحي در مورد اينكه اين سامانه چه هدفي دارد و به دنبال 
جمع آوري و پايش چه داده هايي اسللت داده نشده است. 
عنوان سامانه ذكر شللده در اين مصوبه شباهت زيادي به 
بند ب ماده ۷۵ برنامه هفتم توسعه دارد كه در آن راه اندازي 
سامانه رصد، پايش و سنجش شاخص هاي فرهنگ عمومي 
تصويب شده است. در اين بند البته هيچ نامي از مركز ملي 

و شوراي عالي فضاي مجازي نيست و عاوه بر اين، برنامه 
هفتم توسعه هنوز به قانون بدل نشده است. با همه اينها 
مشخص نيست اين سامانه جديد بر اساس كدام تكليف 
قانوني ايجاد خواهد شد.  اين اتفاقات در شرايطي رخ مي دهد 
كه احكام شوراي عالي فضاي مجازي نه قانون بلكه در حكم 
قانون هستند؛ بر اساس اصول حقوقي، شوراي عالي فضاي 
مجازي حق وضع جرم يا مجازات ندارد. بر اين اساس و از آن 
جايي كه تنها رفتاري كه براي آن مجازات تعيين شده باشد 
جرم محسوب مي شود، در اين مورد هيچ نوع جرم انگاري 
صورت نگرفته است. عاوه بر تمامي اين موارد نكته جالب 
توجه ديگر اينجاست كه تا زمان نگارش اين گزارش، مركز 
ملي فضاي مجازي متن اين مصوبه ها را روي خروجي هاي 

رسمي خود منتشر نكرده است. 

گذشتهآرام
نگاهي به تاريخچه شللوراي عالي فضاي مجازي در طول 
حيات حدودا ۱۱ سال هاش، جايگاه فعلي آن را شفاف تر 
مي كند. زماني كه اواخر سال ۹۰ اين شورا تشكيل شد قرار 
بود »نقطه كانوني سياست گذاري و تصميم گيري در حوزه 
فضاي مجازي« در كشور باشد. اندكي پس از تشكيل شورا 
و با استقرار دولت حسن روحاني، تضاد ميان راهبردهاي 
او و دولت قبلي در حوزه اينترنت به وضوح مشللخص بود. 
بافاصله پس از شروع به كار دولت يازدهم، مهدي اخوان 
بهابادي، دبير جوان شورا كنار گذاشته شد و پس از دوره 
كوتاه سرپرسللتي محمود واعظي، وزير ارتباطات وقت، 
دبيري اين نهاد به محمدحسن انتظاري، از مديران با سابقه 
شركت مخابرات و رييس سابق مركز تحقيقات مخابرات 
سپرده شللد. با انتصاب انتظاري به نظر مي رسيد مردي 
نسبتا هم سو با دولت روحاني دبير شورا شده و قرار است 
هماهنگي ميان اين نهاد بالادستي و دولت افزايش يابد اما 
 3G تابستان ۹۲ درست زماني كه همه منتظر رفع انحصار
رايتل بودند انتظاري با اين مساله مخالفت كرد و گفت بايد 
پيوست فرهنگي نسل سوم ارتباطات ارايه شود. پس از او و 
از شهريور ماه ۹۴ ابوالحسن فيروزآبادي، معاون فني سابق 
وزارت اطاعات دبير شورا شد و تا اسفند ماه ۱۴۰۱ در اين 
جايگاه ماند. موضع گيري هاي بسياري افراد حتي از درون 
مركز ملي فضاي مجازي در مورد عملكرد شورا كه قائل به 
سخت گيري بيشتر در حوزه اينترنت بودند نشان مي دهد 
دولت روحاني تا جايي كه مي توانست شورا را در چارچوب 
اصول خود راهبري مي كرد. نمونه بارز اين رويكرد روحاني، 
اباغ »طرح كان و معماري شبكه ملي اطاعات« بود كه 
۷ سال پس از عوض شدن دولت احمدي نژاد و در شهريور 
ماه ۹۹ صورت گرفللت و حتي با وجود تدويللن آن، افراد 
كليدي شورا از بي توجهي دولت وقت به اجراي اين پروژه 

سخن مي گفتند.

مصوبههاييبرايويترين
براي توضيح بيشللتر در مورد عملكرد شللورا در اين دوره 
مي تللوان به صحبت هاي اعضاي حاضللر در پنلي كه تير 
ماه ۱۴۰۱ با موضوع بررسللي عملكرد شورا از تاسيس در 
انديشكده حكمراني شريف برگزار شده بود استناد كرد. 
محمدرضا ولوي، عضو هيات علمي دانشكده مالك اشتر 
در اين پنل گفته بود طبق ارزيابي ها، شورا تنها ۱۸ درصد 
در دستيابي به اهدافش موفق عمل كرده است. حتي افراد 
رده بالاي مركز ملي فضاي مجازي مانند عبدالحسللين 
كانتري، رييس پژوهشللگاه فضاي مجللازي رويكردي 
مشابه اين داشت. او در اين پنل گفته بود: در دوره هايي وزير 
مي گفت مصوبات شورا را اجرا نمي كنيم و رييس جمهور 
هم تاكيد نمي كرد و مصوبات شورا ضمانت اجرايي نداشت. 
محمدحسللن انتظاري نيز در اين پنللل صراحتا رويكرد 
سياسللي دولت ها را در عملكرد شورا موثر دانسته بود: به 
ساختار فعلي ]شللورا[ اجازه داده نشده آنطور كه بايد كار 
كند. شللورا را نبايد جداي از مسللائل سياسي اجتماعي 
كشور ببينيم. جريان هاي سياسي اي در كشور بر عملكرد 

شورا اثرگذارند و در نتيجه ايده آل رهبري از شوراي عالي 
حاصل نشده است. خاطره انتظاري از شيوه برخورد وزراي 
ارتباطات اول و دوم روحاني با شبكه ملي اطاعات به خوبي 
نشللان دهنده اين رويكرد دولت اعتدال در مورد مسائل 
اينچنيني است. او در اين پنل گفته بود: در دي ماه ۹۲ دو 
مصوبه در رابطه با شللبكه ملي اطاعات تهيه و به وزارت 
ارتباطات وقت اباغ كرديللم و گفتيم طرح اجرايي اش را 
هم بدهيد. اين كار را نكردند و بعد ۲ سال فهميديم اصا 
شبكه ملي اطاعات را قبول ندارند. او در همين مورد گفته 
بود: آذري جهرمي سلله چهار ماه بعد از شروع وزارتش به 
مقام معظم رهبري گزارش داد كه ۸۰ درصد شبكه ملي 
اطاعات پيشرفت كرده اسللت. براي صحت سنجي اين 
گزارش از وزارت ارتباطات خواستيم آن را ارايه كند، گفتند 
يك كاميون گزارش اسللت. گفتيم بياوريد. حجم بسيار 
زيادي از گزارش به ما تحويل داده شللد كه از ميان شان ۲ 
گزارش و فقط ۲ صفحه مربوط به شبكه ملي اطاعات بود. 
در نتيجه به آقا گزارش داديم كه اين گزارش صحيح نيست. 
در همان جلسه محمدمهدي شريف خاني، معاون سابق 
صداوسيما گفته بود: ممكن است رييس جمهوري انتخاب 
شود كه از اين ابزار ]شوراي عالي فضاي مجازي[ براي اينكه 

كاري صورت نگيرد استفاده كند.

پاسگلصيانتبهشورا
نقطه عطف قدرت گرفتن شورا با تعويض دولت را مي توان 
پاس گلي دانست كه از مجلس به سمت شوراي عالي فضاي 
مجازي ارسال شد و به هدف نشست. كليات طرح جنجالي 
صيانت كه با واكنش هاي منفي گسترده اي در ميان افكار 
عمومي روبرو شده بود، اسفند ماه ۱۴۰۰ در كميسيون آن 
در مجلس به تصويب رسيد اما طرح هيچگاه وارد بررسي 
جزييات نشد. مدت كمي پس از تصويب كليات، معاونت 
قوانين مجلس به شيوه تصويب آن ايراد وارد كرد و پس از 
كش وقوس هاي فراوان، بخش هاي مهمي از آن سر از مركز 
ملي فضاي مجللازي در آورد. در متن طرح صيانت، ايجاد 
كميسيوني با اختيارات قانوني گسترده با نام كميسيون 
عالي تنظيم مقررات فضاي مجازي، پيش بيني شده بود. 
شهريور ماه ۱۴۰۱ شللوراي عالي فضاي مجازي مصوبه 
به روزرساني وظايف كميسيون عالي تنظيم مقررات وظايف 
مجازي را اعام كرد كه عينا 3 ماده از طرح صيانت بود. بر اين 
اساس، كميسيون عالي تنظيم مقررات تبديل به تنظيم گر 
تنظيم گران اين حوزه شد و وظايف متعدد ديگري در حوزه 
سياست گذاري و مقررات گذاري را بر عهده گرفت. حدود 
۶ ماه پس از اباغ اين مصوبه، فيروزآبادي از شوراي عالي 
فضاي مجازي استعفا كرد و محمدامين آقاميري، رييس 
وقت سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي با كمتر از 
يك سال سابقه اجرايي در وزارت ارتباطات، به عنوان رييس 
مركز ملي فضاي مجازي و دبير شوراي عالي فضاي مجازي 

انتخاب شد تا عصر جديد اين شورا آغاز شود. 

عصرجديد
شوراي عالي فضاي مجازي حالا قطعات لازم پازل را براي 
فعاليت پرقدرت  و موثرتر كامل كرده است. از زمان شروع 
به كار دولت سيزدهم، وزارت ارتباطات مكررا تاكيد كرده 
است در مورد شبكه ملي اطاعات با شوراي عالي فضاي 
مجازي كاما هماهنگ است و شاخص هاي مشترك و 
دقيقي در رابطه با پيشرفت اين شبكه تعيين شده است. 
اكنون هم وزارت ارتباطات عزمي جزم براي پيش بردن 
اين شللبكه دارد و هم مركز ملي فضاي مجازي بر حسب 
وظيفه قانوني خود سللعي در پيش بردن پللروژه دارد. از 
سويي كميسيون عالي تنظيم مقررات پس از به روزرساني 
وظايف خود در شهريور ماه ۱۴۰۱ بيش از هميشه در حوزه 
مديريت اينترنت وظيفه قانوني دارد. با همه اين اوصاف 
مي توان آغاز عصر جديدي را لمس كرد كه مركز و شوراي 
عالي فضاي مجازي بالاتر از هر نهادي در مورد سرنوشت 

اينترنت و مسائل مربوط به آن تصميم مي گيرند.
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تعادل|
كسب وكارها در سال ۱۴۰۳ با چه مسائلي مواجه خواهند 
بود؟ بخش خصوصي در يك رويداد، به اين پرس��ش در ۴ 
لايه پاسخ داده است. ابرروندهايي چون »تحولات ديجيتال 
و مس��ائل اجتماعي«، اولين موضوعي هستند كه همه 
كس��ب وكارها در دنيا با آنها مواجه خواهند بود. لايه دوم 
كه آن هم روي همه كسب وكارها در دنيا اثر دارد، مسائل 
سياسي و پيامدهاي ناشي از جنگ هاي جاري است. لايه 
سوم به داخل ايران مربوط مي شود، كه آن هم اثرات در حال 
عميق شدن تحريم هاست. لايه چهارم و آخر اما، موضوعاتي 
با منشأ داخلي است؛ كه مهم ترين آن بودجه ۱۴۰۳ است 
كه بدون شك روي كسب وكارهاي داخلي اثرات نامطلوبي 
در پي دارد. در اين بين نبود استراتژي توسعه صنعتي را نيز 
بايد به عنوان يك نقطه ضعف جدي در نظر گرفت. البته 
به گفته آنها زماني كه چالش هاي اقتصادي چون »تورم، 
افزايش جمعيت و نبود فرصت ش��غلي، فرس��ايش توان 
توليدي، چاپ پول بدون پشتوانه و...« تداوم پيدا مي كنند، 
توان فكري و مالي صاحبان بنگاه ها رو به كاهش مي گذارد 
و در ادامه اين وضعيت مي بينيم كه حكمراني اقتصادي 
با موضوعات سياس��ي در هم تنيده ش��ده اند. نتيجه اين 

وضعيت، رشد سيستم فسادپرور است.

   تاب آوري بنگاه ها 
پنجمين رويداد مش��اوره به كس��ب وكار با هدف ارايه 
راهكارهاي موثر در بهبود فعاليت هاي اقتصادي، تقويت 
محيط كسب وكار كشور، توانمندس��ازي و تاب آوري 
كس��ب وكارها در س��ال پيش رو با هم��كاري معاونت 
كسب وكار اتاق ايران و همراهي فدراسيون مديريت و 
مشاوران كسب وكار ايران و با مشاركت علمي انجمن 
مشاوران مديريت ايران، برگزار شد. در مراسم افتتاحيه 
اين رويداد، پيام باقري، نايب رييس اتاق ايران با اشاره به 
ضرورت توانمندسازي و تاب آوري كسب وكارها، گفت: 
انطباق پذيري با حفظ گردش كار در يك بنگاه اقتصادي 
با صيان��ت از كاركن��ان، برند و داش��ته هاي آن بنگاه، 
معناي مفهوم تاب آوري است. در واقع پيشرفت بنگاه و 
فرصت طلبي در وضعيتي كه متغيرهاي ويژه اي بر يك 
بنگاه حاكم است به معناي تاب آوري است؛ هرچند كه 
اصولي بر آن حاكم بوده و بايد رعايت شود؛ اولين اصل، 
س��ازگاري و دومين مورد، برنامه داشتن براي مقابله با 
ريسك هايي اس��ت كه به مديريت چابك نياز دارد. او 
ادامه داد: سرعت تغييرات بالاست و يك بنگاه تاب آور با 
مديريت درست و دقيق سيگنال ها را نسبت به ريسك ها 

درياف��ت و پيش بيني مي كند، اين بنگاه بايد بتواند در 
برابر اين ريس��ك ها مقاومت و خود را به سرعت ترميم 
كند. در اين بين فرصت طلبي بنگاه مي تواند به استمرار 
فعاليت آن بينجامد. به باور اين فعال اقتصادي يك بنگاه 
توانمند توان و تاب آور است. يعني بايد خود را پيش از 
اينكه دچار مشكل شود، توانمند كرده باشد كه در اين 
مسير، اتاق ها ماموريت توانمندسازي بنگاه ها را به عهده 
دارند. بر اساس اظهارات نايب رييس اتاق ايران، صنعت 
مش��اوره در مسير رشد و توس��عه اقتصادي، جايگاه و 
نقش مهمي برعه��ده دارد و اتاق ايران با حمايت از آن 
سعي دارد به توانمندسازي بنگاه هاي اقتصادي و بهبود 
محيط كسب وكار كمك كند. باقري پيشنهاد داد: اين 
رويداد در اتاق هاي سراسر كشور برگزار شود تا در سطح 
جغرافياي كشور، بنگاه هاي اقتصادي را توانمند كرده و 

توسعه فراگير را دنبال كنيم.

   كسب وكارها در سال 1403
محمود اوليايي، رييس فدراس��يون مديريت و مشاوران 
كس��ب وكار ايران ني��ز در ادامه ب��ه پيش بيني وضعيت 
كسب وكارها در س��ال ۱۴۰۳ پرداخت و گفت: ابرروندها 
اولين موضوعي هستند كه همه كسب وكارها در دنيا با آنها 
مواجه خواهند بود؛ تحولات ديجيتال و مسائل اجتماعي از 
جمله اين ابرروندها هستند. لايه دوم كه آن هم روي همه 
كسب وكارها در دنيا اثر دارد، مسائل سياسي و پيامدهاي 
ناش��ي از جنگ هاي جاري است. لايه سوم به داخل ايران 
مربوط مي ش��ود كه آن هم اثرات در حال عميق ش��دن 

تحريم هاست. او ادامه داد: لايه چهارم، موضوعاتي با منشأ 
داخلي اس��ت؛ مهم ترين آن بودجه ۱۴۰۳ است كه بدون 
شك روي كسب وكارهاي داخلي اثرات نامطلوبي در پي 
دارد. در اين بين نبود استراتژي توسعه صنعتي را نيز بايد 
به عنوان يك نقطه ضعف جدي در نظر گرفت. بر اس��اس 
اظهارات اين فعال اقتصادي سال آينده اگر كسب وكارها 
با نگاه علمي حركت نكنند ب��ا چالش هاي جدي مواجه 
مي شوند. بنگاه ها بايد با رويكردهاي جديد و بهره ور وارد 
س��ال جديد ش��وند تا بتوانند به حيات خود ادامه دهند؛ 
در غير اين صورت توان ادامه نخواهند داش��ت. بايد پيوند 
خود را با مشاوران كسب وكار بيشتر كنند و از علوم جديد 
مديريت، بهره ببرند. اوليايي خاطرنش��ان كرد: ابزارهاي 
علمي در دسترس هستند تا ريسك ها را به فرصت تبديل 
كرده يا اثرات ريس��ك ها را كاهش دهند. هم افزايي بين 
مشاوران مديريت و مديران بنگاه ها و مديران دولتي بايد 
در سال پيش رو شكل بگيرد تا بتوانند در قالب تعامل سازنده 
و چندوجهي از شرايط سخت قابل پيش بيني، عبور كنند.

     بسترسازهاي سيستم فسادپرور
در بخش بعدي مراس��م افتتاحيه، مقصود فراست خواه، 
پژوهشگر مسائل اجتماعي به بررسي تاب آوري بنگاه ها 
پرداخت و تصريح كرد: در هر كس��ب وكاري متغيرهايي 
وجود دارن��د كه امروز اين متغيره��ا در ايران به وضعيت 
بحراني رسيدند. او به تورم، افزايش جمعيت و نبود فرصت 
شغلي، فرسايش توان توليدي، چاپ پول بدون پشتوانه و 
… اش��اره كرد و گفت: زماني كه اين چالش ها تداوم پيدا 

مي كنند توان فكري و مالي صاحبان بنگاه ها رو به كاهش 
مي گذارد. اين وضعيت ادامه دارد و مي بينيم كه حكمراني 
اقتصادي با موضوعات سياسي در هم تنيده شده اند. نتيجه 
اين وضعيت، رشد سيستم فسادپرور است. اين پژوهشگر 
اجتماعي از فرسايش سرمايه اجتماعي و كاهش اعتمادها به 
نهادها، قوانين و آينده صحبت كرد كه به دنبال آن مهاجرت 
سرمايه رخ مي دهد. فراست خواه معتقد است در محيط 
كسب وكار، شرايط ذهني و رواني فعالان حوزه و عاملان 
اين محيط بسيار مهم است. زماني كه محيط كسب وكار 
از اين انرژي ها تهي شود، حركت آن ممكن نيست. در اين 
وضعيت مي بينيم كه طبق رتبه بندي هاي جهاني، ايران 
پنجمين كشور از منظر درك تجربه هاي احساسي منفي در 
يك شبانه روز است كه مانع جدي در مسير كسب وكار است. 
استاد موسسه پژوهش و برنامه ريزي آموزش عالي ادامه داد: 
براي بهبود شرايط كس��ب وكارها در ايران مدلي طراحي 
شده كه براي اجراي آن بايد مديران، مشاوران، مشتري ها 
و به طور كلي عاملان انساني هوشمند وارد ميدان شوند و 
ايران را از بحران عبور دهند. اين افراد بايد عملكرد مناسبي 
داشته باشند و توان آن در ايران وجود دارد چون مردم ايران 
بر اساس مطالعات جهاني ميل بسيار بالايي در رسيدن به 
موفقيت دارند. به باور او تنها لازم اس��ت به افراد شايسته، 
حرفه اي و توانمند ميدان داده ش��ود. در پي آن شفافيت 
شكل مي گيرد و شبكه اي ايجاد خواهد شد كه نتيجه آن 

ارتقاي سطح اعتماد و توليد سرمايه اجتماعي است.

    غفلت از صنعت مشاوره در بنگاه ها 
علي چاغروند، معاون كميس��يون ها، مجامع و شوراهاي 
اتاق ايران از برگ��زاري اين رويداد ط��ي دوره هاي قبل و 
نتيجه بخ��ش بودن آن خبر داد و گف��ت: اهميت جايگاه 
مشاوره نيازي به بيان استدلال ندارد. نياز به مشورت گرفتن 
در همه حوزه ها وجود دارد و براي همين صنعت مشاوره 
به عنوان دومين خوشه بزرگ در محيط كسب وكارهاي 
دنيا شناخته مي شود. از طرفي با نگاه به تحولات پيش رو 
مي توان تأكيد كرد كه نياز به آن در آينده بيشتر هم مي شود. 
به اعتقاد چاغروند ضرورت وجود مشاوران در دنياي جديد 
مورد تأكيد اس��ت و بايد داده ها و اطلاعات را به درس��تي 
تحليل كنيم تا به كمك آن توان نقش آفريني در محيط 
كسب وكار را داشته باشيم. چاغروند افزود: پايداري هاي 
زيست محيطي حكمراني شركتي را نيز در اتاق ايران مورد 
توجه قرار داديم چون مي دانيم تا سال ۲۰۲۷ حركت دنيا 
به اين سمت و سو، فزاينده است و تقاضاهاي زيادي در اين 

بخش شكل مي گيرد.
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براي نخستين بار فرآيند اخذ 
مجوزهاي زمين پايه تدوين شد

رييس مركز ملي بهبود محيط كس��ب و كار گفت: 
براي نخستين بار فرآيند دريافت مجوزهاي زمين پايه 
تدوين شد كه از فروردين سال آينده ابلاغ مي شود. 
امير س��ياح در حاش��يه هش��تادمين جلسه هيات 
مقررات زدايي با اعلام اي��ن مطلب اظهار كرد: يكي 
از مشكل ترين مجوزها براي بخش توليد، مجوزهاي 
زمين پايه بود، زيرا متقاضي ساخت واحدهاي بزرگ 
صنعتي، خدماتي، بهداشتي و... به دليل روشن نبودن 
فرآيند اخذ مجوز و استعلام هاي مورد نياز همواره در 
اين روند با چالش هاي متعدد مواجه مي ش��د. وي با 
اش��اره به تاكيدات مقام معظ��م رهبري در حمايت 
از توليد افزود: در راستاي حمايت و تسهيل شرايط 
توليد تلاش كرديم تا فرآيند اخذ مجوزهاي زمين پايه 
را مدون كنيم تا ب��راي مقاضيان اخذ اين نوع مجوز 
مشخص باشد كه براي دريافت مجوزهاي زمين پايه 
چه مراحلي را بايد طي كند. سياح ادامه داد: تمامي 
روند دريافت مجوزهاي زمين پايه مدون شده است 
و از فروردين سال آينده ابلاغ مي شود. رييس مركز 
ملي بهبود محيط كسب و كار در ادامه گفت: در حال 
حاضر يك ميليون هكت��ار از اراضي مرغوب و داراي 
زيرساخت كشور به دليل مقررات حرائم بهداشتي 
كه منطبق به دانش روز نيس��ت، غيرقابل استفاده 
باقي مانده اس��ت. در اين جلسه مقرر ش��د تا براي 
هشتاد و يكمين جلسه هيات مقررات زدايي سازمان 
دامپزشكي مقررات جرايم بهداش��تي را با توجه به 
اطلاعات و علم روز بازنگري كند. وي با تاكيد براينكه 
براي تسهيل شرايط كسب وكار بايد دستورالعمل ها 
چند ماه پيش از اجرا به فعالان اقتصادي اعلام شود، 
خاطرنشان كرد: تعيين ماهيت كالا به روال گذشته 
از سوي سازمان ملي استاندارد و تعويق يك ساله در 
اجراي دستورالعمل نشانه گذاري استاندارد از ديگر 
مصوبات هشتادمين جلسه هيات مقررات زدايي بود.

تلاش براي ورود كالاي ايراني 
به سبد غذايي سوريه

مديركل دفتر غرب آس��ياي س��ازمان توسعه تجارت 
از تس��هيل روند تجارت با س��وريه خبر داد و گفت: با 
برنامه ريزي  كالاي ايراني را در سبد خانوار سوري خواهيم 
برد و اگر اين موفقيت حاصل شود ايران مي تواند بازار 
سوريه را در زمينه مواد غذايي تصاحب كند. عبدالامير 
ربيهاوي مديركل دفتر غرب آس��ياي سازمان توسعه 
تجارت از برگزاري همايش معرفي فرصت هاي ورود به 
بازار سوريه با هدف اطلاع رساني در زمينه اين بازار، فراهم 
كردن زمينه ورود شركت هاي خدمات فني و مهندسي، 
بازسازي سوريه و همچنين تامين كالاهاي مورد نياز 
اين كشور، در تاريخ ۱۳ اسفندماه خبر داد. وي با اشاره 
به اهداف برگزاري همايش فرصت ه��اي ورود به بازار 
سوريه در ايران گفت: سوريه، يكي از كشورهاي هدف 
صادراتي جمهوري اس��لامي است و بعد از بحران هاي 
نظامي و حاكم ش��دن آرامش در منطقه، توجه تجار و 
بازرگانان به سوريه بيش از پيش شد. ربيهاوي تجارت 
سوريه را حدود 6 ميليارد دلار عنوان كرد و افزود: سوريه 
يك ميليارد دلار صادرات و 5 ميليارد دلار واردات دارد 
و با توجه به سياست هاي همسو با جمهوري اسلامي، 
اين كشور مي تواند به يكي از كشورهاي هدف صادراتي 
ما تبديل شود. ظرفيتي براي واردات كالاهايي از سوريه 
به ايران خواهيم داشت كه مي تواند تراز تجاري بين دو 
كشور را به حداقل اختلاف برساند. همچنين تلاش داريم 
راهي براي صادرات از سوريه به ساير كشورها باز كنيم. 
وي ادامه داد: بندر لاذقيه سوريه در درياي مديرايته يك 
فرصت براي صادرات به كشورهاي شمال آفريقا است و 
اگر بتوان صادرات ايران از سوريه به ساير كشورها را فعال 
كنيم؛ يك مزيت تجارت با سوريه را بازگشايي كرديم. 
مديركل دفتر غرب آسيايي سازمان توسعه تجارت با 
تاكيد بر تسهيل شدن روند تجارت با سوريه، بيان كرد: در 
گذشته براي صادرات به سوريه دو مسير تعريف شده بود؛ 
نخست، كالاها از مرز زميني به تركيه و از بندر مرسين 
تركيه به لاذقيه انتقال داده مي شد. در حالت دوم، كالاها 
از بندرعباس بارگيري و از طريق خليج فارس و درياي 
سياه به سوريه مي رسيد، اين مسيرها هر دو طولاني و 
هزينه بر بودند اما در حال حاضر با بازگشايي راه ترانزيت 
عراق، يك روزه كالاها به سوريه خواهند رسيد؛ هم اكنون 
كاميون هاي سوري و عراقي در مرز مهران آماده حمل 
كالا به سوريه هستند. ربيهاوي از معرفي نشدن كالاهاي 
ايراني در بازار سوريه انتقاد كرد و افزود: سفير سوريه، به 
ما اعلام كرد كيفيت و قيمت كالاي ايراني قابل رقابت 
اس��ت اما از آنجايي كه كالاي ايراني به درستي در اين 
بازار معرفي نشده نتوانس��ته سهم قابل توجهي از اين 
بازار را به دس��ت بياورد؛ اما با برنامه ريزي هاي سازمان 
توس��عه تجارت ايران، كالاي ايراني را در س��بد خانوار 
سوري خواهيم برد و اگر اين موفقيت حاصل شود ايران 
مي تواند بازار سوريه را در زمينه مواد غذايي تصاحب كند.

امضاي قرارداد 300 بسته 
سرمايه گذاري در ۷ منطقه آزاد

دبيرخانه شوراي عالي مناطق عالي آزاد تجاري و ويژه 
اقتصادي اعلام كرد: در ۷ منطقه آزاد از ابتداي سال 
جاري تا اول بهمن ماه براي ۳۰۰ بسته سرمايه گذاري 
به ارزش ۱۰۸ هزار ميليارد تومان و 5۸۲ ميليون يورو 
قرارداد همكاري امضا شده و زمين اجراي طرح نيز 
به سرمايه گذار تحويل شده است. دبيرخانه شوراي 
عالي مناطق آزاد تجاري و ويژه اقتصادي در پاس��خ 
به گزارش روز ۲۳ بهمن ماه امسال در فضاي مجازي 
با عنوان »بسته هاي سرمايه گذاري به درد لپ لپ هم 
نمي خورد/ قالب كردن شناسايي پيمانكار خدماتي 
بهانه دستاوردسازي« توضيحاتي را براي تنوير افكار 
عمومي به ش��رح زير منتش��ر كرد:  بر اساس اسناد 
بالادس��تي 6 وظيفه اصلي براي مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادي تعيين شده كه ريش��ه همه آنها به توليد 
و سرمايه گذاري بر مي گردد. متاسفانه ظرفيت هاي 
سرمايه گذاري و توانمندي هاي جمهوري اسلامي 
ايران كه به طور عام و مناط��ق آزاد به صورت خاص 
در بي��ن س��رمايه گذاران داخل��ي و خارجي كمتر 
شناخته شده است؛ از س��وي ديگر با اينكه مناطق 
آزاد فقط يك درصد كل مس��احت كش��ور را دارند، 
انتظ��ار حاكمي��ت از مناطق آزاد ايج��اد جهش در 
اقتصادي ملي اس��ت. كار مداوم دبيرخانه و مناطق 
هدفمندسازي س��رمايه گذاري، اقدامات ترويجي 
بازاريابي و تصويرس��ازي درس��ت از توانمندي ها و 
ظرفيت هاي اين مناطق به ص��ورت علمي و عملي 
است. با عنايت به اينكه سرمايه گذاري عنصر اصلي 
و اوليه توليد است، ايده تعيين پروژه هاي اولويت دار 
بر اساس اسناد بالادستي در مناطق و تهيه مطالعات 
پيش امكان س��نجي و تخصيص زمين و مجوزهاي 
ضروري براي آن توانسته به سرمايه گذاران و فعالان 
اقتصادي كمك مي كند تا به دور از بروكراسي هاي 
اداري در مناط��ق آزاد و ويژه اقتصادي حضور يابند 
و وارد ميدان عمل ش��وند. بر اس��اس اين گزارش، از 
ابتداي س��ال جاري ۱۰۰۰ بسته س��رمايه گذاري 
شامل طرح هاي صنعتي و غيرصنعتي تهيه شده كه 
۷۴۱ فرصت به ارزش ۴5۱ هزار ميليارد تومان سهم 
مناطق آزاد است، به نحوي كه فقط در ۷ مناطق آزاد 
از ابتداي فروردين تا اول بهمن ماه براي ۳۰۰ بسته به 
ارزش ۱۰۸ هزار ميليارد تومان و 5۸۲ ميليون يورو 
قرارداد همكاري منعقد شده و زمين اجراي طرح نيز 
به سرمايه گذار تحويل شده كه اين نشان دهنده حوزه 

عمل شفاف و هدفمند مناطق آزاد مي باشد.

اخلال در بازار صادراتي خرما
احمدرضا فرشچيان، عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 
مي گويد كه دولت ب��ا افزايش عوارض صادرات خرما از 
صفر به 5۰ درص��د فعالان اقتصادي را غافلگير كرده و 
اين تصميم منجر به ايجاد اخت��لال در صادرات و بازار 
داخل  مي شود. دولت در اواخر بهمن ماه و در آستانه فرا 
رسيدن ماه مبارك رمضان، از تصميم خود براي افزايش 
5۰ درصدي صادرات خرما رونمايي كرد. اين تصميم 
را ايوب فصاحت، سرپرس��ت س��ازمان مركزي تعاون 
روستايي ايران اعلام كرده و گفته است كه در راستاي 
تنظيم بازار خرما علاوه بر ذخيره سازي با تصميم وزارت 
جهاد كشاورزي، عوارض صادرات خرماي مضافتي به 
5۰ درصد افزايش يافته است. به گفته او، تعرفه جديد 
از يك هفته ديگر آغاز و تا پايان خرداد سال آينده ادامه 
خواهد داشت. اين تصميم ظاهراً باز هم بدون مشورت 
بخش خصوصي اتخاذ ش��ده اس��ت و بار ديگر فعالان 
اقتصادي را با سياستي خلق الساعه مواجه كرده است؛ 
آنچنان كه از شواهد پيداست، حتي رييس انجمن ملي 
خرما نيز طرف مشورت نهادهاي تصميم گير قرار نگرفته 
است. او در جريان يك نشست خبري در واكنش به اين 
تصميم گفته است كه سال گذش��ته درآمد حاصل از 
صادرات خرما حدود 5۰۰ ميليون دلار بود كه طي برنامه 
5 ساله قرار است اين عدد به يك ميليارد دلار برسد اما 
صدور بخشنامه هاي خلق الساعه، تحقق اين اهداف را 
تحت الشعاع قرار مي دهد. به گفته حسن رشيد فرخي، 
در حال حاضر 5۰ درصد خرما مازاد بازار در سردخانه ها 
دپو شده  و ضرر كشاورزان را بايد وزارت جهاد كشاورزي 
تقبل كند. در همين رابطه، احمدرضا فرشچيان، عضو 
هيات نمايندگان اتاق تهران در گفت وگو با روابط عمومي 
اتاق تهران مي گويد كه دولت با اين تصميم ناگهاني، 
توليدكنندگان و صادركنندگان خشكبار را غافلگير كرده 
است. او با بيان اينكه گفته  مي شود دولت اين تصميم 
را با نيت تنظيم بازار خرم��ا در ماه رمضان اتخاذ كرده 
اس��ت، ادامه داد: اين افزايش 5۰ درصدي در عوارض 
صادرات خرما در حالي اعمال ش��ده كه هيچ كمبود 
خرمايي وجود نداشته و خرما به ميزان كافي در انبارها 
موجود است.  فرشچيان تاكيد كرد كه اتخاذ اين تصميم 
هيچ توجيهي نداشته و تنها منجر به ايجاد اختلال در 

بازارهاي صادراتي و بازار داخل كشور مي شود.

»تعادل«ازپيشبينيوضعيتكسبوكارهادرسال۱۴۰۳گزارشميدهد
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نقد تند از ساخت 2۷ سكونتگاه ساحلي 
فعالان بخش خصوصي حوزه مس��كن، سياست دولت 
در جريان توسعه شهرهاي ساحلي را به نقد كشيدند و از 
دولت خواستند به جاي كندن چاله هاي بسيار يك چاله را 
پركند. آنها از دولت خواستند به جاي ورود به ساخت ۲۷ 
سكونتگاه ساحلي روي دو الي سه شهر ساحلي به صورت 
درست و منطقي متمركز شود.  در برنامه هفتم توسعه براي 
رشد س��الانه يك درصدي اقتصاد دريا قرار است، دولت 
۲۷ سكونتگاه ساحلي در قالب شهرهاي جديد در چهار 
استان ساحلي سيستان و بلوچستان، بوشهر، هرمزگان 
و خوزستان بسازد. ش��هرهاي جديدي كه از نگاه فعالان 
اقتصادي بخش خصوصي بايد بدون برنامه ريزي درست 
منجر به هدر رفت منابع بخش دولتي و خصوصي مي شود. 
گذشته از اينكه مي تواند تمدن چند هزار ساله مناطق مورد 
نظر را از بين ببرد و در كنارش بمب هاي ساعتي همچون 
هش��تگرد، پرند و پرديس بس��ازد. به باور فعالان بخش 
خصوصي دولت به جاي ساخت ۲۷ سكونت گاه ساحلي 
بايد حداكثر ۳ سكونت گاه كيفي بسازد. دولت بهتر است 
طبق برنامه قبلي در خيلج فارس، مكران و تيس متمركز 
شود. البته از نگاه آنها مطالعات اوليه هم در مكران و تيس 
ناقص بوده است. تيس بين شهرستان كنارك و شهرستان 
چابهار كه در س��ال ۱۳۹۷ ثبت و در سال ۱۳۹۸ ساخت 
آن در زميني به مساحت حدود ۴ هزار هكتار شروع شد. 
پيش از برنامه ساخت تيس، برنامه توسعه مكران در اواخر 
دهه ۸۰ در دستور كار بود كه همچنان در دستور كار دولت 
هست. اما از نگاه فعالان بخش خصوصي كار زيادي پيش 
نرفته است. به باور آنها دولت بايد زيرساخت ها خود بسازد 
و نمي توان زيرس��اخت را بخش خصوصي بسپرد. البته 
همه فعالان بخش خصوصي اين موضوع را قبول ندارد. اما 
همگي بر بدون برنامه بودن اهداف پيشرو كه مانع از ورود 

بخش خصوصي داخلي و خارجي مي شود، تاكيد دارند. به 
گفته انبوه سازان دولت نمي تواند از آنها بدون برنامه روشن 
بخواهد در اين مناطق سرمايه گذاري كند.  اين نقطه نظرات 
را فعالان بخش خصوصي امروز سه شنبه ۸ اسفند ماه در 
همايش »هم انديش��ي تبيين طرح بين نسلي شهرهاي 
جديد س��احلي« در اتاق تهران مطرح كردند. در جلسه 
چند س��وال مهم فعالان اقتصادي از دولتي ها پرسيدند؛ 
دولت در شهرهاي جديد به دنبال چيست؟ چگونه قصد 
دارد ۲۷ سكونت گاه س��احلي را بسازد؟ به موضوع حمل 
و نقل فك��ر مي كند؟ به حفظ تمدن چندين هزار س��اله 
مناطق ساحلي كشور فكر كرده است؟ به محيط زيست 
اين مناطق فكر كرده است؟ يا فقط به دنبال جذب سرمايه 
بخش خصوصي است؟   در مقابل پرسش هاي نقادانه فعالان 
بخش خصوصي، روح اله اكبري، دس��تيار ويژه وزير راه و 

شهرسازي اعلام كردند كه دولت پول دارد و نيازي به پول 
بخش خصوصي ندارد. او افزود: »كفگير به ته ديگ خورده« 
ما امروز فقط براي دريافت ايده ها و نظرات بخش خصوصي 
به اتاق بازرگاني آمديم.  سعيد غفوري، سرپرست شركت 
عمران شهرهاي جديد ايران هم اعلام كرد كه وزارت راه به 
دنبال كسب نظرات بخش خصوصي است تا با هماهنگي 
بخش خصوصي كار را پيش ببرد.  در ادامه فعالان بخش 
خصوصي دوباره به ضعف هاي دولت در شهرهاي جديد 
ساخته شده در دهه هاي اخير پرداختند. به باور آنها هنوز 
عسلويه و ش��هرهاي جديد پرديس، هش��تگرد و پرند با 
چالش هاي زيادي روبرو هس��تند. پس از چندين سال به 
تازگي مترو شهر پرند راه افتاده است. آنها گفتند فرودگاه 
گناد فقط به دليل نداشتن تانكر سوخت تعطيل است. از 
طرفي شهرهاي جديد بي شك نيازمند فرودگاه هستند. 

گذشته از اهميت حمل و نقل موضوع توجه به محيط زيست 
كه همواره مورد غفلت مقامات دولتي هست؛ نيز مطرح شد. 
آنها از مقامات دولتي خواستند به همه جوانب بينديشند. 

    آمادگي بخش خصوصي
براي مشاركت در  طرح شهرهاي ساحلي

محمود نجفي عرب رييس اتاق تهران در اين نشس��ت، با 
تاكيد بر اينكه دولت بايد در اجراي طرح هاي اقتصادي، به 
بخش خصوصي اعتماد كند و خود صرفاً تنظيم گر باشد، 
گفت: تجربه چهار دهه اخير نش��ان مي دهد كه بسياري 
از صنايع كشور به دليل ناكارآمدي در حكمراني، تضعيف 
ش��ده و امروز ديگر از برخي واحدهاي بزرگ صنعتي در 
كشور كه در گذشته توليدات آنها به بسياري از بازارهاي 
خارجي صادرات مي شد، نام و نشاني نيست. نجفي عرب 
با اشاره به طرح احداث شهرهاي ساحلي و اهتمام وزارت 
راه و شهرسازي به مشاركت بخش خصوصي در اجراي اين 
طرح، اين رويه را مثبت ارزيابي كرد و يادآور ش��د كه اتاق 
بازرگاني تهران براي مشاركت بخش خصوصي در تبيين و 
اجراي موفق طرح مذكور، آماده تعامل و همكاري با وزارت 
راه و شهرس��ازي است.  نجفي عرب به رييس كميسيون 
عمران، احداث و امور زيربنايي اتاق تهران ماموريت داد كه 
با برگزاري جلسه اي با حضور ذي نفعان اعم از نمايندگان 
دستگاه هاي دولتي و فعالان بخش خصوصي، ابعاد اجراي 
اين پروژه را مورد بررس��ي بيش��تر ق��رار داده و با تدوين 
توافق نامه اي، وظايف بخش خصوصي و دولت به ويژه وزارت 
راه و شهرسازي در آن مشخص شود. در ادامه اين جلسه، 
همچنين ايجاد كميته مشترك با وزارت راه و شهرسازي 
براي برقراري هماهنگي هاي بيشتر و برگزاري همايشي در 

سطح ملي مورد توافق قرار گرفت.

آگهی ماده سه قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تش�کیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
1-رأی شماره 140260330002015763 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430002001169 
مربوط به تقاضای آقای سعید زارعی فرزند علی در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مس�احت 44/14 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
1913/44 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از امیرعلی 

بندی صفحه 316 دفتر 186 )م الف1662033(
2- رأی شماره 140260330002015765 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430002001170 
مربوط به تقاضای خانم مریم قرئلی فرزند محرم در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مس�احت 44/14 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
1913/44 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از امیرعلی 

بندی صفحه 316 دفتر 186 )م الف1662036(
3- رأی شماره 140260330002015589 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430002000889 مربوط 
به تقاضای آقای محمدتقی فرمانی فرزند فرمانعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت 121 مترمربع پلاک شماره فرعی از 24/ 1915 اصلی واقع درقم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 109 دفتر 86 )م الف1662037(
4- رأی شماره 140260330002015787 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430002000422 

مربوط به تقاضای خانم حوریه تلخابی فرزند محمدعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا ش�ده به مساحت 53/37 مترمربع پلاک شماره فرعی از 112/ 1898 
اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

46527 مورخ 1401/12/9 دفترخانه 64 قم )م الف1662039(
5- رأی شماره 140260330002015699 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430002001833 مربوط 
به تقاضای آقای عبدالله قاسمی فرزند شعبان در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 39/ 70 مترمربع پلاک شماره فرعی از 170/ 1941 اصلی واقع درقم بخش حوزه 

ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 458 دفتر 362 )م الف1662040(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده اس�ت پس از نش�ر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر س�ند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اش�خاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند. لازم به 
توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 

)ایمان و تعادل(
نوبت اول: 1402/11/23   نوبت دوم: 1402/12/09

عباس پورحسنی حجت آبادی - رییس ثبت اسناد منطقه دو قم

 برابر رأی شماره 140260324002002704 مورخه 1402/10/27 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای غلامرضا نظری فرزند داراب به شماره شناسنامه 
279 و شماره ملی 3520431483 صادره از دشتستان در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 109673/65 
متر مربع قسمتی از پلاک 6914 اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی جرافی خریداری شده از آقای عباسقلی 
رضائی صفی آبادی مع الواسطه به ایشان واگذار گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود 
در صورتی که اش�خاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند 

مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی )دادگاه( نیست. م الف 758
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/12/09       تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/24      

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

حمید رضا باقر پور- رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان

برابر رأی شماره 140260324002002181 مورخه 1402/09/19 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای یوسف ملائی فرزند رمضان به شماره شناسنامه 
1 و ش�ماره ملی 3521086021 صادره از دشتستان در شش�دانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 24631/26 مترمربع قسمتی از 
پلاک 3544 اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی روستای سرکره خریداری شده از آقای غلامحسین ملائی 

مع الواسطه به ایشان واگذار گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ  رسید پس از  
یک ماه اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی )دادگاه( نیست.  م الف 774
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/12/09              تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/24     

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه قانون تعيين تکليف وضعيت 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

حمید رضا باقرپور- رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان

برابر رای شماره 140260324002002135 مورخه 1402/9/13 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای احمد قادری پور فرزند غلامحسین به شماره شناسنامه 
19540 و شماره ملی 3520189747 صادره از دشتستان در ششدانگ یکباب مغازه به مساحت 30/75 متر مربع قسمتی از پلاک 4 فرعی 
از 1315 اصلی واقع در بخش سه بوش�هر حوزه ثبت ملک برازجان شهر برازجان خریداری شده از آقای محمود ریاحی مطلق برازجانی و 
شرکاء مع الواسطه به ایشان واگذار گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه 

متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی دادگاه نیست. شماره ارشاد : 731 م/الف
 تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/12/09- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/12/24

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه قانون
 تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی ) نوبت اول(

حمیدرضا باقرپور - رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان 

سامانهپيامكيروزنامهتعادل
بهشماره30005320دردسترسشماست

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 
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خبرروز

واريز »عيدي« بازنشستگان تامين اجتماعي آغاز شد
بنابر اعلام مديرعامل تامين اجتماعي »عيدي« بازنشستگان تامين اجتماعي از نهم اسفند به حساب  آنها واريز مي شود. ميرهاشم 
موسوي اعتبار مورد نياز جهت تامين »عيدي« را ۱۲ هزار ميليارد تومان اعلام كرد و افزد: با تامين اعتبار عيدي چهار ميليون و 
۳۰۰ هزار مستمري بگير و بازنشسته واريز مي شود. مديرعامل سازمان تأمين اجتماعي پيش از اين زمان واريز عيدي بازنشستگان 
را تا دهم اسفندماه و بر اساس مصوبه هيات وزيران اعلام و گفته بود: امسال عيدي بازنشستگان به ازاي هر نفر ۲ ميليون و ۵۰۰ 
هزار تومان و به ازاي همس��ر ۷۰۰ هزار تومان و به ازاي هر فرزند تحت تكفل ۳۰۰ هزار تومان تعيين شده كه واريز مي شود. اين 
واريزي در حالي صورت مي گيرد كه هيچ كدام از بازنشستگان از رقم ۳ ميليون و پانصد هزار توماني دريافتي خود رضايت ندارند.

رقمِحداقليبراي»سبدمعيشت«؛چرامذاكراتمزديآغازنميشود؟

نامكارگراندربالايليستتبليغاتينمايندگان

مذاكرات مزدي ۱۴۰۳ همچنان بلاتكليف

تعادل|
 اين روزها وقتي به سخنراني هاي انتخاباتي 
كانديداهاي نمايندگي مجلس نگاه مي كنيد 
بيش از هر چيز دفاع آنها از حقوق كارگران و بهبود وضعيت 
 آنها و به س��رانجام رساندن مش��كلات مزدي اين قشر 
مد نظر اس��ت. اما س��وال اينجاس��ت كه اگر قرار است 
نمايندگان بعد از حضور در مجلس از حقوق كارگران دفاع 
كنند و وضعيت معيشتي آنها بهبود ببخشند چرا برخي از 
آنها كه هنوز در مجلس حضور دارند در اين رابطه كاري 
انجام نمي دهند؟! آخرين باري كه جلسه شوراي عالي كار 
برگزار شد تا مذاكرات مزدي ۱۴۰۳ در آن صورت بگيرد 
همين نمايندگان با وزير كار و ديگر مس��وولان دست به 
دست هم دادند تا موضوع جلسه را به سمت مزد منطقه اي 
برده و باز هم كارگران را چشم انتظار مصوبه مزدي سال 
جديد بگذارند. سالي كه به گفته بسياري از مسوولان قرار 
است تورم بيشتر شده و مشكلات اقتصادي نه تنها حل 
نمي شوند كه افزون هم خواهند شد. اينكه حالا دولت در 
بودجه سال جديد خود در خوش بينانه ترين حالت تورم را 
۴۳ درصد در نظر گرفته باز هم نشان مي دهد كه وضعيت 
مزدي كارگران تا چه اندازه شكننده و براي تامين معيشت 
آنها ناكافي است. اگر بخواهيم رقم خط فقر اعلام شده از 
سوي نهادهاي دولتي را در نظر بگيريم حداقل حقوقي كه 
كارگران بايد براي تامين سبد معيشت خود دريافت كنند 
مبلغي نزديك به ۲۰ ميليون تومان است. در واقع باز هم 
به گفته همين مسوولان وقتي بيش از ۷۰ درصد حقوق 
كارگران صرف هزينه هاي مس��كن مي شود تا چه اندازه 
مي توانند با ۳۰ درصد باقي مانده حقوق سبد معيشتي 

خود و خانواده شان را تامين كنند. 

    نگاهي به شعارهاي تبليغاتي
اين روزهاي نامزدهاي انتخابات 

»توجه به نيروي انس��اني بدون هرگونه سهم خواهي از 
قدرت، هدف اصلي من است« 

مساله اينجاس��ت كه يك نماينده به تنهايي تا چه حد 
مي تواند در تصميم گيري ها اعمال نظر كرده و به هدف خود 

در اين زمينه دست پيدا كند. اينكه نماينده اي هدف خود را 
توجه به نيروي انساني مي داند و مدعي مي خواهد با توجه 
به يك صنعت راه هاي برون رفت از مش��كلات اقتصادي 
را مشخص كند باز هم يك شعار كلي است كه در نهايت 
نمي تواند محقق شدن يا نشدن آن را مورد بررسي قرار داد. 

    »معيشت بازنشستگان اولويت اصلي است«
اين شعار حداقل براي خيلي از بازنشستگان ديگر نخ نما 
شده اس��ت. هميش��ه در تمامي انتخابات ها نامزدهاي 
انتخاباتي به معيشت بازنشستگان اشاره كرده و آن را يكي 
از اولويت هاي كاري خود قلمداد كرده اند اما در نهايت آن 
چيزي كه نصيب بازنشس��تگان مي شود همان حداقل 
حقوق و مزايايي اس��ت كه كفاف خرج ۱۰ روز از زندگي 
آنها را نمي دهد چه برسد به يك ماه. باز هم اينجا مساله 
تك صدايي مطرح مي ش��ود اينكه نماينده اي ادعا كند 
معيشت بازنشستگان را در اولويت قرار مي دهد مي تواند 
به تنهايي اميدي براي برون رفت از مشكلات معيشتي 
اين قش��ر از جامعه باشد. قطعا در مجلسي كه همه چيز 
بر پايه راي اكثريت اس��ت و قوانين به اين شكل تصويب 
مي شوند هدف يك نفر به تنهايي نمي تواند پاسخگوي 

نياز جامعه باشد. 

    »اعاده حقوق اساسي كارگران
 از مهم ترين اهدافم است«

سوال اين اس��ت كدام حقوق اساسي كارگران قرار است 
توسط يكي از افرادي كه كانديد انتخابات مجلس شده 
است اعاده شود. در حال حاضر كارگران در موارد بسياري 
با بي مهري و بي توجهي مس��وولان مواجه اند. از حقوق و 
مزايا گرفته تا سختي كار و تحت پوشش قرار گرفتن بيمه 
و... اينكه كارگران ساختماني سال هاست منتظرند تا تحت 
پوشش بيمه تامين اجتماعي قرار بگيرند، اينكه بسياري از 
كارگراني كه در مشاغل سخت و زيان آور فعاليت مي كنند 
به دليل بي توجهي كارفرما از مزاياي اين ش��غل محروم 
مي شوند يا اينكه هيچ كدام از كارگران نمي توانند امنيت 
شغلي داشته باشند. تمامي اين موارد نياز به رسيدگي دارد 

اما آيا باز هم يك نفر به تنهايي مي تواند اين موضوعات را 
پيگيري كرده و در مجلس و تصميمات جمعي آن براي 

كارگران تاثيرگذار باشد؟ 

    شعارهاي كلي نتيجه ندارند
به اين ترتيب به راحتي مي توانيم به اين نتيجه برسيم كه 
 ش��عارهاي كلي كانديداها نمي تواند نتيجه اي را كه آنها 
مد نظر دارند در پي داش��ته باشد و در نهايت باز هم آنچه 
اتفاق نمي افتد وعده هايي است كه تنها در موسم انتخابات 
به مردم داده مي شود. چرا كه اگر قرار بود اين شعارهاي كلي 
و تكراري جامه عمل بپوشند الان بايد حداقل ۳ ميليون 
مسكن در كشور ساخته مي شد. توليد ناخالص ملي ما بايد 
خيلي بيشتر از آن چيزي مي بود كه الان در آمارها وجود 
دارد و معلوم نيست چقدر به واقعيت نزديك است. اگر اين 
شعارها قرار بود به فعليت برسد جوانان امروز به دليل نبود 
شغل، نداشتن امنيت شغلي و مشكلات مسكن و... از زير 
بار ازدواج شانه خالي نمي كردند. اينها مشكلاتي است كه 
بايد به طور جدي به آن پرداخته شود و نمي توان سرنوشت 
مردم را به شعارها و آرزوهايي عده اي كه سوداي تكيه زدن 

بر كرسي مجلس را دارند گره زد. 

    مذاكرات مزدي چه زماني آغاز مي شود
در حال حاضر همين نمايندگاني كه در مجلس حضور 
دارند مدعي دفاع از حقوق كارگران هستند. اما همين 
افراد بيش از آنكه در طرف كارگران باش��ند در طرف 
دولت و كارفرما ق��رار دارند و براي دفاع از حقوق آنها 
تلاش مي كنن��د نه دفاع از حقوق كارگراني كه ۶ ماه 
تمام به اميد ترميم دس��تمزد بودند و در نهايت هم 
دولت آب پاكي را روي دست شان ريخت و از طريق 
وزير كار اعلام كرد ترميم دستمزدي در كار نيست. 
حالا همين مسوولان مدعي ش��ده اند تورم در سال 
۱۴۰۳ به صورت رسمي ۴۲ درصد خواهد بود اگر مبنا 
را بر درست بودن اين اعداد و ارقام قرار دهيم حداقل 
حقوقي كه بايد براي كارگران در نظر گرفته شود چقدر 
بايد باشد. محاسبات سبد معيشتي كارگران قرار است 

چه زماني در ش��وراي عالي كار با حضور نمايندگان 
كارگري و نمايندگان دولت و مجلس كليد بخورد؟ 

    ۲۰ ميليون تومان حداقلي ترين نرخ 
براي سبد معيشت

محمدرضا تاجيك نماينده كارگري شوراي عالي كار در اين 
باره به ايلنا گفت: متاسفانه هنوز مذاكرات مزدي آغاز نشده 
است؛ وزارت كار و دولت اهتمامي براي تعيين دستمزد 
ندارند و بايد گفت اين چالشي است كه در سال هاي اخير 
در دولت هاي مختلف كم يا زياد با آن روبرو بوده ايم. عملًا 
يك ساختار درست براي تعيين دستمزد و مذاكرات مزدي 

برقرار نمي شود.
او اف��زود: اگر تورم رس��مي ۴۲ درص��دي را كه دولت در 
رس��انه ها اعلام مي كند، روي سبد معيشت ۱۴ ميليون 
تومان��ي اعمال كنيم، ب��ه رقم كفِ ۲۰ ميلي��ون تومان 
مي رسيم؛ اين حداقلي ترين نرخ براي سبد معيشت است 
و تاكيد مي كنم كه رقم واقعي و ملموس بسيار بالاتر از ۲۰ 

ميليون تومان خواهد بود.

    تاخير طولاني تا اينجاي كار
نماينده مجمع عالي نمايندگان كارگري كشور در شوراي 
عالي كار اضافه مي كند: در سال هاي گذشته تا قبل از اول 
اسفندماه، سبد معيشت محاسبه و نرخ آن مصوب شده 

بود؛ ما معمولًا معيار محاسبه را داده هاي تورمي دي ماه 
قرار مي داديم و با استناد به اين داده ها در بهمن ماه، كمينه 
هزينه هاي زندگي يك خانوار كارگري متوسط را محاسبه 
مي كرديم. متاسفانه امسال ما جلسات كارشناسي كميته 
دس��تمزد براي محاسبه نرخ س��بد معيشت نداشتيم؛ 
نشست هاي قبلي كميته دستمزد به بحث در مورد مزد 

منطقه اي گذشت.
تاجيك با بيان اينكه »شوراي عالي كار نيز هنوز به بحث 
مزد ۱۴۰۳ ورود نكرده« مي افزايد: متاس��فانه دس��تور 
كارِ نشست سي بهمن ماه در مورد آيين نامه هيات هاي 
تشخيص و حل اختلاف وزارت كار بود. ما توقع داشتيم 
وزارت كار، دس��تور كار اول جلسه را بحث دستمزد قرار 
مي داد اما اينگونه نشد؛ كل جلسه  دو ساعته شوراي عالي 
كار به بحث در مورد آيين نامه هيات هاي تشخيص گذشت. 

شوربختانه »دستمزد« كاملًا در حاشيه قرار گرفت.

    سيگنالي مبني بر
 برگزاري جلسات نمي بينم

تاجيك تاكيد مي كند: من تا امروز س��يگنالي مبني بر 
برگزاري نشست هاي مزدي )چه كميته دستمزد و چه 
شوراي عالي كار( نديده ام؛ در واقع نمي دانيم وزارت كار چه 
قصدي دارد و چرا گفت وگوهاي مزدي كليد نمي خورد! اگر 
قرار بود اين هفته جلسه كميته دستمزد برگزار شود بايد تا 

امروز )هفتم اسفند( با ما تماس مي گرفتند و نامه مي زدند 
و هماهنگي ها را انجام مي دادند. به گفته اين فعال كارگري، 
با توجه به اين شواهد و قراين ما عملًا هفته اول اسفند را از 
دست داده ايم و وارد هفته دوم اسفند مي شويم بدون اينكه 
مذاكرات مزدي آغاز شود. او با تاكيد بر اينكه »بحث مزد 
در دولت به كلي مغفول مانده« ادامه مي دهد: اين شرايط، 
نگران كننده است و جامعه كارگري و بازنشستگان كشور 
را به شدت نگران كرده است؛ كارگران از اين تاخير طولاني 
انتقاد دارند. همانطور كه قبلًا گفتم هر سال تا قبل از اول 
اسفند، نرخ سبد معيشت –موضوع بند دوم ماده ۴۱ قانون 
كار- كه بند آمره اين قانون است، به صورت سه جانبه در 

نشست هاي رسمي تعيين شده بود.

    نرخ حداقلي سبد معيشت
امروز رقم س��بد معيشت چند اس��ت؛ محاسبات نشان 
مي دهد كه نرخ سبدِ حداقلي از ۲۳ ميليون تومان فراتر 
رفته است؛ تاجيك در رابطه با اين موضوع مي گويد: نرخ 
سبد معيشت را مي توان بسيار حداقلي تخمين زد. اگر ما 
خيلي ساده نرخ سبد معيشت رسمي سال قبل را در نظر 
بگيريم و تورم رسمي را روي آن اعمال كنيم به رقم كفِ 
۲۰ ميليون تومان مي رسيم؛ سال قبل، سبد معيشت در 
كميته دستمزدِ ذيل شوراي عالي كار، حدود ۱۴ ميليون 

تومان نرخ گذاري شد.

گزارش

رويداد

بيش از يك سال از واردات داروهاي بيماران اس ام اي 
مي گ��ذرد و در اي��ن هر چند ماه يك ب��ار بيماران و 
خانواده هاي آنها براي تامين داروي مورد نياز خود 
با مشكل مواجه مي شوند اين در حالي است كه هر 
بار هم مس��وولان وزارت بهداش��ت و درمان مساله 
كمبود دارو در كشور را به نحوي از انحا تكذيب كرده 
و معتقدند بيم��اران براي تامي��ن داروي مورد نياز 
خود هيچ مش��كلي ندارند. از سوي ديگر مسوولان 
بيمه سلامت اعلام مي كنند كه هزينه هاي درماني 
بيماران خاص به زودي كاهش چشمگيري خواهد 
داشت اما تمام اينها در قالب همان وعده هايي است 
كه مس��وولان در مواقع حساس بيان مي كنند و در 
ديگر مواقع از ياد مي برند. هر چند در دولت سيزدهم 
باره��ا و بارها وزارت بهداش��ت و درمان و س��ازمان 
غذاودارو وعده ه��اي فراواني در مورد عملكرد خود 
به مردم داده اند و در اين بين وزير بهداشت و درمان 
بارها و بارها سعي كرده با بزرگ نمايي اقدامات اين 
وزارتخانه اين طور قلم��داد كند كه يكي از بهترين 
دوره هاي وزرات بهداشت و درمان در اين دولت بوده 
و مردم در بهترين وضعيت از نظر تامين هزينه هاي 
درماني و دارويي به سر مي برند همانطور كه در يك 
سخنراني مدعي شد سيستم درماني كشور ما بهترين 
سيستم درماني در سراسر دنيا به حساب مي آيد. البته 
وزير بهداشت و درمان هيچگاه براي چنين ادعاهايي 
سند و مدرك ارايه نمي دهد و مديران زير مجموعه او 
هم به تبعيت از همين رفتار وزير در مقابل نارضايتي 
و مش��كلات موجود در سيستم درماني كشور رويه 
تكذيب را پيش گرفته و گويي از آنچه در بطن جامعه 
در حال رخ دادن است اطلاع درست و دقيقي ندارند. 

    تجمع بيماران SMA براي چندمين بار
بعد از آنكه طي يك سال گذشته بيماران اس ام اي 
يك بار در مقابل س��ازمان غذاو دارو دست به تجمع 

زدند تا صداي خود را به گوش مسوولان برسانند و به 
آنها يادآور شوند كه اين بيماران هم در جامعه حضور 
داش��ته و براي ادامه زندگي به دارو نياز دارند كه در 
نهايت هم جز وعده هايي كه مس��وولان و ش��خص 
رييس دولت به آنها دادند نتيجه ديگري عايدشان 
نشد و طبق گفته هاي مسوولان قرار شد داروي اين 
بيماران به زودي تامين شود اما مساله اينجاست كه 
حتي بعد از واردات اين دارو هم باز توزيع آن در بين 

بيماران با مشكلات زيادي مواجه بود.
يكي از افراد حاضر در تجمع به »تعادل« مي گويد: 
دفعه قبل به ما اعلام كردند كه برخي از اين داروهاي 
وارداتي ميزان اثرگذاري شان تنها ۲ درصد است و 
اين طبق آزمايش هايي اس��ت كه توسط استاندارد 
دارويي كشور انجام شده است در حالي كه بسياري 
از خانواده ها اعلام كردند كه اين داروها تاثير بسزايي 
در بهبود نسبي عزيزانشان كه مبتلا به اين بيماري 
هستند داشته است. او مي افزايد: بعد از اينكه در مقابل 
وزارت بهداشت و درمان تجمعي صورت گرفت اعلام 
كردند كه چون روند آزمايش اين داروها طولاني شده 
است پروسه توزيع آن در بين بيماران به تعويق افتاده 
كه اين هم باز عذر بدتر از گناه بود چرا كه معمولا اول 
بايد پروس��ه هاي آزمايشي دارو انجام شده و سپس 
واردات ص��ورت بگيرد تا دارو در زمان مناس��ب در 

اختيار بيماران قرار داده شود. 

    عدم دريافت به موقع دارو
پروسه درمان را ناقص مي كند

اين فرد حاضر در تجمع دليل جمع شدن بيماران 
مبتلا به اس ام اي و خانواده هايش��ان را در اين هواي 
سرد در مقابل نهاد رياس��ت جمهوري ناياب شدن 
دوباره دارو عدم دسترسي بيماران به اين دارو مي داند 
و مي گويد: بارها و بارها گفته ايم اگر اين دارو به موقع 
توس��ط بيمار دريافت نشود پروس��ه درماني كامل 

نشده و به نقطه شروع باز مي گردد اما گويا هيچ كدام 
از مس��وولان چه در حوزه بهداشت و درمان چه در 
حوزه غذاودارو و حتي در حوزه دولت خود را موظف 
به تامين به موقع دارو نمي دانند. اين بار هم خانواده ها 
در اينجا جمع شده اند كه يك بار ديگر صداي اعتراض 
خود و رنجي را كه از اين بيماري تحمل مي كنند به 
گوش مسوولان برسانند شايد بتوانند به هدف خود 

كه دريافت به موقع دارو است برسند. 

    مروري بر آنچه
بر بيماران اس ام اي گذشت

بيماري SMA يا همان فلج عضلاني - نخاعي، نوعي 
بيماري ژنتيكي است، اين بيماري به مرور زمان به 
تحليل كامل عضلات و فلج بيمار منجر مي ش��ود. 
شايد اولين بار كه صداي اعتراض اين بيماران به طور 
گس��ترده شنيده شد به مهر س��ال ۱۴۰۰ برگردد، 
روزهاي��ي كه آنه��ا چندين مرتب��ه مقابل مجلس 
شوراي اس��لامي تجمع كردند تا درخواست خود را 
پيگيري كنند، »براي ما دارو تهيه كنيد.« تلاش��ي 
كه به مدد حمايت كاربران در فضاي مجازي بالاخره 
ديده شد و در آذر همان سال ابراهيم رييسي، رييس 
دولت در ديداري كه با خانواده اين بيماران داش��ت 
قول مس��اعد براي تهيه دارو داد. داروي مدنظر اين 
بيماران بالاخره وارد ش��د، نزديك به يك  س��ال از 
واردات داروهايي مانند »اسپينرازا« و »ريسديپلام« 
مي گ��ذرد، اگرچه در توزيع اين داروها مش��كلاتي 
ايجاد شد اما بالاخره به دست بيماران رسيد تا شايد 
مرهمي باشد، اما حالا توزيع و تهيه اين داروها مجدد 
با مشكلاتي مواجه شده است. حالا به نظر مي رسد 
مش��كلات تامين و توزي��ع دارو بيم��اران مبتلا به 
SMA برطرف نش��ده و برخي از بيماران به همراه 
خانواده هاي شان براي پيگيري مطالبه تامين دارو 

مقابل نهاد رياست جمهوري تجمع كردند.

تجمعبيمارانSMA ؛آنهافقطمطالبهدارودارند
يادداشت

ازوعدهتاحاشايكانتخاباتفاصلهاست
حالا كه تبليغات كانديداهاي 
نماين��دگان مجل��س آغاز 
ش��ده اس��ت يك ب��ار ديگر 
كارگ��ران و بازنشس��تگان و 
ديگر افراد جامعه شايس��ته 
تكريم مي ش��وند. هر كدام از 
كانديداها س��عي دارند براي 
تبليغ��ات خ��ود وعده هاي 
بيش��تري را به مردم بدهند. از افزايش حقوق كارگران 
و بازنشستگان گرفته تا فراهم آوردن شرايط معيشتي 
مناسب براي افراد كم بضاعت جامعه. حالا ديگر روزهاي 
خوش انتخابات از راه رس��يده و يك بار ديگر مردم براي 
مس��وولان از ارزش هاي والايي برخوردار شده اند. اما در 
اين بين باز هم بي توجهي ها به شكل گل درشتي بيرون 
مي زند. از نارضايتي پرستاران گرفته تا كمبود دارو و البته 
تجمع هاي اعتراضي بازنشستگان در شهرهاي مختلف. 
حتي اين هواي سرد و بارش ها به قول هواشناسي فراتر 
از نرمال هم نتوانسته باعث شود كه مردم براي رساندن 
صداي خود به گوش مس��وولان در مقابل سازمان ها و 
نهادهاي دولتي تجمع نكنند. از س��وي ديگر كارگران 

همچنان منتظرند تا ش��وراي عالي كار تشكيل شده و 
تكليف حقوق آنها در سال ۱۴۰۳ را مشخص كند. همان 
حقوقي كه دولت طي ۶ ماه گذشته از ترميم آن سر باز 
زد و هر بار كارگران به وضعيت معيشتي خود اعتراض 
كردند وزير رفاه اعلام كرد كه امسال بيش از ۵۷ درصد 
افزاي��ش در حقوق كارگران اعمال ش��ده و بيش از اين 
ديگر دولت نمي تواند افزايشي را در نظر بگيرد. اما همين 
وزير رفاه اصلا به خط فقر ۲۳ ميليون توماني و حقوق ۹ 
ميليون توماني كارگران كه حتي نصف اين خط فقر را 
هم پوشش نمي دهد اشاره اي نكرد. مساله اينجاست كه 
حالا ديگر بسياري از مسوولان و حتي كارشناسان هم به 
اين نتيجه رسيده اند كه دولت سيزدهم بر خلاف تمام 
وعده ها و ادعاهايي كه در زمينه هاي مختلف دارد نتوانسته 
عملكرد قابل قبولي از خود ب��ه جاي بگذارد. دولتي كه 
با ادعاي ريش��ه كن كردن فقر روي كار آمد بيشتراز هر 
دولت ديگري زمينه سقوط مردم به زير خط فقر را فراهم 
كرد. پول ملي در اين دولت ب��ه پايين ترين ارزش خود 
رسيد و بر خلاف آن چيزي كه رييس دولت وعده داده 
بود نه سالي يك ميليون مسكن در كشور ساخته شد تا 
خانوارها زير بار هزينه هاي اجاره مسكن قد خم نكنند و نه 

ايجاد كار و حمايت از توليد داخلي انجام گرفت. تا مدت ها 
تمام اين نشدن ها را دولت به گردن كرونا انداخت و حالا 
هم كه بيش از يك س��ال و نيم از ريشه كن شدن كرونا 
مي گذرد نه تنها وضعيت بهتر نشده كه مردم هر روز با 
تورم تازه اي مواجه مي ش��وند. در اين شرايط وعده هاي 
انتخاباتي كانديداه��اي نمايندگي مجلس تا چه اندازه 
مي تواند براي مردم چشم اندازي اميدوار كننده نسبت 
به آينده را ترس��يم كند. آنچه تجربه ثابت كرده است از 
وعده تا حاشاي مسوولان تنها يك انتخابات فاصله است. 
هميش��ه قبل از انتخابات و در دوران تبليغات نامزدها 
تمامي مشكلات به چش��م بر هم زدني از بين مي رود و 
مردم مي توانند اميدوار باشند كه به رفاه نسبي دست پيدا 
مي كنند و بعد از تمام شدن انتخابات و شروع كار مسوولان 
تازه هر روز كه مي گذرد اين ديوار حاشا است كه بلندتر 
مي شود و مردم همچنان در همان شرايط بد گذشته به سر 
مي برند. يك بار ديگر قرار است مردم در يازدهم اسفند ماه 
امسال با صندوق هاي راي آشتي كنند و منتظر معجزه اي 
باشند كه اين بار افراد انتخاب شده بدون اينكه به شعارها 
و وعده هاي خود پشت پا بزنند در جهت بهبود وضعيت 

مردم تلاش كنند و به نتيجه مطلوب برسند.

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

پيشبينيبارشهايفراترازنرمالدربرخيمناطقكشور
بر اساس اعلام پژوهشكده اقليم شناسي و تغيير اقليم 
پژوهشگاه هواشناسي و علوم جو كش��ور، بارش هاي 
فراتر از نرمال در برخي مناطق كشور طي روزهاي آينده 
و حاكميت هواي س��رد طي دو هفته آتي پيش بيني 
مي شود. پژوهشكده اقليم شناسي و تغيير اقليم پژوهشگاه 
هواشناسي و علوم جوی كشور، جديدترين نقشه هاي 
پيش بيني هفتگي بارش كش��ور بر مبناي نقشه هاي 
احتمالات��ي از ۷ اس��فند ماه تا ۱۹ فروردين ماه س��ال 
۱۴۰۳ را توليد و ارايه كرد. بر اين اساس بارش هفته  اول 
)۷ تا ۱۳ اسفند( عمدتا متمركز بر شرق و جنوب  شرق 
كشور، دامنه شرقي كوه هاي زاگرس مياني و دو سوي 
دامنه هاي البرز مركزي و غربي خواهد بود. بارش انباشته 
در جنوب  شرق كشور با احتمال حدود ۷۵ درصد بين ۳۰ 

تا ۸۰ ميليمتر بيش از نرمال خواهد بود. بارش در شمال  
شرق، شمال  غرب و دامنه غربي كوه هاي زاگرس كمتر 
از نرمال و براي ساير مناطق در محدوده نرمال پيش بيني 
شده اس��ت. بارش هفته دوم )۱۴ تا ۲۰ اسفند( در نوار 
شمالي در محدوده نرمال تا كمتر از آن، در مركز و نيمه 

جنوبي كشور ۱۰ تا ۳۰ ميليمتر بيش از نرمال و در ساير 
مناطق نرمال خواهد بود. بارش انباش��ته جنوب  شرق 
كش��ور با احتمال ۵۰ تا ۷۵ درصد از ۱۰ تا ۳۰ ميليمتر 
بيش از نرمال پيش بيني شده است. بارش انباشته هفته 
سوم )۲۱ تا ۲۷ اسفند( با احتمال حدود ۵۰ درصد در دو 
سوي كوه هاي زاگرس، ۲۰ تا ۵۰ ميليمتر بيش از نرمال، 
در نوار شمالي كشور در محدوده نرمال و در ساير مناطق 
بين نرمال تا بيش از آن خواهد بود. بارش هفته چهارم 
)۲۸ اسفند ۱۴۰۲ تا ۵ فروردين ۱۴۰۳( در مناطقي از 
كوه هاي زاگرس در محدوده نرمال تا بيش از آن و در ساير 
مناطق نرمال برآورد مي شود. انتظار مي رود بارش های 
كشور در هفته هاي پنجم و شش��م )۶ تا ۱۹ فروردين 

۱۴۰۳( در محدوده نرمال باشد.

سيلزدگانبلوچستانمراقبحملهاحتماليگاندوهاباشند
مدي��ركل حفاظ��ت محيط زيس��ت سيس��تان و 
بلوچس��تان گفت: با توجه به بارندگي هاي اخير و 
سيلاب به وجود آمده، به ويژه در جنوب اين استان 
در منطقه بلوچس��تان احتمال خروج تمساح  پوزه 
كوتاه )گاندو( از بركه وجود دارد كه مردم بايد به شدت 
مراقب باشند. محمدرضا عليمرادي در توضيح بيشتر 
گفت: با توجه به بارندگي هاي اخير و سيلاب به وجود 
آمده به ويژه در جنوب سيستان و بلوچستان احتمال 
خروج تمساح  پوزه كوتاه )گاندو( از بركه و حمله به 
افراد وجود دارد كه شهروندان بايد به شدت مراقب 

باش��ند. او ادامه داد: پيرو بارندگي اخير و سيلاب به 
وجود آمده به ويژه در جنوب سيستان و بلوچستان و 
با توجه به سرريزشدن آب سدهاي پيشين، زيردان 
و رودخانه ها در منطقه، ش��رايط جوي، اس��ترس و 
تن��ش در حيات وحش به ويژه تمس��اح پوزه كوتاه 
)گاندو( احتمال خروج تمس��اح ها از بركه و اس��ير 
شدن در امواج خروش��ان آب و به تبع آن دور شدن 
از زيستگاه اصلي شان وجود دارد. مديركل حفاظت 
محيط زيست سيستان و بلوچس��تان عنوان كرد: 
خواهشمند است افراد نس��بت به تردد در مناطق 

س��يلابي، حاش��يه رودخانه باهوكلات، هوتك ها، 
مرداب ه��ا و مناطق حاش��يه اي ك��ه محل تجمع 
آب هاي راكد ش��ده است خودداري كنند. براساس 
اعلام روابط عمومي سازمان حفاظت محيط زيست، 
عليمرادي خاطرنشان كرد: به منظور پيشگيري از 
وقوع حوادث تلخ و حملات احتمالي حيات وحش 
به هم استاني ها توصيه مي ش��ود در زمان مشاهده 
هرگونه جانور وحشي گرفتار در مناطق مراتب را به 
نزديك ترين اداره حفاظت محيط زيست اعلام يا با 

سامانه شبانه روزي ۱۵۴۰ تماس بگيرند.
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